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»تعادل« تبعات ژئو اكونوميك 
اشغال اوكراين توسط روسيه 

را بررسي مي كند

قيمت نفت پس از حمله روسيه 
به اوكراين به بالاي 100دلار رسيد

هشتگ 3worldwar ترند شد

جَنگ
يادداشت

دگرگوني نظامات عالم
1( ريش��ه اصلي بروز 
بحران اوكراين، امنيتي 
اس��ت. از ي��ك طرف 
نگران��ي كش��ورهاي 
اروپ��اي ش��رقي از 
تهديدات امنيتي روسيه 
و اثرات اي��ن نگراني بر 
تصميم گيري ناتو براي 
گسترش هرچه بيشتر به شرق اروپا و از سوي ديگر 
نگراني هاي امنيتي روسيه از حضور ناتو در اوكراين 
)و ساير كشورهاي شرق اروپا( است كه يك چنين 
شرايطي را ايجاد كرده است. در كنار مسائل امنيتي، 
اما گزاره هاي اقتصادي نيز در اين ميان اثرات خاص 
خود را داشته اند. مولفه هاي اقتصادي، شايد بيشتر 
در مشوق هايي كه دولت اوكراين از دل پيوستن 
به اتحاديه اروپا به دنبال استيفاي آن بوده اند، معنا 
و مفهوم پيدا مي كند. ضمن اينكه بعد از بروز اين 
بحران نيز تحولات اقتصادي دامنه داري در سطح 
بازارهاي بين المللي به وقوع پيوسته كه مي توان 
آن را در زمره تحولات پس��ابحراني طبقه بندي 
كرد. دولت اوكراين، احساس مي كرد در صورت 
پيوس��تن به ناتو و عضويت در اتحاديه اروپا، هم 
در بحث هاي امنيتي و نظامي و هم در حوزه هاي 
اقتصادي و راهبردي، مي تواند جهش قابل توجهي 
را تجربه كند و در برابر روسيه از تماميت ارزي خود 
حفاظت كند. تحولات اخير، اما نش��ان داد، يك 
چنين دركي از نظام بين الملل، واقع گرايانه نيست.

2( طي ساعات گذشته، هشتگي با عنوان جنگ 
جهاني سوم )worldwar#3( در شبكه هاي 
اجتماعي ترند شده و مبتني بر آن برخي به دنبال 
يافتن پاسخي براي اين پرسش كليدي هستند 
كه آيا امكان فراگير ش��دن بحران اوكراين وجود 
دارد؟ معتقدم وقوع يك چنين احتمالي، بسيار 
بعيد است. هيچ برآورد عقلاني كه مبتني بر آن 
بتوان احتمال وقوع يك چنين بحران فراگيري 
را ممكن دانس��ت، وجود ندارد. البته همواره اين 
امكان وجود دارد كه حسب اشتباهات استراتژيك 
و...، يك وضعيت غيرقابل پيش بيني حادث شود، 
اما در شرايط فعلي، ورود به يك چنين مرحله اي 
تقريبا صفر است. به همين دليل است كه غربي ها 
بلافاصله پس از بروز بحران، تلاش كردند، موضوع 
را در بس��تر رفتارهاي متعارف كنترل كرده و از 
ارتكاب برخوردهاي تند و تنش زا جلوگيري كنند. 
در واقع تلاش غرب بر اين اس��ت كه اش��تباهات 
محاسباتي در اين مرحله به صفر نزديك شود تا از 

وقوع حوادث غير مترقبه جلوگيري شود. 
3( عمدتا ريشه اين مشكل به بحث اعتبار و امتياز 
بازمي گردد. هيچ كدام از طرف هاي اثرگذار در اين 
بحران، حاض��ر به دادن امتياز و اعتباري به طرف 
مقابل نبودند. چرا كه احساس مي كردند، پذيرش 
مطالبات طرف مقابل به معناي اعطاي امتيازات 
فراوان و عقب نش��يني از مواضع اصولي است. نه 
ناتو در تمام طول سال هاي پس از فروپاشي اتحاد 
جماهير شوروي حاضر شد تا به بخشي از مطالبات 
روسيه پاسخ دهد و نه روسيه از مواضع و مطالبات 
خود در س��طح منطقه اي چشم پوشي كرد. اين 
روند باعث شد تا طي سال هاي متمادي موضوع به 
يك مساله جدي بدل و نهايتا در قالب يك بحران 
بروز كند. اما در شرايط فعلي اين تصور كه غرب و 
ناتو براي حمايت از اوكراين وارد يك جنگ جدي 
با روسيه خواهد شد، يك خيال خام انديشانه است.  
ادامه در صفحه 3  

جهانگير  كرمي

زهرا سليماني| سرانجام بحراني كه مقامات امريكايي 
از يك م��اه در خصوص وقوع آن هش��دار داده بودند 
از راه رس��يد و از نخستين س��اعات روز پنجشنبه با 
فرمان ولاديمير پوتين، رييس جمهور روسيه، جنگ 
روسيه و اوكراين عملا آغاز شد. مقامات اوكراين اعلام 
كردند ارتش روسيه از سه جبهه زميني »لوهانسك«، 
»خاركف« و »چرنيهف« مرزهاي اوكراين را شكسته و 
با تانك و ادوات نظامي وارد خاك اين كشور شده است.

 آخرين اخبار از دومي��ن روز نبرد اوكراين نيز حاكي 
از آن است كه ارتش روس��يه مجموعه استحكامات 
اوكراين را در هم نورديده و به زعم رس��انه هاي روسي 
آماده فتح الفتوح كي يف پايتخت اوكراين مي ش��ود. 
نبردي كه نه تنها نگاه كشورهاي عضو ناتو، همسايگان 
و ساير كشورها به آن دوخته شده، بلكه شاخص هاي 
اقتصادي جهان نيز در اثر آن با تكانه هاي فزاينده اي 
مواجه شده اند. س��اعاتي پس از آغاز حمله روسيه به 
اوكراين، قيمت نفت، ركورد بالاي 100 دلاري را ثبت 
كرد و به محدوده 101دلار و 37سنت رسيد. بهاي هر 
اونس طلا نيز براي تحويل فوري 1.7 درصد افزايش 
يافت و به 1۹3۹ دلار و ۹7 سنت رسيد. بهاي اين بازار 
در زمان گش��ايش معاملات تا مرز 1۹۴۸ دلار و 77 
سنت پيشروي كرده بود. در بازار معاملات آتي امريكا، 
هر اونس طلا 1.۸ درصد افزايش يافت و به 1۹۴3 دلار 
و ۹0 سنت رسيد.  بر اساس گزارش رويترز، قيمت هاي 
دلار و گاز ني��ز افزايش پيدا كرد در حالي كه بازارهاي 
سهام جهاني و بازده اوراق خزانه امريكا نزول كردند.اين 
روند نزولي در بازارهاي مالي همچنان تداوم داشت و 
بر اساس اخبار رسيده، بورس كشورهاي عربي حاشيه 
خليج  فارس نيز متاثر از جنگ اوكراين س��قوط كرد. 
ضمن اينكه بورس هنگ كنگ نيز سقوط 3درصدي 
را تجربه كرد. از س��وي ديگر در كش��ورهاي اروپايي، 
امريكا، كانادا و... قيمت بنزين با رش��د قابل توجهي 
همراه شد و باعث بروز برخي نگراني هاي فزاينده در 

اين كشورها شد. 
اما يك��ي از مهم ترين گزاره ه��اي اقتصادي مرتبط با 
بحران اوكراين، نقشي است كه روسيه در تامين گاز 
مورد نياز اروپا ايفا مي كند. بس��ياري از تحليلگران با 
اشاره به وابستگي اروپا به گاز روسيه، اعلام كردند، اروپا 
عملا قادر نيست، تحريم هاي اثرگذاري را عليه روسيه 
اعمال كند. وزير اقتصاد فرانسه در واكنش به اين نوع 
انتقادات از بررس��ي راهكارهاي جايگزين قرار داد كه 
مي توانند، گار مورد نياز اروپا را تامين سازند. ايران يكي 
از كشورهايي است كه از دهه هاي گذشته به عنوان يكي 
از كشورهاي جايگزين براي انتقال گاز به اروپا مطرح 
بوده اس��ت. بايد ديد آيا مقامات ايران قادر هستند از 
شكاف به وجود آمده ميان روسيه و غرب براي استيفاي 
منافع كشور در حوزه اقتصادي بهره هاي لازم را ببرند 

يا اينكه اين فرصت كليدي را از دست خواهند داد؟

  ورود اوكراين به فاز دفاعي
در همان ساعاتي كه بسياري از رسانه هاي بين المللي 
نسبت به نحوه حمايت امريكا و اروپا از اوكراين انتقادات 
دامنه داري را مط��رح مي كردند و غ��رب را به نوعي 

بي عملي در مواجهه با رويكرد تهاجمي روسيه متهم 
مي كردند، خبرگزاري رويترز به نقل از شهردار كي  يف 
پايتخت اوكراين اعلام كرد ك��ه پايتخت اوكراين به 
دليل آنكه هدف اصلي روس��يه تلقي مي ش��ود، وارد 
فاز دفاعي شده اس��ت. براساس اين گزارش نيروهاي 
اوكرايني در شهر »اوبلولون« واقع در شمال اين كشور 
با نيروهاي روسي مي جنگند و به مردم نيز گفته شده 
تا در خانه ها بمانن��د. در همين خصوص وزارت دفاع 
روس��يه در بيانيه  اي اعلام كرد، ارتش روسيه كي  يف 
را از غرب محاصره كرده اما به مناطق مسكوني حمله 
نمي كند. وزارت دفاع روس��يه نيز در بيانيه اي اعلام 
كرد، روسيه كنترل فرودگاه نزديك كي يف را به دست 
گرفته و چتربازان در آن فرود آمده اند. ارتش اوكراين 
در اين ميان با استفاده از شبكه هاي اجتماعي از مردم 
خواسته اس��ت كه بدون توجه به شرايط سني براي 
حفاظ��ت از ميهن به ارتش بپيوندند.از س��وي ديگر 
»ژان ايو لودريان« وزير امور خارجه فرانسه اعلام كرد 
اين كش��ور آماده كمك به رييس جمهور اوكراين در 
صورت تهديد جاني عليه اوست. وي همچنين مدعي 
ش��د تحولات اوكراين به ويژه در دونباس چيزي جز 
بهانه اي براي پوتين به منظور آغاز يك جنگ همه جانبه 
نبود. به گزارش ش��بكه الجزيره، وزير اقتصاد فرانسه 
هم گفت كه هدف تحريم ه��اي اقتصادي اروپا ضربه 
زدن به اقتصاد روس��يه و منزوي كردن آن از سيستم 
مالي است. وي افزود: به دنبال تنوع بخشيدن به منابع 
انرژي براي تقويت اس��تقلال اروپا در زمينه انرژي به 
ويژه گاز هستيم. »بن والاس« وزير دفاع انگليس نيز با 
بيان اينكه ارتش روسيه موفق نشد يك روزه اوكراين 
را بگيرد، گفت: ما معتقديم كه روس��يه قصد دارد به 
كل اوكراي��ن حمله كند و قص��د روس ها فتح كامل 

اوكراين است.

 واكنش ايران به منازعه اوكراين
ايران در واكن��ش به تحولات اوكراي��ن از يك طرف 
تلاش كرد ب��ه نقش تحريك آميز ناتو و كش��ورهاي 
غربي اشاره كند و از سوي ديگر طرف هاي ممختلف 
منازعه را دعوت به گفت وگو و مذاكره سازد. »حسين 
اميرعبداللهيان« وزير امور خارجه در صفحه شخصي 
خود در توييتر نوشت: بحران اوكراين ريشه در اقدامات 
تحريك آميز ناتو دارد. ما توس��ل ب��ه جنگ را راه حل 

نمي دانيم. برقراري آتش بس و تمركز بر راه حل سياسي 
و دموكراتي��ك يك ضرورت اس��ت.وزير امور خارجه 
ايران، صبح پنجش��نبه به صورت تلفني در گفت وگو 
با س��فير ايران در كي يف، از آخرين وضعيت اوكراين 
و به ويژه اوضاع هم ميهنان مقيم در اين كشور كسب 
اطلاع كرد.او در پي تحولات اوكراين، در تماس تلفني با 
سفير ايران در كي يف، ضمن اطلاع از اوضاع ميداني در 
اوكراين، از آخرين وضعيت ايرانيان مقيم در آن كشور 
و همچنين ديپلمات هاي كش��ورمان و خانواده هاي 
آنها كس��ب اطلاع كرد.وزير امور خارجه  ايران در اين 
گفت وگوي تلفني توصيه هاي لازم در خصوص ايرانيان 
مقيم، خصوصا دانشجويان ايراني شاغل به تحصيل در 
اوكراين و ضرورت ارايه خدمات 2۴ ساعته سفارت به 
هم ميهنان مقيم را مورد تاكيد قرار داد. اميرعبداللهيان 
همچنين در زمينه ايجاد تسهيلات لازم در زمينه مهر 
خروج دانشجويي براي دانشجويان شاغل به تحصيل 
در اوكراين، فارغ از دستورالعمل هاي موجود و با توجه 
به وضعيت اضطراري پيش آمده، دستورات لازم را به 

سفير كشورمان در اوكراين ابلاغ كرد.

 حمايت هاي توييتري بي حاصل 
رهبران غربي

از ميان رهبران كشورهاي اروپايي، »امانوئل مكرون« 
رييس جمهور فرانسه از حمله روسيه به اوكراين انتقاد 

كرده و خواستار پايان فوري آن شده است.مكرون در 
توييتر خود نوشت: فرانسه به شدت تصميم روسيه براي 
جنگ با اوكراين را محكوم مي كند. فرانسه با اوكراين 
ابراز همبس��تگي كرده و در كنار آن قرار دارد. پاريس 
همراه با شركا و متحدان خود براي پايان دادن به جنگ 
كار مي كند. از سوي ديگر »بوريس جانسون« نخست 
وزير بريتانيا، از حمله روس��يه به اوكراين ابراز تاسف 
كرد. وي در صفحه شخصي خود در توييتر نوشت: از 
رويدادهاي وحشتناك اوكراين وحشت زده هستم. اين 
يك فاجعه براي قاره اروپاست. رييس جمهور پوتين با 
اين حمله بي دليل به اوكراين، مسير خونريزي و ويراني 
را انتخاب كرده است. بريتانيا و متحدان ما با قاطعيت 
پاسخ خواهند داد.  وي همچنين خواستار نشست فوري 
رهبران ناتو براي رسيدگي به اقدام نظامي روسيه عليه 
اوكراين شد. سومين رهبر بزرگ اتحاديه اروپا »ماريو 
دراگي« نخس��ت وزير ايتاليا بود كه حمله روسيه به 
اوكراين را ب��ه عنوان اقدام��ي »غيرموجه و غيرقابل 
توجيه« محكوم ك��رد و گفت كه ايتاليا در اين لحظه 
دراماتيك به اوكراين نزديك است. دراگي تاكيد كرد: 
»ما با متحدان اروپايي و ناتو در اين راستا كار مي كنيم 
تا فورا، با وحدت و با قاطعيت پاس��خ دهيم.« لوئيجي 
دي مايو وزير خارجه ايتاليا نيز حمله روسيه را به شدت 
محكوم كرد. « پس از دراگي نوبت به»آنالنا بائربوك« 
وزير امور خارجه آلمان رس��يد كه حمله روس��يه به 
اوكراين را محكوم كند. او اظهار داشت: روسيه با حمله 
به اوكراين، ابتدايي ترين قوانين نظم بين المللي را زير 
پا گذاشت جامعه جهاني اين روز شرم آور براي روسيه 
را فراموش نخواهد كرد.ما مشتركا با شركاي خود به 
اين اقدام واكنش نشان خواهيم داد. وي همبستگي 
كامل آلمان ب��ا اوكراين را اعلام كرد.  اتحاديه اروپا نيز 
روز پنجشنبه و س��اعاتي پس از بروز بحران، نشست 
مش��تركي را با ناتو در خصوص ابعاد مختلف بحران 
برگزار كرد. نشستي كه در آن تلاش شد تا سياستي در 
راستاي تنش زدايي در پيش گرفته شود و در آن روسيه 

تهديد به تحريم هاي اقتصادي شد. 

 واكنش بايدن به حمله روسيه
در شرايطي كه افكار عمومي جهاني در انتظار واكنش 
عملي ايالات متحده به تهاجم گس��ترده روس��يه به 
اوكراين بودند، رييس جمه��ور امريكا در مواجهه اي 

تس��اهل گرايانه اعلام كرد كه با سران گروه 7 نشست 
خواهد داشت و امريكا و متحدانش تحريم هاي شديدي 
عليه روس��يه وضع خواهند كرد.»جو بايدن«گفت: 
رييس جمهور اوكراين از او خواست تا از رهبران جهان 
دعوت كند تا به وضوح در مورد تجاوز آش��كار پوتين 
صحبت كنند و در كنار مردم اوكراين بايستند. بايدن 
اضافه كرد: ما به حمايت و كمك به اوكراين و مردم آن 
ادامه خواهيم داد.در تم��اس تلفني با رييس جمهور 
اوكراين، حمله روسيه را محكوم كردم و او را از اقدامات 
خود براي بسيج محكوميت بين المللي مطلع ساختم. 
بعد از واكنش بايدن بسياري از تحليلگران با اشاره به اين 
واقعيت كه تجربيات تارخي نشان مي دهد كه امريكا 
هرگز، وزنه قابل اعتمادي براي حاميان خود نبوده است 
و اغلب حاميان خود را در بستر بحران ها به حال خود 
رها مي كند. اين دسته از تحليلگران با اشاره به حوادثي 
چون سقوط شاه ايران، قذافي )رهبر ليبي(، حسني 
مب��ارك )رييس جمهوري مص��ر( و...رويكرد ايالات 
متحده در حماي��ت از حاميان خود را اينگونه ارزيابي 
كردند. اين دسته از كارشناسان پيش بيني كردند كه 
يك چنين واكنش هايي از سوي امريكا، چين را نيز به 
اين نتيجه عيني مي رساند كه از طريق جنگ مي تواند 
حق حاكميت خود بر تايوان را تثبيت كند، بدون اينكه 
نگراني خاصي از برخورد كشورهاي غربي به رهبري 

امريكا داشته باشد.
اما ريش��ه اصلي وقوع يك چني��ن حوادثي از منظر 
تحليلي چيست و چرا روسيه در اين برهه جبهه نبردي 
به گستردگي 600هزار كيلومتر مربع را گشوده است؟

 نبرد تحليل ها در بستر فضاي مجازي
بر اساس آمار رسمي تا زمان تنظيم اين گزارش، نبرد 
اوكراين بيش از 137 كشته و بيش از 370 زخمي به 
جاي گذاشته است و بسياري از شهروندان اوكرايني 
)به خصوص در مناطق شرقي( آواره شده اند. اسكاي 
نيوز نيز گ��زارش كرد، وزارت دفاع اوكراين همچنين 
اعلام كرده است كه بيش از هزار سرباز روس در جريان 
درگيري ها در خلال يك روز و نيم گذش��ته كش��ته 
شده اند. از نخس��تين دقايق وقوع بحران، شبكه هاي 
اجتماعي پر شدند از تصاوير، كامنت ها و اظهارنظرهايي 
كه مردم اوكراين و ساير كشورها در خصوص اين جنگ 
مخابره مي كردند. ابعاد نگراني هاي عمومي از اين نبرد 
به اندازه اي عالم گير ش��د كه تنها ساعاتي پس از آغاز 
جنگ، هشتگ جنگ جهاني سوم در توئيتر ترند شد. 
طرفداران اين ايده با اشاره به اينكه صحنه مناسبات 
جهاني، شباهت چش��مگيري به س��ال هاي قبل از 
وقوع جنگ جهاني پيدا كرده از خطر بروز يك جنگ 
فراگير در س��طح مختلف جهاني صحبت مي كردند. 
در سال هاي قبل از جنگ جهاني دوم نيز، كشورهاي 
فاتح جنگ نخست جهاني، رفتاري تحقيرآميز با آلمان 
داشتند و متوجه تحولات رخ داده در نظام بين الملل 
نبودند. در آن سال ها نيز منافع راهبردي آلمان يكي 
پس از ديگري، سلب شد تا جايي كه آلمان براي احياي 

دوباره خود چاره اي جز نبرد نداشت. 
ادامه در صفحه 4

كاخ رياس�ت جمهوري روسيه )كرملين( 
اعلام كرد كه اوكراين پيشنهاد داده به جاي 
مينسك، در ورشو با روسيه وارد گفت وگو 
شود.براساس بيانيه كرملين، رييس جمهور 
روس�يه از همتاي بلاروسي خود خواسته 
گفت وگوها ب�ا اوكراي�ن را در مينس�ك 
هماهنگ كند. بر اساس اعلام خبرگزاري ها، 
پوتين با انجام مذاكرات موافقت كرده و اين 
موافقت بعد از آن صورت گرفته اس�ت كه 
رييس جمهور اوكراين گفت آماده اس�ت 

بي طرفي كشورش را بررسي كند.

پوتين با انجام مذاكرات
 با اوكراين موافقت كرد

آخرين خبر



در شرايطي كه مذاكرات هسته اي براي احياي برجام 
ادامه دارد و دو طرف از رسيدن به گام هاي پاياني در 
اين زمينه تاكيد دارند، به نظر مي رسد اقتصاد ايران 
پس از حدود چهار سال فشار، توانسته تا حدي مسير 

خود را زير سايه تحريم ها نيز پيدا كند.
توافق هسته اي ايران و ش��ش قدرت بزرگ جهاني 
كه در سال 95 نهايي ش��ده و در سال 96 به مرحله 
اجرا رسيده بود در ارديبهشت سال97 با يك شوك 

جديد مواجه شد.
دونالد ترامپ رييس جمه��وري وقت ايالات متحده 
امريكا اعلام كرد كه كش��ورش به شكل يك طرفه از 
توافق هسته اي خارج ش��ده و تحريم هايي جديد را 

عليه اقتصاد ايران وضع مي كند.
اين تصميم امريكا در حالي اجرايي شد كه بر اساس 
گزارش هاي رسمي آژانس بين المللي انرژي اتمي، 
ايران به تمام تعهدات خود در قالب برجام عمل كرده 
بود و در زماني كه بايد مقدم��ات براي بهره بردن از 
مزيت هاي اين توافق فراهم مي ش��د، امريكا به زير 

ميز توافق زد.
اين اقدام امريكا با موضع گيري رس��مي كشورهاي 
مختلف از جمله متحدان امريكا در اروپا همراه شد و 
بسياري از كشورها اعلام كردند كه تلاش مي كنند 
عل��ي رغم فش��ارهاي امريكا، راهي ب��راي دور زدن 
تحريم ها پيدا كنند. با اين وجود اما س��يطره امريكا 
بر بخش مهمي از اقتصاد جهاني و همكار گس��ترده 
شركت هاي امريكايي با شركت هاي اروپايي و آسيايي 
باعث شد بسياري از اين شركت ها از ترس قرار گرفتن 
در فهرست تحريمي امريكا از آن خارج شوند و به اين 
ترتيب تحريم هايي حتي ش��ديدتر از سال هاي قبل 

عليه اقتصاد ايران آغاز شود.
سياست فشار حداكثري ترامپ با اين هدف عملياتي 
شده بود كه ايران پس از مدتي مجبور شود به توافقي 
جديد با شرايط مدنظر امريكا تن بدهد يا در غير اين 

صورت با فروپاشي اقتصادي مواجه شود.
با اين وجود اما ايران توانس��ت راه��ي براي دور زدن 
تحريم ها پيدا كند و علي رغم تمام وعده هاي ترامپ، 
تا پايان دولت وي شرايط براي از سرگيري مذاكرات 

فراهم نشد.
با روي كار آمدن جو بايدن، مذاكرات احياي برجام بار 
ديگر كليد خورد و از ماه هاي پاياني دولت روحاني تا 
ماه هاي آغازين دولت رييسي، دو طرف براي رسيدن 
به توافقي جديد مذاكرات خود را ادامه دادند. با وجود 
آنكه خبرها جس��ته و گريخته از اي��ن حكايت دارد 
كه دس��ت يابي به توافقي جديد نزديك شده اما در 
عين حال دو طرف تاكيد دارند كه تا زماني كه تمام 
اختلافات به پايان نرسد و شرايط براي امضاي توافقي 
جديد فراهم نشود، نمي توان انتظار داشت كه احياي 

برجام در دستور كار قرار گيرد.
اقتصاد ايران هرچند در س��ال هاي گذش��ته با فشار 
گس��ترده اي از س��وي امريكا مواجه بوده اما با تكيه 
ب��ر راهكارهاي جديد و اس��تفاده از ظرفيت اقتصاد 
غيرنفتي موفق شده لااقل بخشي از محدوديت هاي 
اين حوزه را دور بزند تا جايي كه همانطور كه دولت 
قبل نيز ب��ر آن تاكيد داش��ت، وزي��ر اقتصاد دولت 
س��يزدهم نيز از شكست سياس��ت فشار حداكثري 

سخن گفته است.
خاندوزي گفته: در طول س��ه سال اخير، دور جديد 
تحريم هاي اقتصادي امريكا عليه دولت و ملت ايران 
موجب كاهش ش��اخص هاي اقتصاد ايران شده كه 
البته فراگيري پاندمي كرونا، افزايش سطح عمومي 
قيمت ه��ا و تورم ه��م اثر مضاعفي بر كاهش رش��د 
اقتصادي ايران داشته اس��ت، به نحوي كه ما امروز 

شاهد رتبه پايين تر اقتصاد ايران نسبت به سال هاي 
۲۰۱7 و ۲۰۱6 هستيم.

وزي��ر اقتص��ادي گفت: بخ��ش نف��ت و گاز يكي از 
مزيت هاي اقتص��اد ايران بوده و در آينده هم خواهد 
ب��ود، بنابراين ما بر افزايش ظرفيت بخش نفت و گاز 
براي رشد اقتصاد ايران متمركز هستيم، در طول 5 
ماه گذشته با وجود اينكه تحريم هاي ايالت متحده 
كاهش نيافته و هنوز هم مذاكرات ايران با كشورهاي 
۱+۴ به نتيجه قطعي نرسيده است اما صادرات نفت 
ايران نس��بت به دوران آغاز دولت جديد نزديك به 

چهل درصد افزايش يافته است.
 بنابراين ما همچنان ب��ر نقش آفريني ويژه بر بازار 
نف��ت و گاز تاكيد داريم از همين رو از هدف گذاري 
جمهوري اس��لامي ايران اس��ت كه بتواند از نفت و 
گاز به عنوان موتور و پش��تيباني براي رش��د ساير 
بخش هاي اقتصادي استفاده كند به همين منظور 
تلاش مي كنيم، زنجيره ها و حلقه هاي پايين دستي 
حوزه نفت و گاز در كشور توسعه يايد كه بتوانيم با 
ارزش افزوده بيش��تري در بخش هاي پالايش��ي و 
پتروشيمي محصولات را صادر كنيم و بدون اينكه 
اقتصادي كش��ور، هدف گذاري هاي توسعه نفت و 
گاز خود را از دس��ت دهد، سهم صادرات نفت خام 

را كاهش دهيم .
وي اف��زود: قرارداده��اي جديدي در مورد توس��عه 
بخش هاي نفت و گاز منعقد ش��ده كه اقتصاد كشور 
را آسيب پذير مي كند اما آنچه به وزارتخانه ما بيشتر 
مرتبط است، وابستگي بودجه دولت به صادرات نفت 
و گاز اس��ت كه بايد اين وابس��تگي را كاهش و سهم 
درآمدهاي غيرنفتي مث��ل ماليات را افزايش دهيم، 
حتي در صورت تحريم يا مشكلات خارجي، دولت در 

ايفاي وظايف خود دچار مشكل نخواهد شد.
خاندوزي اظهارداشت: در طول ۱۰ ماه گذشته ميزان 
صادارت ايران ۳7 درصد افزايش پيدا كرده اس��ت و 
ميزان واردات هم ۳۴ درصد افزايش داشته است اين 
در شرايطي اس��ت كه به نظر مي رسيد كشوري كه 
در شديدترين فشار هاي تحريمي است، نبايد شاهد 
چنين افزايشي در ميزان تجارت خارجي باشد چون 

مهم ترين نقطه يي كه تحريم اثر خود را بر اقتصاد وارد 
مي كند تجارت خارجي است و ما توانسته ايم علي رغم 
همه اين فش��ار ها صادرات و واردات بسيار بيشتري 

نسبت به سال گذشته تجربه كنيم .
وزير امور اقتصادي و دارايي گفت: اقتصاد ايران حتما 
در برخي بخش ها آسيب ديده است و دچار تنگناها و 
مشكلاتي شده ايم؛ كاهش شديد صادارت نفت ايران 
در سال هاي اول تحريم، كاهش ميزان مراودات ارزي 
و بانكي ما ناشي از فشارهاي افك )OFAC( غيرقابل 
انكار است اما توانستيم با اتكا بر توانمندي هاي داخلي 
و همكاري ه��اي منطقه يي كاري كني��م تا تحريم 

موجب توقف اقتصاد ايران نشود.
خاندوزي درباره تاثير تحريم هاي ايالات متحده گفت: 
در اين واقعيت ترديدي نيست كه تحريم ها سرعت 
حركت اقتصاد ايران را كند كرده است اما نكته ديگر 
اين اس��ت كه ما اكنون در دل همين تهديد و فشار، 
فرصت ها و روش هاي جدي��دي را پيدا كرده ايم كه 

موجب تقويت اقتصاد ايران مي شود.
وزير اقتص��ادي و داراي تاكيد كرد: چندين س��ال 
گذشته يك سرمازدگي وسيعي در يكي از زمستان ها 
در كشور رخ داد، يكي از بزرگ ترين صادركنندگان كه 
صاحب باغ هاي زيتون وسيعي در ايران بود براي من 
تعريف مي كرد كه آن سرمازدگي موجب شد بخش 
زيادي از باغ هاي زيتون آن صادركننده از بين برود 
اما در دل آنگونه هاي خاصي از زيتون كه توانس��ته 
بودند در سرماي شديد دوام بياورند خودشان را نشان 
دادند و موجب شدند كه از اين به بعد آن توليد كننده 
و صادركنن��ده آنگونه اي از زيت��ون را تكثير كند كه 

بتواند در شرايط سخت هم دوام بياورد.
وزير اقتصاد به اين موضوع نيز اشاره كرده كه ايران در 
صورت بازگشت تحريم ها، تلاش مي كند كه بار ديگر 
با معضل وابس��تگي به پول نفت مواجه نشود و يكي 
از اين راهبردها حضور در بازار كشورهاي همسايه و 

منطقه خواهد بود.
وزير اقتصاد درباره چشم انداز مذاكرات ايران در وين 
و احتم��ال معجزه در اقتصاد اي��ران گفت: به نتيجه 
رس��يدن مذاك��رات، فرصت هاي جدي��دي را براي 

تسهيل مراودات اقتصادي و مالي براي اقتصاد ايران 
ايجاد خواهد كرد. اما اعتقاد ما در دولت اين است كه 
هر معجزه اي تنها با نگاه به ظرفيت ها و توانمندي هاي 
داخل اقتصاد ايران رخ خواهد داد، به عبارت ديگر در 
صورت به نتيجه رس��يدن مذاكرات وين مهم ترين 
دس��تور كار اقتصادي ما بايد اس��تفاده كردن از اين 
فرصت باشد و نبايد مجددا اقتصاد ايران را وابسته به 

نفت و دلارهاي نفتي اداره بكنيم.
وي اظهار داش��ت: اقتص��اد ايران و م��ردم ما هزينه 
جداشدن و كم كردن وابس��تگي به دلارهاي نفتي 
را پرداخته اند و امروز روز اين است كه از منفعت آن 
استفاده بكنيم؛ به اين معني كه كانال هاي تجاري و 
ارزي خودمان را با كش��ورهاي منطقه و كشورهاي 

همسايه خودمان گسترش بدهيم.
ب��ه عبارت ديگر بنده در ديداري ك��ه با وزير اقتصاد 
روسيه داش��تم همزمان با سفر آقاي رييس جمهور 
به مس��كو، به وزير اقتصاد روسيه گفتم كه مذاكرات 
اي��ران و ۱+۴ بايد بتواند فرصتي ايج��اد بكند كه ما 
علاقات اقتصادي خودمان را با كشورهاي آسيايي و 
منطقه گسترش بدهيم و هيچ ابايي هم از اظهار اين 

استراتژي و سياست نداريم.
خاندوزي افزود: يكي از دستوركارهاي جدي دولت 
آيت الله رييسي، توجه ويژه به ظرفيت هاي منطقه اي 
و اساسا منطقه گرايي و سياست همسايگي است كه 
با توجه به پيگيري ها و تحركات خوبي كه در ماه هاي 
اخير صورت گرفته و گس��ترش ه��م خواهد يافت، 
اميدواريم بتوان با استفاده از ظرفيت هاي كشورهاي 
منطقه به س��رعت از دوران رك��ود اقتصادي خارج 
شده و شاهد همبستگي اقتصادي بيشتر كشورهاي 

منطقه در ماه هاي آينده باشيم.
هرچند هنوز مش��خص نيس��ت كه دو طرف به چه 
جمع بندي در حوزه مذاكرات مي رسند و اگر بنا بر لغو 
تحريم ها باشد اقتصاد ايران مي تواند از چه زماني بر 
روي ظرفيت هاي آزاد شده آن حساب كند اما تاكيد 
بر شكست سياست فشار حداكثري نشان مي دهد كه 
غرب راهي جز تعامل با ايران و آزاد كردن منابع بلوكه 

شده كشور در آينده نزديك ندارد.
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تصميمگيري
برايعيديبازنشستگان

شوراي عالي هماهنگي اقتصادي سران قوا با هدف 
جلوگيري از افزايش قيمت م��واد غذايي و تحميل 
هزينه بيشتر به سبد خانوارهاي كم درآمد و دهك هاي 
پايين، اج��راي قانون ماليات ب��ر ارزش افزوده براي 
اقلام خوراكي را منتفي كرد. در جلسه شوراي عالي 
هماهنگي اقتصادي س��ران قوا كه پنجشنبه شب با 
حضور سران سه قوه و به رياست آيت الله سيد ابراهيم 
رييسي برگزار شد، اعضا چند موضوع مهم اقتصادي 
كشور را بررسي و درباره آنها تصميم گيري كردند. بر 
اساس يكي از مصوبات اين جلسه، اجراي قانون ماليات 
ب��ر ارزش افزوده در مورد اق��لام خوراكي و كالاهاي 
سفره خانواده منتفي ش��د. شوراي عالي هماهنگي 
اقتصادي سران با هدف جلوگيري از افزايش قيمت 
مواد غذايي و تحميل هزينه بيشتر به سبد خانوارهاي 
كم درآمد و دهك هاي پايين اين تصميم را گرفت. در 
اين جلسه كه سه ساعت و سي دقيقه طول كشيد، 
پيش��نهادهاي دولت در زمينه پرداخت سريع و به 
موقع عيدي و پاداش بازنشستگان تصويب و مقرر شد 
با اختصاص اعتبار لازم در س��ريع ترين زمان ممكن 
عيدي بازنشس��تگان پرداخت ش��ود. در ادامه اين 
جلسه موضوع اختصاص اعتبار لازم براي تكميل و 
اتمام پروژه هايي كه درصد پيشرفت اجرايي بالايي 
دارند، مطرح شد و به تصويب رسيد. شوراي عالي 
هماهنگي اقتصادي در اين جلسه به ستاد تنظيم 
بازار با محوريت معاون اول رييس جمهور اختيار داد 
براي جلوگيري از افزايش بي رويه قيمت ها و كنترل 

و ساماندهي بازار اقدامات لازم را انجام دهد.

وزارت خارجه خبر داد 
هماهنگيبرايبازگرداندن

اتباعايرانيازاوكراين
س��خنگوي وزارت امور خارجه اقدامات انجام ش��ده 
در زمينه مس��اعدت به هم ميهنان مقيم اوكراين را 
تشريح كرد. سعيد خطيب زاده سخنگوي وزارت امور 
خارجه در پاس��خ به سوال خبرنگاران درباره اقدامات 
اين وزارتخانه جهت رس��يدگي به امور ايرانيان مقيم 
اوكراين و حل و فصل مشكلات آنها در شرايط توسعه 
تنش ها اظهار داش��ت: با ش��روع بحران و بالا گرفتن 
تنش ه��ا در منطق��ه، وزارت امور خارجه و س��فارت 
جمهوري اسلامي ايران در كيف از ۲۴ و ۲5 بهمن تا 
به امروز اقدامات گسترده و متنوعي را در اين خصوص 
انجام داده اند. با توجه به پيش بيني هاي دقيقي كه در 
وزارت امورخارجه انجام شده بود و تحولاتي كه امروز 
شاهد آن هستيم از قبل به عنوان محتمل ترين سناريو 
به اطلاع مراجع و نهادهاي ذيربط نيز رس��انده شده 
بود، ستاد بحران س��ريعا در محل وزارت امور خارجه 
تشكيل و تلاش گرديد تا حداكثر هماهنگي ها ميان 
صف و ستاد با هدف مديريت بهتر اوضاع و در صورت 
لزوم، تس��هيل خروج شهروندان و دانشجويان ايراني 
انجام پذيرد.  سخنگوي وزارت امور خارجه افزود: دكتر 
امير عبداللهيان وزير امور خارجه با وزراي خارجه هر 
دو كشور گفت وگو داشت. ايشان همچنين چندين بار 
با سفير كشورمان در كي يف تماس تلفني برقرار نموده 
و دستورالعمل هاي لازم در جهت ارايه خدمات فوري 
و ويژه به ايرانيان مقيم را م��ورد تاكيد قرار دادند و در 
آخرين اقدام نيز با وزيرخارجه مجارستان گفت وگوي 
تلفني داش��ت تا خروج ايرانيان از مرزهاي آن كشور 
را تس��هيل نمايد. خطيب زاده تصريح كرد: پيگيري 
وضعيت ايرانيان مقيم اوكراين، به روز رساني اطلاعات 
و مشخصات تماس و محل اقامت ايرانيان مقيم و ايجاد 
بانك اطلاعات در اين زمينه، اختصاص شماره تلفن 
ويژه جهت تماس ايرانيان مقيم با معاونت كنس��ولي 
وزارت امور خارجه به صورت بيس��ت و چهار ساعته 
و همچنين اقدام مشابهي از سوي سفارت كشورمان 
در كي يف، تهيه و انتشار اطلاعيه سفارت در خصوص 
لزوم  هوش��ياري و آمادگي براي شرايط اضطراري از 
ديگر اقدامات اين وزارتخانه است.  همچنين سفارت 
كشورمان در كي يف در تماس مداوم با كليه اتباع ايراني 
به ويژه دانشجويان بوده و به صورت تلفني و حضوري 
به  سوالات و درخواست هاي ايرانيان عزيز پاسخ خواهد 
گفت. دريافت نظرات و درخواست هاي ايرانيان از طريق 
تماس هاي تلفني و صفحات سفارت در فضاي مجازي، 
ارايه خدمات كنس��ولي فوري به برخي متقاضيان در 
طول شبانه روز، پاسخگويي به سوالات و نگراني هاي 
ايرانيان و دانشجويان در شبكه هاي مختلف اجتماعي 
و ديدار س��فير كش��ورمان با جمع ه��اي مختلفي از 
دانشجويان ايراني از ديگر اقدامات ما در اين زمينه بوده 
است.  سخنگوي دستگاه ديپلماسي تاكيد كرد: توجه 
به پاسخگويي به خانواده هاي نگران ايرانيان از جمله 
دانشجويان ما از وظايف ديگر بوده است. خطيب زاده 
اظهار داشت: هماهنگي و اتخاذ تمهيداتي با هواپيماي 
جمهوري اسلامي ايران براي تخليه اتباع كشورمان از 
ديگر اقدامات مهم در آغاز اين بحران بوده است كه در 
صورت امكان انجام  پرواز و صدور مجوز از طرف دولت 
اوكراي��ن و اطمينان از امنيت پرواز به س��رعت انجام  
مي شود. س��خنگوي وزارت امورخارجه افزود: ارسال 
دستورالعمل هاي لازم به سفارتخانه هاي جمهوري 
اسلامي ايران در كشورهاي همسايه اوكراين كه امكان 
عزيمت هموطنان به آنجا متصور است از اقدامات ديگر 
بوده است. سفارتخانه هاي ما در لهستان، مجارستان، 
بلاروس، مولداوي و روماني در حالت آماده باش كامل 
بوده و اختياراتي براي مديريت عبور ايرانيان به ايشان 
داده شده است.  خطيب زاده در پايان تاكيد كرد: سفارت 
ايران در كيف با تمام توان مش��غول فعاليت اس��ت و 
مهم ترين ماموريت آن حل و فصل مشكلات ايرانيان 
اس��ت تا اطمينان از حل و فصل مش��كلات تك تك 
هموطنان اين ماموريت كليدي ادامه خواهد داشت. 
بديهي است وزارت امور خارجه با طرفين موضوع در 
تماس مداوم بوده و تصميمات جديد با توجه به روند 
تحولات به اطلاع شهروندان عزيز ايراني خواهد رسيد.

واحدهايلوكس
جداگانهمالياتميدهند

سخنگوي هيات رييسه مجلس شوراي اسلامي گفت 
كه طبق مصوبه مجلس در س��ال آينده هر كدام از 
واحدهاي مسكوني لوكس به صورت جداگانه ماليات 
مي دهند. سيد نظام موس��وي با اشاره به مصوبات 
ديروز مجلس در تبصره 6 گفت: يكي از سياست هاي 
كلي كشور مقابله با خام فروشي در همه حوزه ها به 
خصوص نفت است، در همين راستا مجلس تصويب 
كرد كه همه مواد خام و نيمه خام مش��مول ماليات 
و عوارض صادراتي مي شود به عبارت دقيق تر مواد 
خام و نيمه خام كه در بودجه سال گذشته آمده بود 
و براي آن آيين نامه داشتيم، بدون نياز به آيين نامه 
جديد بلافاصله بعد از بودجه ۱۴۰۱ عملياتي مي شود. 
وي درب��اره مصوبه ديگر مجلس درب��اره ماليات بر 
خانه هاي لوكس گفت: طبق مصوبه امروز مجلس 
در بحث ماليات بر خانه هاي لوكس، ارزش مجموع 
خانه ها مش��مول ماليات نمي شود بلكه هر خانه به 
صورت جداگانه ماليات مي ده��د. كف ماليات هم 
براي خانه هايي با ارزش ۱5 ميليارد تومان اس��ت. 
هرچه ارزش خانه ها بالاتر از ۱5 ميليارد تومان باشد، 
مشمول ماليات ۲ در هزار مي شود. به گفته موسوي، 
طبق مصوبه ديگر مجلس، كليه اشخاص حقوقي به 
جز صندوق توسعه ملي، صندوق نوآوري و شكوفايي، 
بيمه مركزي ايران، ش��ركت هاي بيم��ه بازرگاني، 
صندوق بيمه همگاني حوادث طبيعي ساختمان، 
صندوق بيمه محصولات كشاورزي، صندوق هاي 
بازنشس��تگي و صندوق تأمين خسارت هاي بدني 
مشمول پرداخت ماليات بر سود سپرده بوده و اين 
موضوع شامل اشخاص حقيقي نمي شود.همچنين 
عوارض آزادراه هايي كه بعد از پايان موعد مشاركت 
به دول��ت باز مي گردند، ب��ا ۱۰ درصد افزايش در 
اختيار سازمان بهزيستي براي تسهيل عبور و مرور 
شهري معلولان قرار مي گيرد.وي در پايان گفت: 
با توج��ه به اهميت موضوع امنيت در ش��هرهاي 
مختلف و به دنبال آن ضرورت تقويت دستگاه هاي 
امنيتي به ويژه نيروي انتظامي مصوب ش��د كه ۲ 
درص��د از عوارض صدور پروانه هاي س��اختماني 
در ش��هرهاي بالاي 5۰۰ هزار جمعيت به نيروي 

انتظامي جهت ارتقاي امنيت تعلق گيرد.

نمايندگانازپيشنهاداتخود
صرفنظركنند

رييس مجلس شوراي اسلامي با تأكيد بر اينكه بررسي 
لايحه بودجه س��ال ۱۴۰۱ بايد در زمان بندي معين 
در مجلس به اتمام برسد، خواستار عبور نمايندگان 
از برخي از پيشنهادات خود شد. محمدباقر قاليباف 
در جريان بررس��ي بخ��ش درآم��دي لايحه بودجه 
س��ال ۱۴۰۱ تأكيد كرد: دو روز است كه در جلسات 
بررسي بودجه در تبصره 6 باقي مانده ايم و همچنان 
پيشنهادات زيادي از س��وي نمايندگان باقي مانده 
است. از جهت زمان، ما فرصت كافي براي رسيدگي به 
تمام پيشنهادها را نداريم. از سوي ديگر ما همچنان 
در بخش درآمدي لايحه هستيم و در بخش هزينه اي 
بحث هاي بيشتري وجود دارد. رييس مجلس در ادامه 
اظهار كرد: از سوي ديگر بودجه بايد در زمانبندي 
معين در مجلس به اتمام برسد و با اين روند با مشكل 
مواجه خواهيم شد. از نمايندگان تقاضا دارم كه از 
طرح برخي از پيش��نهادهاي خود منصرف شده و 

اجازه دهند بررسي بودجه سريع تر صورت گيرد.

اوضاعافزايشهزينه
در10دهك

متوس��ط افزايش هزينه براي ۱۰ دهك نس��بت به 
پارسال به ارقامي بين ۳۲ تا بالاتر از ۳۴ درصد رسيده 
است. وضعيت شاخص تورم در بهمن ماه امسال از 
اين حكايت داشت كه هر سه شاخص تورم سالانه، 
نقطه به نقطه و ماهانه در مس��ير كاهش��ي حركت 
كرده است. اين در حالي است كه بررسي تازه ترين 
گزارش مركز آمار ايران در رابطه با وضعيت تورم بين 
دهك هاي مختلف نشان مي دهد كه فاصله تورمي 
بين دهك ها در افزايش قيمت تغييري نكرده است؛ 
به طوري كه تورم نقطه به نقطه كه براي كل كشور 
بهمن ماه ۳5.۴ درصد اعلام شده بود براي دهك ها 
به گونه اي بوده كه ده��ك اول، ۳6.۳ و دهك دهم 
۳6.۴ درصد است و ساير دهك ها نيز بين اين دو عدد 
نوسان دارد. دهك هاي مختلف در گروه »خوراكي ها، 
آش��اميدني ها و دخانيات« نس��بت به ماه قبل ۰.۴ 
 درصد و در گروه »كالاهاي غير خوراكي و خدمات «

 ۰.۸ درصد كاه��ش قيمت داش��ته اند. در رابطه با 
وضعيت تورم سالانه كه براي بهمن ماه ۴۱.۴ درصد 
اعلام شده بود در دهك هاي مختلف بين ۴۰.۴تا ۴۴ 
درصد براي دهك اول نوسان دارشته است. در مورد 
وضعيت »خوراكي ها و آشاميدني ها و دخانيات« نيز 
تورم سالانه بين 5۳.6 براي دهك دهم و 5۴ درصد 
براي ده��ك اول متغير اس��ت. در غيرخوراكي ها و 
خدمات نيز بي��ن ۳۳.5 درصد در دهك اول تا ۳7.۴ 
درصد در دهك دهم نوسان دارد. اين افزايش هزينه 
در حالي براي دهك ها به ويژه دهك هاي پايين وجود 
دارد ك��ه حمايت از اين دهك ه��ا بارها مورد تاكيد 
دولت بوده اس��ت و حذف ارز ۴۲۰۰ و توزيع بخشي 
از منابع ناشي از آن در قالب رقم بين 9۰ تا ۱۲۰ هزار 
توماني بين دهك هاي پايين را مطرح كرده و حتي 
وعده پرداخت از دي ماه امسال وجود داشت ولي به 
هر ترتيب جري��ان حذف ارز ترجيحي در مجلس با 
مخالفت مواجه شده اس��ت و فعلا توزيع اين يارانه 
منتفي به نظر مي رسد. اما دولت اخيرا خود نسبت 
به پرداخت يارانه ۱۰۰ هزار توماني در يك وعده به 
چهار دهك پايين كه حدود ۳۲ ميليون نفر بودند 
اق��دام كرد كه به نظر مي رس��د گروه هدف اصلي 
جهت حمايت يارانه اي اين چهار دهك باشند ولي 

تاكنون برنامه مشخصي اعلام نشده است.

از افزايش صادرات نفت تا حضور در كشورهاي همسايه

رشيدي كوچي:

وزير اقتصاد: فشار حداكثري را شكست داديم

كميسيونمشتركصلاحيتبررسيطرحصيانتراندارد
يك عضو كميسيون مشترك بررسي طرح صيانت 
از حق��وق كارب��ران در فضاي مج��ازي تاكيد كرد: 
اميدواري��م همكاراني كه پاي نامه بازگش��ت طرح 
صيانت به صح��ن را امضا كرده اند ب��ه عهد خود در 
زمان راي گيري وفا كرده و اجازه دهند اين طرح كه 
با ش��ؤونات زندگي ۸۰ ميليون نفر سر وكار دارد در 
مسيري شفاف و نگاهي كارشناسي در صحن مجلس 

بررسي شود.
وي در ادامه اظهار ك��رد: بهترين و كامل ترين طرح 
اگر همراه با اقناع جامعه نباش��د محكوم به شكست 
اس��ت. دليل نگراني امروز مردم اين اس��ت كه اصلا 
نمي دانند چه اتفاقي قرار است بيفتد. اگر ما در يك 
جنگلي مسير را بلد باش��يم و نسبت به مسيري كه 
قرار است طي كنيم آگاهي داشته باشيم از بودن در 
اين جنگل لذت خواهيم برد، اما اگر آگاهي نداشته 
باشيم و مسير را گم كنيم نه تنها لذتي نمي بريم بلكه 
نگران و مضطرب خواهيم بود. شرايط امروز اين است. 
حرف بنده اين اس��ت كه كميسيون مشترك بعد از 
۴5 جلسه كه خود اعضاي كميسيون به برگزاري اين 
جلسات اذعان دارند، نتوانسته ذره اي از اين نگراني 

را كاهش دهد.
نماينده مردم مرودشت در مجلس شوراي اسلامي، 
تصريح كرد: تقاضاي ما امروز اين است كه اين طرح 
ذيل تبصره ۲ م��اده ۱67 آيين نامه داخلي مجلس 
در ي��ك فرآيند كاملا دموكراتي��ك و قانونمند فارغ 
از هرگون��ه هياهو و حاش��يه اي به ج��اي اينكه در 
كميسيوني بررسي شود كه در اين مدت نشان داده 
توانايي بررس��ي چنين طرحي را ن��دارد در صحن 

مجلس مورد بررس��ي قرار گيرد. به جاي اينكه ۲۰ 
نماينده در خصوص آن تصميم بگيرند، ۲9۰ نماينده 
در خص��وص آن تصميم بگيرند. كج��اي اين حرف 

اشتباه است.
وي در ادام��ه تاكيد كرد: بنده لازم اس��ت نكته اي را 
ش��فاف عرض كنم تا مردم از اين سردرگمي بيرون 
بيايند. اين ضعف ما بوده كه امروز كار به جايي رسيده 
كه مردم ما در خصوص طرحي كه همه به نوعي با آن 
سروكار دارند، سردرگم هستند. نامه اي كه بنده براي 
بازگش��ت اين طرح به صحن مجلس دنبال مي كنم 
هيچ ارتباطي با فرآيند لغو مصوبه كميسيون مشترك 
ندارد. نامه اي كه بنده پيگيري مي كنم براي بازگشت 

اين طرح به صحن مجلس است.
رشيدي كوچي در ادامه با بيان روايتي از آنچه كه در 
خصوص تصويب كليات طرح صيانت گذشت، اظهار 
كرد: اما در چند روز گذش��ته چه اتفاقي افتاد؟ اين 
روزها، مجلس در حال بررسي لايحه بودجه ۱۴۰۱ 
است و تمام جلسات كميسيون هاي تخصصي مجلس 
به دليل بررسي لايحه بودجه در صحن تعطيل است 
و صحن مجلس نيز در دو شيفت كاري صبح و بعد از 
ظهر صرفا با يك دستور كار كه بررسي لايحه بودجه 
بود، جلسات خود را دنبال مي كند، اما به يك باره ما 
متوجه شديم قرار است كه جلسه كميسيون مشترك 
طرح صيانت برگزار ش��ود و در خصوص كليات اين 
طرح به اين مهمي راي گيري ش��ود. بن��ده از دكتر 
قاليباف سوال پرس��يدم كه آيا برگزاري اين جلسه 
در زمان بررس��ي بودجه چقدر به جا اس��ت؟ ايشان 
هم گفتند برگزاري اين جلس��ه باتوجه به برگزاري 

جلس��ات بودجه خيلي محلي از اعراب ندارد. حتي 
يكي از نمايندگان ديگر نيز به طور رسمي تذكر دادند 
و نايب ريي��س اول مجلس نيز تذكر ايش��ان را وارد 
دانس��تند. اما آن جلسه تشكيل شد و و كليات طرح 

نيز به تصويب رسيد.
وي افزود: در ادامه معاون��ت قوانين نيز در دو بند به 
مصوبه كميسيون مشترك در خصوص كليات اين 
طرح اي��راد وارد كرد كه ايرادات هم از نظر ايين نامه 
داخلي مجلس به جا بود. )معاونت قوانين نمي تواند 
مصوبه اي را ابطال كند اما مي تواند در نظر كارشناسي 
بگويد كه روند تصويب مصوبه داراي اشكال قانوني 
اس��ت. كه اين اقدام صورت گرف��ت( در نهايت روز 
پنجشنبه، هيات رييسه مجلس تشكيل جلسه داد 
و ايراد گرفته شده از س��وي معاونت قوانين مجلس 
را وارد دانس��ت، فلذا آنچه كه در جلسه كميسيون 
مشترك نيز به تصويب رسيد باطل مي شود. اين اقدام 
شاهدي بر آن است كه كميسيون مشترك توانايي 

بررسي اين طرح را ندارد.
اين عضو كميس��يون مشترك بررسي طرح صيانت 
در ادامه با اش��اره ب��ه فرآيند بازگش��ت اين طرح از 
كميس��يون به صحن مجلس، بيان كرد: بر اس��اس 
آيين نامه داخلي مجلس اگر نماينده اي تقاضا داشته 
باشد كه طرح يا لايحه اي كه در كميسيون مشترك 
در حال بررسي است جهت بررسي به صحن مجلس 
بيايد مادامي كه آن طرح تصويب نشده و به شوراي 
نگهبان ارسال نشده اگر اين نماينده بتواند ۱5 امضا 
جمع آوري كند نامه در صحن قرائت مي شود و پس از 
دفاع نماينده متقاضي دو نفر موافق و دو نفر مخالف 

صحبت مي كنند و اين به راي گذاش��ته مي شود اگر 
نصف به علاوه يك راي دادند ادامه بررس��ي طرح در 
صحن مجلس صورت مي گيرد. ما به جاي ۱5 امضا 
۱7۰ امضا جمع كرديم. انتظار اس��ت اين بزرگواران 
در روز راي گيري براي بازگش��ت اين طرح به صحن 
مجلس پاي امضاي خودش��ان بايس��تند و طرح به 

صحن بازگردد.
وي ادامه داد: نكته حائز اهميت اين اس��ت كه امروز 
كسب و كارهاي حاضر در فضاي مجازي دغدغه مند 
هستند. ما حدود ۲ ميليون شغل مستقيم و 9 ميليون 
ش��غل غير مس��تقيم با اين فضا داريم. اگر اين طرح 
تصويب ش��ود و يك پلتفرم مانند اينستاگرام فيلتر 
ش��ود چه اتفاقي خواهد افتاد؟ چه كار مي خواهيم 
انجام دهيم؟ شغل هايي هستند كه از اين فضا درآمد 
دارند و هيچ اتكايي به دولت ندارند. اين خيلي مهم 
است. متاسفانه خود اعضاي كميسيون مشترك نيز 
در زمان راي گيري كليات اين طرح نمي دانستند كه 
چه طرحي را دارند تصويب مي كنند. اين اس��ت كه 
بنده مي گويم اين كميسيون براي بررسي اين طرح 

صلاحيت ندارد.
وي در ادامه در پاسخ به اين پرسش كه آيا از نظر شما 
يك جريان خاص در مجلس اين طرح را دنبال مي كنند 
كه چهره رييس مجلس و رييس قوه مجريه را تخريب 
كنند، بيان كرد: بنده نمي گويم جرياني هست يا نيست، 
اما اين س��وال را طرح مي كنم كه اگر اين طرح با اين 
شكل و شمايل و بدون اقناع سازي مردم تصويب شود 
نگاه مردم نسبت به مجلس و رييس مجلس چه خواهد 

بود؟ آيا مثبت است يا منفي؟



گروه بانك و بيمه |
در راستاي گسترش مراودات بانكي و تجاري بين ايران 
و عراق رييس كل بانك مركزي ايران با همتاي عراقي 
خود دي��دار كرد.  علي صالح آب��ادي رييس كل بانك 
مركزي ايران در ديدار با همتاي عراقي خود؛ مصطفي 
غالب مخيف بر گسترش همكاري هاي تجاري و بانكي 

تاكيد كرد. 
رييس كل بانك مركزي عراق كه با هدف توسعه روابط 
تجاري و بانكي به ايران س��فر كرده اس��ت در ديدار با 
علي صالح آبادي به اش��اره به روابط نزديك دو كشور 
در عرصه هاي تجاري و مالي خواستار تسهيل موانع 
گسترش همكاري ها شد.  مصطفي غالب مخيف را در 
اين سفر مشاور نخست وزير عراق و مديرعامل بانك 
تجارت اين كش��ور همراهي مي كنن��د. رييس بانك 
مركزي عراق پيش از اين با معاون اول رييس جمهور 

ديدار و گفت وگو كرده است. 
صالح آبادي گفت: در تبصره ۱۶ لايحه بودجه ۱۴۰۱ 
بيش از ۱۳۰۰ همت تسهيلات تكليفي در نظر گرفته 
شده كه بانك ها موظف به پرداخت آنها در سال آينده 
هس��تند كه اين ميزان نسبت به تسهيلات پرداخت 
ش��ده در س��ال جاري، چند برابر است. وي در تبيين 
نامه ارسالي به مقام معظم رهبري با بيان اينكه حجم 
تس��هيلات تكليفي در نظر گرفته شده براي بانك ها 
در سال آينده توسط كميسيون تلفيق مجلس بيش 
از ۱۳۰۰ هزار ميليارد تومان اس��ت، گفت: اين ميزان 
معادل بيش از ۵۰ درصد كل تسهيلات پرداختي شبكه 
در سال جاري و مغاير با لايحه ارايه شده توسط دولت 
است و موجب ناترازي بانك ها و در نهايت افزايش تورم 
مي شود. وي در جمع خبرنگاران با اشاره به مكاتبه اخير 
خود با مقام معظم رهبري در مورد تسهيلات تكليفي 
بانك ها در بودجه سال ۱۴۰۱ و دستور ايشان مبني بر 
توجه نمايندگان مجلس به دغدغه بانك مركزي گفت: 
اميدوارم نمايندگان مجلس در بازنگري خود با توجه 
به دس��تور مقام معظم رهبري تكاليف مازاد بر دوش 

بانك ها نگذارند.

تسهيلاتتكليفيبانكها
افزايشچشمگيريداشتهاست

صالح آب��ادي ادامه داد: واقعيت امر اين اس��ت كه اين 
ميزان مازاد بر توان شبكه بانكي است و از ابتداي سال 
جاري تاكنون مجموع تس��هيلات پرداختي شبكه 
بانكي حدودا ۲۳۰۰ هزار ميليارد تومان بوده كه حدود 
۶۷ درصد آن مربوط به سرمايه در گردش بنگاه هاي 
توليدي بوده اس��ت. بنابراين اگر ما تكاليفي مازاد به 
ش��بكه بانكي تحميل كنيم اين امر منجر به ناترازي 
بانك ها، اضافه برداشت بانك ها از بانك مركزي، رشد 

پايه پولي و درنتيجه افزايش نرخ تورم مي شود.

كنترلنقدينگيوتورم
دغدغهمقاممعظمرهبرياست

رييس كل بانك مركزي افزود: پنجشنبه هفته گذشته 
نامه اي در اين خصوص به مقام معظم رهبري تقديم 
و در آن ب��ه اثرات اي��ن تكليف كه منجر ب��ه ناترازي 
بانك ها مي شود، اشاره كردم.  وي با بيان اينكه كنترل 
نقدينگي و تورم از موارد مهم مورد تاكيد مقام معظم 
رهبري است، ادامه داد: مقام معظم رهبري در ديدار 
اخي��ر خود با جمعي از توليد كنندگان كش��ور نيز به 
افزايش حجم نقدينگي اشاره و از اين موضوع به عنوان 

يكي از مهم ترين موضوعات ياد كرده بودند. بنابراين 
ما اطمينان داش��تيم ايشان راجع به نقدينگي و تورم 
دغدغه دارند ل��ذا نامه را تقديم كرديم و ايش��ان نيز 
بلافاصله دس��توري صادر كردند كه به دغدغه بانك 

مركزي توجه شود.
وي با بيان اينكه تسهيلات تكليفي در نظر گرفته شده 
تنها مختص به تبصره ۱۶ نيس��ت، گفت: در بندهاي 
الحاقي ديگر نيز تكاليفي براي بانك ها در نظر گرفته 
شده كه مغاير با لايحه دولت است؛ چرا كه آنچه ما در 
لايحه دولت به آن اشاره كرده بوديم يك بند كلي بود 
و قرار بر اين شد برابر آيين نامه هاي دولت و با توجه به 
منابع موجود بانك ها، اين موارد مشخص شود اما در 
كميسيون تلفيق به جزييات اشاره شد و نيز بندهاي 

ديگري الحاق شد كه در لايحه دولت نبود.

انتظاربانكمركزيازمجلس
برايبازگشتبهلايحهدولت

صالح آب��ادي بيان كرد: با تذك��ر مقام معظم رهبري، 
اين تبصره و بندهاي الحاقي آن به كميسيون تلفيق 
برگشته كه اميدواريم در كميسيون تلفيق اصلاحات به 
گونه اي انجام شود كه به لايحه اوليه اي كه دولت ارايه 
داده برگردد و بندهاي الحاقي كه به آن اضافه ش��ده، 
حذف شود و اين درخواس��ت صريح ما از كميسيون 

تلفيق است. 
رييس كل بانك مركزي همچنين با تاكيد بر حمايت 
مقام معظم رهبري و رييس جمهور براي از برنامه هاي 
بانك مركزي براي اصلاح نظام بانكي گفت: با توجه به 
اينكه كنترل تورم و بهبود معيشت مردم مورد تاكيد و 
توجه ايشان است، اصلاح رابطه دولت با بانك مركزي 
و بانك ها، اصلاح رابطه بانك مركزي با بانك ها و اصلاح 
رابطه بانك ها با مشتريان حقيقي و حقوقي كه اضلاع 
مهم اصلاح نظام بانكي هستند را به مرور و با جديت 

پيگيري خواهيم كرد. 
وي با تاكيد بر لزوم افزايش سرمايه بانك ها افزود: رفع 
مشكلات بانك ها صرفا به موارد كلي محدود نخواهد 
شد و براي هر بانك با توجه به مشكلات خاص خودش، 
برنامه ها و اقداماتي را براي اصلاحات ساختاري نظام 
بانكي انجام خواهيم داد. علي صالح آبادي رييس كل 
بانك مركزي در حاشيه برنامه ديدار با همتاي عراقي 
خود با بيان اينكه روابط خوبي ميان دو كشور همسايه 
وجود دارد، گفت: توسعه تعاملات تجاري و بانكي جزو 
اولويت هاي م��ورد توجه طرفين اس��ت و اميدواريم 
بتوانيم اين همكاري ها را گسترش دهيم. صالح آبادي 
با بيان اينكه تقويت س��رمايه بانك ها از اولويت هاي 
جدي بانك مركزي تلقي مي شود، گفت: براي هر بانك 
نسخه جداگانه در نظر مي گيريم چرا كه رشد ترازنامه 
بانك متفاوت است و موضوع افزايش سرمايه بانك ها 
را دنبال خواهيم كرد، همچنين ف��روش اموال مازاد 
بانك ها به ويژه ناترازي آنها جزو مقوله هاي مهم قابل 

پيگيري خواهد بود.
 صالح آبادي بيان كرد: به صورت كلي نمي توانيم بگوييم 
همه بانك ها به صورت مساوي چند درصد رشد ترازنامه 
داشته باشند بنابراين برخي مشكلات بانك ها عمومي 
است و برخي مشكلات براي بانك ها اختصاصي است 
لذا ما نس��خه اي كه براي هر بانك در نظر مي گيريم 
متفاوت از بانك ديگر خواهد بود و به همين دليل سقف 
رشد ترازنامه يك بانك با بانك ديگر متناسب با شرايط، 

تفاوت خواهد داشت.  

ريي��س كل بانك مركزي تصريح ك��رد: مجددا روي 
فرمايش��ات مقام معظم رهبري تاكي��د مي كنم چرا 
كه ايشان نس��بت به اصلاح نظام بانكي و مواردي كه 
باعث آسيب به نظام بانكي و آسيب به معيشت مردم 
مي شود مثل تورم دغدغه ايشان است و در ديدارهاي 
مختلف بر اين مساله تاكيد كردند و بانك مركزي هم 
به عنوان سياست گذار پولي و ناظر بر شبكه بانكي كشور 
حتما اين موضوعات را به دقت دنبال خواهد كرد.  وي 
با بيان اينكه تلاش خواهيم كرد اصلاح نظام بانكي را 
با قدرت جلو ببريم، گفت: هم دولت محترم از موضوع 
حمايت مي كند و هم ش��خص مقام معظم رهبري از 
ما خواسته اند و حمايت مي كنند در جهت اينكه اين 
اصلاحات انجام ش��ود و اميدواريم مجلس محترم به 
م��ا كمك كند تا نظام بانكي را در جهت اصلاح و بهتر 

شدن جلو ببريم.

توسعهروابطاقتصاديباديدار
روسايكلبانكمركزيايرانوعراق

رييس كل بانك مركزي عراق به ايران سفر كرده تا به 
اين ترتيب دو كشور وارد مرحه جديدي از روابط تجاري 
و بانكي شوند.»ديپلماس��ي اقتصادي اس��اس دولت 
سيزدهم است«؛ اين جمله را سيدابراهيم رييسي بارها 
و در موقعيت هاي مختلف مورد تأكيد قرار داده است. 
دولت جديد از همان ابتدا معتقد بود براي پيش��رفت 
اقتصادي كشور به جاي چشم اميد داشتن به غربي ها، 
بايد از ظرفيت هاي داخلي و منطقه اي استفاده كرد و 
به محض آنكه روي كار آمد، همين رويكرد را سرلوحه 

خود قرار داد. 
رييس جمهور، همس��ايگان ش��مالي و در ادامه يك 
همسايه جنوبي را مقصد نخستين سفرهاي خود قرار 
داد تا نشان دهد در اين رويكرد جدي است. ديپلماسي 
اقتصادي دولت سيزدهم خيلي زود نتيجه داد و دايمي 
ش��دن عضويت ايران در سازمان ش��انگهاي، قرارداد 

سوآپ گاز بين تركمنستان-ايران-آذربايجان، تقويت 
روابط با كشورهاي عضو اكو و همچنين قراردادهاي 
مهمي كه در سفر به روسيه و قطر منعقد گرديد، همگي 
از دستاوردهاي دولت در مدت كمتر ۵ ماه بوده است. 
براساس آمار اعلام شده از سوي گمرك در بهمن ماه، 
تجارت كشور با همسايگان در ۱۰ ماهه امسال نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته از ۸۱ ميليون و ۳۹۸ هزار 
تن كالا به ارزش ۴۰ ميليارد و ۹۳۲ ميليون دلار فراتر 
رفت ك��ه ۱۷ درص��د در وزن و ۴۰ درص��د در ارزش 

افزايش را نشان مي دهد.

جايگاهويژهعراق
در بين همسايگان، عراق جايگاه ويژه اي در مناسبات 
اقتصادي كشورمان داشته است. عراق همسايه غربي 
ماست كه بيش��ترين مرز زميني را با كشورمان دارد. 
همبستگي هاي فرهنگي، سياسي و مذهبي عميقي 
بين دو كش��ور وجود دارد كه زمين��ه تعميق روابط 
اقتصادي هم شده است. بر اساس آمار گمرك، عراق 
دومين مقصد صادراتي و نهمين مبدا تامين كالاهاي 
ايراني بوده اس��ت.عراق با خريد هفت ميليارد و ۲۹۵ 
ميلي��ون دلار از كالاهاي ايراني در ۱۰ ماهه امس��ال، 
نخس��تين كش��ور خريدار كالاهاي ايران��ي در بين 
همسايگان بوده اس��ت. همچنين در اين مدت ۹۲۰ 
ميليون دلار كالا از اين كشور وارد شده كه رتبه چهارم 

را بين همسايگان ما داشته است.

چشمانداز۲۰ميليارددلاري
هر چند هم اكنون حجم تج��ارت ايران و عراق كمتر 
از ۱۰ ميلي��ارد دلار اس��ت اما دو كش��ور پيش از اين 
اعلام كرده اند كه قرار اس��ت حجم تجارت خود را به 
۲۰ ميليارد دلار برس��انند؛ هدفي كه دور از دسترس 
نيست. غلامحسين شافعي رييس اتاق بازرگاني ايران 
كه س��ال جاري در صدر يك هيات تج��اري از عراق 

بازديد كرد، پس از بازگشت گفت: با توجه به عزم دولت 
براي توسعه روابط تجاري با كشورهاي همسايه، فكر 
مي كنيم تجارت ۲۰ ميلي��ارد دلاري به عراق در اين 

دولت محقق مي شود.

سفررييسكلبانكمركزيعراقبهايران
در راستاي گس��ترش مراودات بانكي و تجاري بين 
دو كش��ور، رييس بانك مركزي عراق پنجش��نبه ۵ 
اسفندماه به ايران سفر كرده و با مسوولان كشورمان 
از جمله رييس كل بانك مركزي ديدارهايي داشته 
است. علي صالح آبادي در ديدار با همتاي عراقي خود؛ 
مصطف��ي غالب مخيف بر گس��ترش همكاري هاي 
تجاري و بانكي تاكيد كرد. رييس كل بانك مركزي 
عراق نيز كه با هدف توسعه روابط تجاري و بانكي به 
ايران سفر كرده است در ديدار با صالح آبادي به اشاره 
به روابط نزديك دو كش��ور در عرصه هاي تجاري و 
مالي خواستار تس��هيل موانع گسترش همكاري ها 
ش��د. مصطفي غالب مخيف را در اين س��فر مشاور 
نخست وزير عراق و مديرعامل بانك تجارت اين كشور 
همراهي مي كنند. رييس بانك مركزي عراق پيش از 
اين با معاون اول رييس جمهور ديدار و گفت وگو كرده 
است. مخبر معاون اول رييس جمهور نيز در ديدار با 
رييس كل بانك مركزي جمهوري عراق اظهار داشت: 
تعامل با همسايگان از اولويت هاي سياست خارجي 
ايران اس��ت. وي افزود: باي��د زمينه هاي همكاري و 
فعاليت عميق ت��ر بخش خصوصي و ش��ركت هاي 
ايراني و عراقي هموار ش��ود كه در اين راستا ضروري 
است بانك هاي مركزي دو كشور نقش پررنگ تري 
در تس��هيل امور مالي ايفا كنند.به نظر مي رس��د در 
دولت جديد كه رويكرد ويژه اي نسبت به همكاري با 
همس��ايگان در پيش گرفته، ارتباط با عراق هم وارد 
مرحله جديدي شود كه دستاوردهاي خوبي براي دو 

كشور در پي خواهد داشت.

يادداشت

خبر 
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مراد باباخانی -  شهردار سرپل ذهاب

تسهيلاتتكليفي
عاملرشدنقدينگي

تسهيلات تكليفي به اضافه 
برداش��ت منجر مي  شود كه 
در نهايت با رشد نقدينگي و 
عقب مان��دن دولت از برنامه 
خود براي مديري��ت گراني 
همراه خواهد ش��د.نكته  اي 
كه بايد ابتدا بحث مورد توجه 
قرار گيرد ميزان تصميم  گيري 
قانوني دولت درباره بانك  ها 
اس��ت. دولت حق ندارد به صورت ص��د در صدي درباره 
بانك  ها تصميم  گيري كند زيرا بخشي از آن به خارج از 
 اين مجموعه ارتباط پيدا مي  كند. به تعبير ديگر؛ مديريت

 بانك  هاي خصوصي، مشاركتي كه دولت در آن سهيم است 
و بانك  هاي تج��اري و ... تعريف  هاي جداگانه  اي دارد كه 
مورد توجه قرار نگرفته است. اولين اشكال از نظر حقوقي، 
ش��رعي و قانوني به تصميم اعضاي خانه ملت اين است 
كه آيا دولت  ها حق دارند يكسويه براي بانك  ها عليرغم 
 عدم منابع يا منابع كم دس��تورات مطلق صادر كنند و 
صد در صدي درخواست  هاي خود را مطرح سازند؟ دومين 
موضوع اين است كه بانك واسطه وجوه محسوب مي  شود 
و وكيل سپرده  هاي مردم است، پس آيا دولت  حق دارد 
دستوراتي كه براي بانك  ها توجيه اقتصادي و فني ندارد، 
به تعريف درآورد؟  س��ومين نكته هم اين است كه بانك 
در قبال سپرده  گذاران نسبت به بازگشت منابع از جهت 
سود، بهره يا هر عنوان ديگري مسووليت دارد، چنانچه 
اين منابع به صورت ماهانه يا سالانه برنگردد، چگونه بايد 
وظيفه خود را در قبال سپرده  گذاران انجام دهد؟ مساله 
ديگر نيز در اين بخش قرار دارد كه بانك  ها از اين جهت كه 
با شكست روبرو نشوند و آثار آن مردم را دچار دردسر نسازد، 
مسووليت دارند و به همين دليل قانونگذار شوراي پول و 
اعتبار را تعريف كرده؛ اما متاسفانه براساس رويه اين شورا 
همواره نفع دولت مورد توجه قرار مي  گيرد. اكثريت بانك  ها 
تراز مثبت ندارند، بنابراين مجبور هستند به بانك مركزي 
براي اضافه برداشت متوسل شوند كه اين مساله بر تورم 
مي  افزايد و ميزان نقدينگي را افزايش مي  دهد، بنابراين 
 بايد تلاش كرد ت��ا اين كار كه از زمان دولت احمدي  نژاد 
شكل گرفت، به تكرار در نيايد.  تسهيلات تكليفي به اضافه 
برداش��ت از بانك مركزي منجر مي  شود كه در نهايت با 
ناترازي بانك  ها، رش��د نقدينگي و عقب ماندن دولت از 
برنامه خود براي مديريت گراني و تورم همراه خواهد شد.

ایرج ندیمي
عضو اسبق

شوراي پول و اعتبار

هرايراني5كارتبانكيدارد
طبق اعلام بانك مركزي تا پايان دي ماه سال جاري تعداد 
انواع كارت هاي بانكي در كشور به بيش از ۴۱۸ ميليون 
عدد رسيده اس��ت. مانده كارت هاي بانكي صادر شده 
بانك ها تا پايان دي امسال حاكي از آن است كه در حال 
حاضر معادل ۴۱۸ ميليون و ۳۲۲ هزار و ۹۲۵ عدد كارت 
بانكي در قالب كارت برداش��ت، اعتباري، هديه و كارت 
پول الكترونيك در كش��ور وجود دارد؛ به اين ترتيب در 
صورتي كه جمعيت ايران را ۸۰ ميليون در نظر بگيريم، 
به طور ميانگين هر ايراني پنج كارت بانكي دارد. بررسي 
آمار بانك مركزي نشان مي دهد كه بانك ملي با صدور 
انواع كارت بانكي در رده نخست صدور انواع كارت بانكي 
قرار دارد.  تا پايان دي ماه سال جاري بالغ بر ۲۶۶ ميليون 
و ۸۶۷ هزار و ۵۸۹ عدد كارت بانكي از نوع برداش��ت در 
كشور وجود دارد كه بانك ملي ايران با تعداد ۴۷ ميليون 
و ۶۰۸ هزار و ۴۱۵ كارت، بيشترين صدور كارت برداشت 
در ميان بانك ها و موسسات اعتباري كشور را داشته است. 
بانك هاي صادرات، ملت و س��په در رده هاي بعدي قرار 
دارند و بانك خاورميانه كمترين تعداد كارت برداشت را 
در شبكه بانكي صادر كرده است. همچنين، طبق آخرين 
اعلام بانك مركزي معادل ۱۵ ميليون و ۱۳۰ هزار و ۸۸۳ 
عدد كارت بانكي از نوع اعتباري در ش��بكه بانكي وجود 
دارد كه بانك ملي با تعداد هفت ميليون و ۶۹۶ هزار و ۹۵ 
عددكارت، بيشترين صدور كارت اعتباري در ميان بانك ها 
و موسسات مالي و اعتباري كشور را داشته است. علاوه 
براين، آمار بانك مركزي نش��ان مي دهد ۱۳۴ ميليون و 
۳۳۶ هزار و ۵۵۴ عدد كارت خريد يا هديه در سطح كشور 
توسط شبكه بانكي وجود دارد كه بانك ملي ايران با صدور 
۳۵ ميليون و ۳۶ ه��زار و ۴۹۹ عدد كارت هديه در رتبه 
نخست اين جدول قرار گرفته و پس از آن نيز بانك هاي 
پارسيان و ملت قرار دارند. طبق اين گزارش، معادل يك 
ميليون و ۹۸۷ هزار و ۸۹۹ عدد كارت پول الكترونيك نيز 
تا پايان دي ماه سال جاري در كشور وجود دارد كه عمده 

بازار كارت پول الكترونيك در اختيار بانك ملت است.

تنشهاياوكراينوسقوط
داراييابرثروتمندانروسي

به گزارش راشاتودي، ثروتمندترين  افراد روسيه در سال 
۲۰۲۲، ۳۲ ميليارد دلار از دس��ت داده اند و پيش بيني 
مي شود كه با تش��ديد بحران در كشور همسايه اشان، 
اوكراي��ن، امريكا و متحدان غرب��ي اش دور جديدي از 
تحريم ها را افزايش دهند. بر اساس شاخص ميلياردرهاي 
بلومبرگ، فهرس��تي از ۵۰۰ نفر ازثروتمندترين افراد 
جهان، گنادي تيمچنكو، كه سهامدار شركت هاي انرژي 
و س��اير تجارت هاس��ت، در رأس فهرست ثروتمندان 
روسيه قرار دارد كه ش��اهد كاهش ثروت خود بوده اند. 
اين ميلياردر كه بخش عمده اي از ثروت خود را از سهام 
ش��ركت بزرگ توليد كننده گاز روسي نواتك به دست 
مي آورد، از ابتداي سال تاكنون ۶.۴۷ ميليارد دلار ضرر 
كرده است. ثروت وي در حال حاضر حدود ۱۶ ميليارد 
دلار اس��ت. يكي ديگ��ر از س��هامداران نواتك، لئونيد 
ميكلسون، شاهد كاهش دارايي خالص خود معادل ۶.۲ 
ميليارد دلار در سال ۲۰۲۲ بود كه به ۲۶.۲ ميليارد دلار 
رسيد و دارايي مدير شركت لوك اويل، وگيت الكپروف 
در همين دوره حدود ۳.۵ ميليارد دلار كاهش يافت و به 
۱۹.۳ ميليارد دلار رسيد، در حالي كه سهام اين شركت 

انرژي تقريباً ۱۷ درصد كاهش يافت.

دگرگوني نظامات عالم
نه در بحران گرجستان يك چنين واكنش هايي از سوي 
غرب مشاهده ش��د و نه در سال ۲۰۱۴ در بحران كريمه 
اين نوع برخوردها از سوي كشورهاي غربي شكل گرفت. 
در ادامه نيز يك چنين برخوردهايي ميان غرب و روسيه 
غيرمحتمل است. بنابراين تشكل هاي صلح طلب و افكار 
عمومي مي توانند مطمئن باشند كه تنازع فراگيري در 

سطوح منطقه اي و بين المللي بروز نخواهد كرد.
 ۴( پرس��ش بعدي كه اين روزها در افكار عمومي وجود 
دارد، چشم انداز پيش روي بحران و نقشي است كه ايران 
مي تواند در اين شرايط ايفا كند؟ در پاسخ به اين پرسش ها 
بايد به اين واقعيت اش��اره كرد كه به احتمال قوي، روند 
حوادث به سمت سقوط دولت اوكراين پيش خواهد رفت. 
بايد ديد آيا روسيه حاضر است با اين دولت مذاكره كند 
يا اينكه منتظ��ر خواهد ماند تا در انتخابات آينده، دولت 
جديد روي كار آمده و بعد مذاكرات پيگيري شود؟ اما هر 
كدام از احتمالات كه به وقوع بپيوندد، بدون ترديد روسيه 
ش��رايط خود را بر طرف مقابل ديكته و مسائلي چون به 
رسميت شناختن فدراليس��م، اعطاي آزادي هاي زباني 
و هويتي به روس تبارهاي اوكرايني و... را تثبيت خواهد 
كرد. همچنين اوكراين بايد ضمانت هاي لازم به روسيه 
براي عدم الحاق به نهادهاي غربي را بدهد. در خصوص 
خروج نيروهاي روسي از اوكراين نيز، روسيه بدون ترديد 
بخشي از نيروهاي خود را در اوكراين نگه خواهند داشت 
تا پيگير منافع روس ها باشند.موضوعي كه هنوز چندان 
روشن نش��ده، نحوه مذاكره روس ها با مقامات اروپايي و 
امريكايي خواهد بود. اين روند چندان مش��خص نيست 
چون طرف ه��اي غربي، ط��ي ۲ماه گذش��ته حاضر به 
مذاكرات شفاف با روسيه جديد نبوده اند. در واقع درك 
كش��ورهاي غربي از روسيه، مبتني بر شرايط اين كشور 
پس از فروپاشي اتحاديه جماهير شوروي بوده است، در 
حالي كه روسيه پس از اشغال اوكراين، يك روسيه جديد 

و نوين است. پس از اين تحولات نظام امنيتي اروپا، بدون 
ترديد با تحولاتي همراه خواهد شد.

۵( در م��ورد نقش ايران در اين تحولات بايد به اين نكته 
اشاره كرد كه هرچند اتخاذ مواضع فعلي از سوي ايران به 
خاطر فشار غربي ها، عهد شكني امريكايي ها در برجام و... 
قابل درك است و ايران حمايت روس ها را براي استيافي 
منافع ملي اش نياز دارد، اما به نظر من ايران مي توانست 
در اين بحران، سياس��ت هاي معقول تر و متعادل تري را 
اتخاذ كند. ايران در عين اينكه نمي بايست تجاوز روسيه 
به اوكراي��ن را تاييد كند، بايد تلاش مي كرد تا بحران در 
بستر گفت وگوهاي مسالمت آميز حل و فصل شود. البته 
اين نوع ديپلماسي براي شرايطي است كه ايران در شرايط 
عادي قرار داش��ته باشد، در اوضاع فعلي كه دولت ايران، 
گزينه هاي ارتباطي خود را در صحنه بين المللي محدود 

كرده، اعمال يك چنين ابتكار عمل هايي دشوار است. 
۶( به نظر مي رسد، هنگامه جديدي در نظام بين المللي 
ايجاد ش��ده اس��ت. نوع خاصي از تكثر قطبي در عرصه 
بين المللي ايجاد ش��ده كه تحولاتي را به دنبال خواهد 
داشت. به قول خسرو ميرزا قاجار كه در سفر به روسيه و 
بازگشت از آن به دربار نوشت: »قربانت گردم نظامات عالم 
دگرگون گشته اند.« پس از اين بحران، ايران از اولويت هاي 
نخس��ت، امريكا خارج خواهد ش��د و امريكا موضوعات 
مهم تري را در برابر خواهد داش��ت، اما دش��منان ايران 
شامل رژيم صهيونيستي، عربستان و... تلاش مي كنند 
تا همچنان موضوع ايران را در نظام تصميم س��ازي هاي 
ايالات متحده به عنوان يك مساله اولويت دار مطرح كنند. 
احتمال وقوع مسائل ديگري نيز وجود خواهد داشت و آن 
اينكه ممكن اس��ت ايران به عنوان كريدور گازي جديد 
مطرح شود. اما به طور كلي، دستگاه سياست خارجي ايران 
بايد ديپلماسي سازنده اي را به كار بگيرد كه در آن منافع 

ملي كشورمان به صورت جامعي محقق شود. 

ادامه از صفحه اول



گروه بازار سرمايه| 
در وضعيت حال حاضر كشور بورس كالا را مي توان يكي از 
مهم ترين اركان بازار سرمايه دانست. چراكه محصولات مهم 
كشور در اين بازارها عرضه و از دايره قيمت گذاري دستوري 
خارج مي شوند. براي مثال عرضه سيمان در بورس يك نمونه 
موفق بود، در حال حاضر سيمان با قيمت مشخص در بورس 
كالا عرضه مي شود. قرار است تمامي زنجيره فولاد وارد بورس 
كالا شود كه اين موضوع رانت و قيمت گذاري دستوري را 
قطع مي كند. بورس كالا در ايران به عنوان بازار كالايي مدرن 
در مسير روبه رشدي قرار دارد. به دليل درك همين كاركرد 
صحيح بورس كالاست كه سياست گذاران هيچگاه از آن 
غافل نبوده اند و حتي دايره ورود كالاها از محصولات پايه 
و مواد اوليه به كالاهاي نهايي تر نيز سوق پيدا كرده است. 
البته بورس هاي كالايي زماني مي توانند مزيت بهينه خود 
را نشان دهند كه اقتصاد با تناقض همراه نباشد. اين گزاره 
بدان معناست كه بورس كالا به عنوان نظام بازار مبتني بر 
مكانيزم عرضه و تقاضا كانال كشف قيمت است اما همان 
فعالان س��نتي بازارها كه در بالا ذكر شد هر يك به دليل 
انتفاع از شيوه هاي گذشته معاملات، به بيان تفسيرهاي 
مختلف در زمينه كشف قيمت در بورس مي پردازند و اين 
دست رويه هاي اشتباه نيز به مانعي بر سر راه ايجاد توازن در 
زنجيره هاي توليد و اجراي يك سياست واحد بر پايه اصل 
رقابت و شفافيت در بازارها تلقي مي شود.  همچنين ايجاد 
محدوديت ها نزد بازيگران بازار )هم در طرف عرضه و هم 
در طرف تقاضا( مي تواند كاركرد حداكثري بورس كالا را 
با چالش مواجه كند. به واس��طه درك همين الزام هاست 
كه هر چه قدر محدوديت ها در مس��ير پيش روي اقتصاد 
برداشته ش��ود، بورس كالا هم بهتر عمل مي كند. كاهش 
محدوديت هاي معاملاتي )چه در طرف عرضه و چه در طرف 
تقاضا( و برداشتن اعمال فشار بر نظام قيمت گذاري و ورود 
كل محصولات در زنجيره هاي توليد، كاركرد بورس كالا را 
به مرز حداكثر بهينگي نزديك مي كند. تجربه چند سال اخير 
عرضه پتروشيمي ها و فولادي ها در بورس كالا نشان داده كه 
بهترين شيوه براي شكل گيري رقابت در بازارها، نظام هاي 
قيمت گذاري مبتني بر بازار است. البته براي رفع انتقادات، 
اين نكته را هم بايد دوباره يادآوري كرد كه بورس كالا تنها 
محل قيمت گذاري و ميزبان عرضه و تقاضاست و خود در 

قيمت گذاري نقشي ندارد.

    عرضه كل زنجيره فولاد در بورس كالا
لطف الله سياهكلي، عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس 
مي گويد: براساس برنامه دولت، عرضه كل زنجيره توليد فولاد 
در بورس كالا در اولويت برنامه ها براي ساماندهي بازار فولاد 
كشور قرار دارد. دولت اگر به معناي واقعي تصدي گري خود 
در اقتصاد را كاهش دهد و اصل ۴۴ قانون اساسي را رعايت 
كند، شاهد س��اماندهي بازارهاي كالايي كشور به كمك 
بازار سرمايه خواهيم بود.  سياهكلي ادامه مي دهد: بايد به 
بخش خصوصي اعتماد كرد و اجازه داد تا بخش خصوصي 
با سياست گذاري و برنامه ريزي مناسب بتوانند چشم انداز 
روشني را از توليد و روند بازارها داشته باشد. از آنجايي كه 
معاملات در بورس كالا مانند يك تالار شيشه اي شفاف و 
روشن است، دولت نيز بايد با رصد معاملات در بورس اجازه 
دهد كه قيمت ها در تقابل عرضه و تقاضا كش��ف شود و بر 
مبناي داده هاي موثق اقدام به سياست گذاري مطلوب كند. 
به گفته اين عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس، در قانون 
جهش توليد مسكن امكان پيش خريد مصالح ساختماني 
همچون فولاد و س��يمان در بورس كالا ديده شده كه اين 
موضوع مي تواند اقدامي بزرگ در راستاي ساماندهي موثر 
بازار مسكن و توليد در اين بخش باشد.  سياهكلي در پايان به 
بازار سيمان اشاره كرده و مي گويد: پس از عرضه كل سيمان 
كشور در بورس كالا شاهد آن هستيم كه سوءاستفاده ها در 
بخش توزيع سيمان با قيمت هاي بالا به پايان رسيده و امروز 

تعادلي مطلوب در اين بازار حكمفرما شده است. براساس 
اين گزارش، با اعتراض گسترده مسوولان و فعالان حاضر 
در بازار سرمايه نسبت به قيمت گذاري دستوري، حذف اين 
نوع قيمت گذاري از آغاز به كار دولت سيزدهم در دستور كار 
تيم اقتصادي قرار گرفت و اقدامات مثبتي در راستاي لغو هر 
چه سريع تر اين نوع قيمت گذاري در اكثر محصولات به كار 
گرفته شد. طرح حذف قيمت گذاري دستوري با عرضه كامل 
سيمان در بورس كالا، رنگ واقعيت به خود گرفت. پس از 
تصميم دولت مبني بر عرضه كل سيمان كشور در بورس 
كالا كه با ابلاغيه نهم شهريور ماه امسال از سوي وزارت صمت 
اجرايي و اثرات خروج صنعت سيمان از نظام قيمت گذاري 
دستوري در رشد عرضه ها و تعادل بازار نمايان شد، اين بار 
دولت تصميم گرفته است كه در گام دوم در راستاي حذف 
قيمت گذاري دستوري از اقتصاد، كل زنجيره توليد فولاد 
را به سمت بورس هدايت كند.  سيدرضا فاطمي امين، وزير 
صنعت، معدن و تجارت ب��ه تازگي اعلام كرده كه دولت با 
بهره گيري از ۲۵ ابزار معاملاتي بورس كالا درصدد است تا 
كل زنجيره توليد كالاهاي پايه را در بورس كالا عرضه و زمينه 
شفافيت و حذف سهميه بندي را در مبادلات كالايي كشور 
مهيا كند.  در همين زمينه سيف الله اميري، مديركل دفتر 
صنايع معدني وزارت صمت اعلام كرده است با دستورالعملي 
كه ارايه شده تقريباً همه شيوه نامه هاي قبلي كنار مي رود و 
قرار است كالاها و محصولات زنجيره فولاد در بورس كالا 
عرضه شوند و دولت و وزارتخانه نيز در قيمت گذاري هيچ 
مداخله اي نخواهند داشت. به عقيده كارشناسان كارشناسان 
اين رويكرد وزارت صمت به معناي برداشتن گام دوم دولت 
در راستاي حمايت از توليد و تنظيم بهينه بازارها به دور از 

سياست قيمت گذاري دستوري است.

    نمونه موفق براي عرضه در بورس كالا
همچنين پس از عرضه سيمان در بورس كالا و ابلاغيه وزارت 
صمت مبني بر ممنوعيت خريد و فروش سيمان خارج از 
بورس كالا معاملات اوراق گواهي س��پرده سيمان هم از ۹ 
آبان امسال آغاز به كار كرد، معاملات اوراق گواهي سپرده 
سيمان از ابتدا تا پايان بهمن امسال ۹۲.۷ ميليون اوراق به 
ارزش ۴۹.۶ ميليارد تومان بوده است. بررسي هاي آماري از 
روند قيمت ها نشان مي دهد، سياست گذار به عمده اهداف 
خود رسيده و عرضه سيمان در بورس كالا توانسته، هم از 

التهابات بازار سيمان بكاهد و هم قيمت ها واقعي شده اند. 
قيمت س��يمان در فروردين و ارديبهشت امسال )قبل از 
ورود به بورس كالا( به طور متوسط ۴۲۸ تومان به ازاي هر 
كيلو بود و قبل از ورود اين محصول به بورس كالا، انجمن 
صنفي كارفرمايان صنعت سيمان در طول سال به تناسب 
هزينه و بهاي تمام ش��ده محص��ول، كالا و خدمات توليد 
شده بنگاه ها اقدام به اصلاح نرخ مي كرد كه البته در قالب 
سياست گذاري دستوري به بنگاه ها ابلاغ مي شود. در گام 
نخست، با عرضه سيمان در بورس كالا، بساط بخشنامه ها، 
ابلاغ قيمت ها و دستوري كردن نرخ ها برچيده شد. در گام 
دوم، نرخ ها خود را در مكانيزم عرضه و تقاضا كشف كردند 
به طوري كه قيمت س��يمان پس از ورود به بورس كالا در 
خرداد با ۱۰ تومان كاهش به ۴۱۸ تومان )معادل ۲ درصد( 
رسيد. البته همزمان با ناپايداري شبكه برق، توليد بنگاه ها 
با وقفه روبه رو شد و همين عرضه محصول را در فصل تقاضا 
با چالش مواجه كرد. تداوم محدوديت ها قيمت ها را با شيب 
تُندي مواجه و قيمت هر كيلو سيمان را در ماه هاي تير به 
۴۵۲ توم��ان )افزايش ۳۴ توماني، مع��ادل ۸ درصد( و در 
مرداد به ۵۱۵ تومان )افزايش ۶۳ توماني، معادل ۱۴ درصد( 
در شرايط اوج گرما و ناپايداري شبكه برق متاثر از افزايش 
بي رويه مصرف خانگي و ماينرها رساند، در اين زمان بود كه 
دلالان پر شمار بازار سيمان به دليل عدم شفافيت مطلوب 
در اين بازار، هر روز قيمت را بالا بردند به طوريكه در برخي 
مناطق كشور هر پاكت سيمان تيپ ۲ در بازار از ۱۰۰ هزار 
تومان هم فراتر رفت.  با كاه��ش گرماي هوا و به دنبال آن 
كاهش مصرف برق، شبكه برق به تدريج به وضعيت پايدار 
رسيد و همين موضوع با متعادل كردن وضعيت عرضه و 
تقاضا در بازار، قيمت سيمان را دوباره در ماه هاي شهريور و 
مهر در مسير كاهشي قرار داد؛ در اين زمان ابلاغيه وزارت 
صمت مبني بر ممنوعيت مبادلات سيمان خارج از بورس 
كالا باعث شد به يك باره عرضه هاي سيمان در بورس كالا 
افزايش يابد و همين امر كافي بود تا پايداري و ثبات همراه با 
روند نزولي قيمت ها به بازار سيمان كشور برگردد. براساس 
آمار، قيمت هر كيلو س��يمان در ش��هريور به ۴۵۷ تومان 
)كاهش ۵۸ توماني معادل ۱۱ درص��د( و در مهر به ۴۲۰ 
تومان )كاهش ۳۷ توماني معادل ۸ درصد( رسيد، البته با 
ورود موج سرما و محدوديت هاي جديد واحدهاي توليدي 
اين بار در تامين گاز، مساله توليد بنگاه ها دوباره با چالش 

روبه رو شد اما موضوع حائز اهميت اينجاست كه به دليل 
ادامه عرضه هاي مستمر هفتگي سيمان در بورس كالا، بازار 
با چالش جدي مواجه نشد. براين اساس قيمت سيمان در 
دو ماه متوالي آبان به ۴۲۵ تومان )افزايش ۵ توماني، معادل 
۱.۲ درصد( و در آذر ب��ه ۴۴۲ تومان )افزايش ۱۷ توماني، 
معادل ۴ درصد( رسيد، با اين وصف به دليل شرايط نسبتا 
متعادل عرضه و تقاضا، قيمت ها چندان دستخوش تغيير 
قرار نگرفت. كاهش سطح تقاضا در شرايط عرضه مستمر 
بنگاه ها، دوباره قيمت  سيمان را در مسير نزولي قرار داد و 
هر كيلو سيمان از ۴۴۲ تومان با شيب تندي به ۳۹۷ تومان 
)كاهش ۴۵ تومان، معادل ۱۰ درصد( برگشت. البته قيمت  
سيمان در شرايط متعادلي دوباره به ۴۱۱ تومان )افزايش ۱۴ 
توماني، معادل ۳.۵ درصد( برگشت. بررسي قيمت  سيمان 
در ۱۱ ماه امسال نشان مي دهد بازار، دو اوج قيمت داشته 
كه هر دو اوج قيمت ناشي از متغييرهاي برون زا مربوط به 
شبكه ناپايداري برق و محدوديت هاي دسترسي به گاز بوده 
است. با اين تفاسير تخليه حباب ها در شرايط متعادل عرضه 
و تقاضا نشان مي دهد مكانيزم عرضه و تقاضا در بستر بورس 
كالا هم قيمت ها را واقعي كرده و هم شرايط باثباتي را در بازار 
ايجاد كرده است.  تجربه موفق ثبات بازار سيمان در بستر 
بورس كالا و خارج از دايره سياست هاي دستوري و ابلاغي 
نشان مي دهد سياست گذار اگر اجازه دهد قيمت ها براساس 
مكانيزم عرضه و تقاضا كشف شود، قيمت ها واقعي مي شود 
و بنگاه  مي تواند با بررسي شاخص قيمت، هزينه ها، درآمد و 
سود خود را متعادل كند، دولت ها هم براساس رفتار واقعي 
بازار، سيگنال صحيحي براي سياست گذاري و ترسيم نقشه 
راه دريافت مي كنند. در پايان اينكه طي روزهاي گذشته 
همان افرادي كه در زمان اوج مصرف برق و كمبود سيمان 
در بازار، چالش هاي كاهش توليد را به بورس كالا نس��بت 
مي دادند كه البته با اعتماد ويژه سياست گذار به سازوكار بازار، 
اهداف اين افراد مبني بر بازگشت دوباره قيمت هاي دستوري 
و منفعت شخصي آنها محقق نشد، اما آنها بار ديگر دست 
به كار ش��ده اند تا شايد بتوانند بخشي از سودهاي شيرين 
سال هاي گذشته خود ناشي از تحويل محصول ارزان قيمت 
و دستوري از كارخانه ها و فروش محصول با نرخ هاي گزاف به 
مردم را تكرار كنند كه تجربه ماه هاي گذشته سيمان آنقدر 
براي توليدكننده و مصرف كننده مطلوب بوده كه آنها راه به 

جايي نخواهند برد.
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زعفران نگين، نقره
و صندوق طلا، اول تا سوم شدند

در جريان معاملات منتهي ب��ه ۳۰ بهمن ماه ۱۴۰۰ 
در بازار مشتقه بورس كالاي ايران معامله گران تعداد 
۶ ميلي��ون و ۱۰۴ هزار و ۹۹۱ ق��رارداد آتي را بر پايه 
دارايي هاي زعفران نگين و پوشال، پسته، زيره سبز، 
صندوق طلا، نقره و مس كاتد منعقد كردند تا ارزش 
اين معاملات به رق��م ۱۵۰ هزار ميليارد ريال نزديك 
شود. براس��اس داده كاوي آمارهاي موجود طي دوره 
۱۱ ماهه امسال، زعفران نگين، نقره و صندوق طلا به 
ترتيب عنوان اول تا س��وم معاملات را از نظر حجم و 
ارزش بازار كسب كردند. براساس اين آمار، ۵ ميليون 
و ۳۳۵ ه��زار و ۹۱ قرارداد آتي زعفران نگين در حالي 
در بازار منعق��د گرديد كه ارزش نزديك به ۱۲۵ هزار 
ميليارد ريالي در ۹ سررسيد معاملاتي فعال در دوره 
مذكور براي اين دارايي پايه رقم خورد. با اين عملكرد، 
۸۷ و ۸۳ درصد از حجم و ارزش قراردادهاي منعقده 
به اين دارايي اختصاص يافت. معامله گران تعداد ۵۷۱ 
ه��زار و ۷۴۱ قرارداد آتي نقره را ني��ز براي تحويل در 
۱۰ سررس��يد مختلف منعقد كردند و ارزش بيش از 
۱۲ هزار ميليارد ريالي را در حالي به ثبت رساندند كه 
اين آمار به ترتيب ۹ و ۸ درص��د از حجم و ارزش كل 
قراردادها را تشكيل مي دهد. ۱۱۴ هزار و ۱۶۰ قرارداد 
آتي صندوق طلا نيز در ۸ سررسيد معاملاتي منعقد 
شد و ارزش آن به بيش از ۱۰ هزار و ۴۵۵ ميليارد ريال 
رسيد. با اين عملكرد، دارايي پايه مذكور به ترتيب سهم 
۲ و ۷ درصدي از حجم و ارزش كل قراردادهاي منعقد 
شده را در بازه ۱۱ ماهه امسال در اختيار خود گرفت. 
انعقاد ۷۱ هزار و ۸۹۱ قرارداد آتي زعفران پوشال نيز 
به ارزشي بيش از ۹۲۶ ميليارد و ۳۸۶ ميليون ريال در 
۳ سررسيد ارديبهشت، شهريور و آبان ماه ۱۴۰۰ در 
بازار ثبت ش��د. معامله گران از ابتداي سال جاري تا 
پايان بهمن ماه ۷۲۵۸ قرارداد آتي پسته را نيز براي 
تحويل در ۵ سررسيد فروردين، خرداد، مرداد، مهر 
و آذر ماه امسال منعقد كردند و ارزش بيش از ۱۱۷۷ 
ميليارد و ۳۰۵ ميليون ريالي را به ثبت رس��اندند. 
اين گزارش مي افزايد، ۴۷۰۷ قرارداد آتي زيره سبز 
تحويل خ��رداد، مهر و آذر ماه س��ال جاري و ۱۴۶ 
قرارداد آتي مس كاتد تحويل بهمن ماه نيز در دوره 
مورد بررسي منعقد شده كه در مجموع ارزشي بيش 

از ۳۷۲ ميليارد ريال را در پي داشته است.

معاملات ۲۳۲ ميليون گواهي 
سپرده كالايي در ۱۱ ماه امسال

در جريان معاملات ابتداي سال تا ۳۰ بهمن ماه ۱۴۰۰ 
معامله گران در ب��ازار مالي ب��ورس كالاي ايران ۲۳۲ 
ميليون و ۲۴ هزار گواهي س��پرده كالايي را بر پايه ۱۲ 
دارايي پايه به ارزشي بيش از ۸۵ هزار و ۸۶۹ ميليارد ريال 
دادوستد كردند كه در ميان آنها سيمان با كسب سهم 
۴۰ درصدي بيشترين حجم معاملات را رقم زد و سكه 
طلا از نظر ارزش معاملاتي در بالاترين جايگاه ايستاد. در 
بازه زماني مورد بررسي، ۹۲ ميليون و ۷۰۹ هزار گواهي 
سپرده سيمان به ارزشي بيش از ۴۹۶ ميليارد ريال در 
بازار مورد معامله قرار گرف��ت. در نمادهاي معاملاتي 
گواهي سپرده زعفران نگين نيز ۸۱ ميليون و ۶۱۶ هزار 
و ۱۶۹ ورقه بهادار مبتني بر كالا به ارزش��ي بيش از ۲۱ 
هزار ميليارد ريال معامله ش��د تا با اين آمار معاملاتي، 
زعفران نگين به ترتيب ۳۵ و ۲۵ درصد از حجم و ارزش 
كل اوراق معامله شده را به خود اختصاص دهد. ارزش 
معامله ۵۴ ميليون و ۷۳۳ هزار و ۱۰۰ گواهي س��پرده 
سكه طلا نيز به رقم ۶۳ هزار و ۵۱۹ ميليارد ريال نزديك 
شد تا اين دارايي با كسب سهم ۷۴ درصدي از نظر ارزش 
معاملاتي در صدر بازار خوش بدرخشد. سكه طلا ۲۴ 
درص��د از حجم كل معاملات ۱۱ ماهه را نيز از آن خود 
كرد. در نماد معاملاتي انبارهاي زعفران پوشال نيز تعداد 
۲ ميليون و ۱۷۸ هزار و ۵۸۶ گواهي سپرده كالايي به 
ارزش تقريبي ۳۳۱ ميليارد ريال دادوستد شد. معامله 
۳۴۹ هزار و ۱۱۹ گواهي س��پرده برنج طارم نيز ارزش 
۱۵۵ ميليارد و ۸۹۶ ميليون ريالي را در پي داشت. ارزش 
دادوستد ۱۹۰ هزار و ۱۷۹ گواهي سپرده ميلگرد نيز به 
رقم ۲۷.۳ ميليارد ريال رسيد. در دوره ۱۱ ماهه امسال 
۱۰۴ هزار و ۸۸۰ گواهي سپرده پسته فندقي و بادامي 
در حالي خريد و فروش ش��د كه ارزش آن به رقم ۱۷۲ 
ميليارد ريال نزديك شد. معامله گران با خريد و فروش 
۱۰۲ هزار و ۲۴۰ گواهي سپرده زيره سبز نيز ارزش ۷۴.۶ 
ميليارد ريالي را در بازار رقم زدند. ثبت معامله ۲۸ هزار 
و ۸۳ گواهي سپرده كشمش تيزابي و ۲۶۷۸ گواهي 
سپرده كشمش سبز در مجموع به رقم ۷.۹ ميليارد 
ريال نزديك شد. در پايان اين گزارش مي افزايد، در 
دوره ۱۱ ماهه امسال معامله گران با ثبت معامله ۶۹۷۸ 
گواهي سپرده رطب مضافتي و ۳۶۲۹ گواهي سپرده 
نخود در مجموع ارزش بالغ بر ۲.۴ ميليارد ريالي را نيز 

در بازار مالي بورس كالاي ايران رقم زدند.

گندله چادرملو در بورس كالا 
پذيرش شد

مديريت پذيرش و بازاريابي ش��ركت بورس كالاي 
ايران با صدور اطلاعيه اي از پذيرش گندله سنگ آهن 
شركت معدني و صنعتي چادرملو در بازار اصلي اين 
بورس خبر داد. براساس اين اطلاعيه پذيرش گندله 
سنگ آهن شركت معدني و صنعتي چادرملو پس از 
بررسي مدارك و مستندات در سيصد و سي و يكمين 
جلس��ه كميته عرضه در تاريخ ۴ اسفند ماه در بازار 
اصلي بورس كالاي ايران مورد تصويب قرار گرفت. 
گفتني است، سنگ آهن دانه بندي اين شركت در 
۲۵ فروردين ماه و كنستانتره آن در ۷ ارديبهشت ماه 
سال جاري در بازار اصلي بورس كالاي ايران پذيرش 
شده بود. بررسي هاي آماري نشان مي دهد شركت 
چادرمل��و از ابتداي عرضه كنس��انتره خود در تالار 
صنعتي بورس كالاي ايران در مجموع ۵۵۰ هزار تن 
از اين محص��ول را روي تابلو معاملات برده كه ۴۲۵ 

هزار تن آن مورد معامله قرار گرفته است.

۵ پذيرش جديد
در بازار اصلي بورس كالا

مديريت پذي��رش و بازاريابي ب��ورس كالاي ايران با 
صدور اطلاعيه هاي جداگان��ه اي از پذيرش تيرآهن، 
عايق رطوبتي، كنس��انتره سنگ آهن، شمش روي و 
ورق فولادي ۵ ش��ركت در بازار اصلي اين بورس خبر 
داد. براساس اين اطلاعيه ها، پذيرش محصولات مذكور 
پس از بررسي مدارك و مستندات در سيصد و بيست و 
سي امين جلسه كميته عرضه در تاريخ ۳ اسفند ماه به 
تصويب رسيد. به اين ترتيب تيرآهن شركت پروفيل 
صنعت ماهان و عايق رطوبتي ش��ركت كيهان عايق 
تبري��ز در بازار اصلي پذيرش ش��دند و به زودي روي 
تابلوي بورس كالاي ايران مي روند. همچنين ۱۲۰ هزار 
تن كنسانتره سنگ آهن شركت فرآوري سنگ آهن 
پارس گستر زنگان كه عرضه كننده آن شركت آرين 
فولاد غرب است در جلسه اخير كميته عرضه پذيرش 
شد. علاوه بر اين، ۱۵۳۰ تن شمش روي شركت توسعه 
صنايع روي خاورميانه كه عرضه كننده آن ش��ركت 
توليد و توسعه سرب و روي ايرانيان است و همينطور 
۴۵۰۰ تن ورق فولادي ش��ركت نورد و لوله اهواز كه 
 عرضه كننده آن ش��ركت پروفيي فولاد خليج فارس

 است در اين جلسه پذيرش شدند.

پذيرش 7 محصول جديد
در بورس كالا

مديري��ت پذي��رش و بازاريابي ب��ورس كالاي ايران با 
صدور اطلاعيه هاي جداگانه از پذيرش ۱۹۰۷ تن دي 
اكتيل فتالات )DOP( و ۵۶۰ تن دي اكتيل ترفتالات 
)DOTP( هفت شركت در بازار فرعي بورس خبر داد. 
براساس اين اطلاعيه ها، پذيرش DOP اين شركت ها 
پس از بررسي مدارك و مستندات در سيصد و سي امين 
جلسه كميته عرضه در تاريخ ۳ اسفند ماه به تصويب 
رسيد. به اين ترتيب شركت صنعتي زكريا شيمي البرز 
۵۲۸ تن، شركت فرا تاو صنعت ورتا ۵۰۰ تن، شركت فرا 
پترو پليمر مهام ۲۷۷ تن، شركت جهان گرانول ۲۶۴ تن، 
شركت توليدي فن گستر رازي ۲۰۰ تن و شركت شبنم 
 )DOP( فرا شيمي پارسا ۱۳۸ تن دي اكتيل فتالات
خود را در بورس پذي��رش كردند. همچنين ۵۶۰ تن 
دي اكتيل ترفتالات )DOTP( شركت صنعتي زكريا 
شيمي البرز نيز با تصميم در جلسه اخير كميته عرضه 
در بازارفرعي بورس پذيرش شد. گفتني است، پيش از 
اين و در تاريخ ۲۳ بهمن ماه ۹۵۸۰ تن دي اكتيل فتالات 
شركت هاي شيميايي فخر آباده، شركت مولدان صنايع 
شيمي، روانگرد گرمسار و فرآيند شيمي سمنان و ۱۰۵۶ 
تن دي اكتيل ترفتالات )DOTP( شركت فرا تاو صنعت 
ورتا در بورس پذيرش شده بودند. همچنين در جلسه 
روز ۱۲ بهمن ماه جاري نيز ۳ هزار و ۳۵۱ تن دي اكتيل 
فتالات )DOP( ۶ شركت شامل شركت هاي پيشرو 
پلاست صنعت س��بلان، ارتقا صنعت كوير يزد، روغن 
فخر شكوهيه، سهند سپيد سبلان تن، نارون نرم پلاست 
پويا و واحد توليدي خانم صديقه توكلي محصول خود 
را براي عرضه در بورس پذيرش كردند. علاوه بر اين در 
 )DOTP( جلسه مذكور ۱۰۵۶ تن دي اكتيل ترفتالات
شركت هاي توليدي و شيميايي كولاك شهركرد و ظفر 
شيمي كيمياگر نيز از سوي كميته عرضه در بازار فرعي 
پذيرش ش��ده بود. در جلسه روز پنجم بهمن ماه نيز 
 ۱۲ )DOP( ۱۸ هزار و ۱۵۴ تن دي اكتيل فتالات
شركت شامل شركت هاي توسعه صنايع رضا، پوشش 
نگين گلستان، شيمي گستران منفرد، شفاف فرآيند 
شكوهيه، واحد توليدي آقايان حسن و محسن مسبح، 
روانكار صنعت پويا مهر نوين، ظفر شيمي پويان، هاني 
شيمي كارا پلاس��ت، كيميا بسپار سبز كوير، فيدار 
سپند رايكا، راما فيدار راد شيمي و شركت ظفر شيمي 

كيمياگر در بازار فرعي پذيرش شده بود.

»تعادل« مزاياي عرضه كامل فولاد را در بورس كالا بررسي مي كند

خداحافظي رسمي با قيمت گذاري دستوري فولاد

رويداد هاي جديد براي تالار نقره اي
در هفته گذشته شاهد رويداد ها و اظهارنظر هاي مختلفي 
در حوزه بورس كالاي ايران بوديم. در اين هفته نمايندگان 
مجلس با معافي��ت ماليات بر ارزش اف��زوده بازار گواهي 
سپرده هاي كالايي و انتقال ماليات به گيرنده نهايي كالا، 
موافقت كردند. الياس نادران، عضو كميسيون تلفيق بودجه 
۱۴۰۰ در اين خصوص در صحن عصر دوش��نبه مجلس 
در خصوص معافيت ماليات ب��ر ارزش افزوده بازار گواهي 
سپرده هاي كالايي گفت: چون در معاملات اوراق گواهي 
س��پرده كالايي در بورس كالا، كالا ها به صورت فيزيكي 
مبادله نمي ش��ود بلكه اوراق كالا ها دادوستد مي شود، به 
منظور تسهيل روند معاملات، اخذ ماليات بر ارزش افزوده 
از گيرنده نهايي كالا در اين معام��لات مورد تصويب قرار 
گرفت. به گفته عضو كميسيون تلفيق بودجه ۱۴۰۱، اين 
اقدام مالياتي در بورس كالا )بازار گواهي سپرده هاي كالايي( 
هم منصفانه است، هم دور باطل پرداخت هاي قبلي را معاف 
مي كند و هم سازوكار خوبي در بورس كالا صورت مي گيرد.

    فروش متري مسكن 
به زودي اجرايي مي شود

محمد حسين رحمتي، معاون توسعه بازار و مطالعات 
اقتصادي بورس كالاي ايران از راه اندازي فروش متري 
مس��كن ظرف هفته هاي آينده و همچنين از امكان 
راه اندازي قرارداد آتي س��يمان و ميلگرد در راستاي 
اجراي قانون جهش توليد مسكن با توجه به تصويب 
قانوني كه اي��ن هفته در مجلس در م��ورد رفع ابهام 
مالياتي گواهي سپرده كالايي تصويب شد، خبر داد. وب 
عنوان كرد: دستورالعمل  هاي فروش متري مسكن تا 
حد زيادي تهيه شده و در سازمان مورد بحث و بررسي 
قرار گرفت��ه و در مراحل نهايي تصويب در ش��وراي 
فقهي سازمان است.  اميدواريم ظرف چند هفته آينده 

دستورالعمل مربوطه تصويب شود و در اين حوزه چند 
شركت نيز اعلام آمادگي كرده اند كه پس از پذيرش 
آنها، فروش متري مسكن در بورس كالا آغاز مي شود.

    حذف نظام سهميه بندي رانت زا 
به كمك بورس كالا

محمد صادق مفتح، قائم مقام وزير صنعت، معدن و تجارت 
گفت: نظام حواله اي كه براساس آن، سهميه مواد اوليه 
براي صنايع پايين دستي انتخاب مي شد، منشأ امضاي 
طلايي و فس��اد بود كه اين امر با عرضه كالا ها در بورس 
حذف ش��د لذا با ورود كل محص��ولات در بورس كالا، 
واحد هاي توليدي به طور كامل نياز خود را تأمين و مازاد 
نياز داخل بدون تشريفات به خارج از كشور صادر مي شود. 
ما معتقديم شفاف ترين روش رساندن كالا به واحد هاي 
توليدي، بورس اس��ت و همه دنيا نسبت به اين موضوع 
اعتقاد دارند و ما هم اكنون در حال استفاده از تجربيات 

كل دنيا هستيم و در همين مدت كوتاه نيز شاهد تعادل 
و كاهش قيمت ها در تقابل عرضه و تقاضا بوده ايم.

   تعادل بازار و حذف دلالان 
با ورود سيمان به بورس

عبدالرضا شيخان، دبير انجمن سيمان ضمن اشاره به 
متعادل شدن قيمت سيمان گفت: جابه جايي خريداران 
از سمت دلالي به سمت مصرف كننده واقعي و از بين رفتن 
تقاضاي كاذب، از مزاياي اصلي ورود س��يمان به بورس 
كالاس��ت و در حال حاضر هر كسي بخواهد مي تواند از 
بورس كالا بدون واسطه سيمان بخرد و دلال بازي در اين 
حوزه كمرنگ شده است. عبدالرضا شيخان اظهار كرد: از 
سويي ديگر ورود سيمان به بورس كالا، موجب شد سيمان 
تا حدودي از حيطه قيمت گذاري دستوري خارج شود 
و فروش ها نيز نقدي شد. نقدي شدن فروش ها موجب 
مي شود كه ديگر خريد اعتباري انجام نشود و دلالان در 

اين فرآيند حذف شوند و مصرف كنندگان واقعي همچون 
مصالح فروشان واقعي و بتن سازان سيمان بخرند.

    توزيع سيمان 
پس از ورود به بورس روان شد

ناصر كان��د، مديرعامل يكي از بزرگ ترين ش��ركت هاي 
توزيع كننده سيمان كشور كه پس از ابلاغيه وزارت صمت 
مبني بر ممنوعيت خريد و فروش سيمان خارج از بورس 
كالا به خريد سيمان از بورس مشغول است، اين رويداد و 
شفافيت بورس كالا را پاياني بر روابط پنهاني برخي خريداران 
و مديران مياني كارخانه ها اعلام مي كند. وي با بيان اينكه با 
عرضه سيمان در بورس كالا، ديگر هيچ روابط پنهاني ميان 
خريداران و برخي از مديران كارخانه ها وجود نخواهد داشت 
گفت: در شرايط فعلي، موقعيت خريد براي همه خريداران و 
معامله گران برابر و مساوي است و با عرضه سيمان در بورس 
كالا، شرايط در نهايت به نفع مصرف كننده نهايي خواهد بود.

     راه اندازي سامانه جديد عرضه بورس كالا 
از هفته آينده

برمك هوشيار، مديريت عمليات عرضه بورس كالاي ايران 
در اطلاعيه اي به كليه كارگزاران و ذي نفعان اعلام كرد كه 
از روز شنبه ۷ اسفند ماه ۱۴۰۰ عرضه هاي مربوط به تالار 
صادراتي، فرآورده هاي نفتي و بازار فرعي از طريق سامانه 
جديد عرضه ثبت و مورد تأييد قرار خواهد گرفت. به گفته 
مدير توسعه فناوري اطلاعات بورس كالاي ايران طراحي 
سامانه جديد عرضه، يكي از پروژه هايي است كه در راستاي 
طرح جامع يكپارچه سازي سامانه هاي عملياتي موسوم 
به »سامانه سيمرغ« پياده سازي شده و اين سامانه كه به 
لحاظ تكنولوژي و فرآيندي به طور ويژه ارتقا يافته است به 
زودي جايگزين تمام سامانه هاي قبلي بورس كالا مي شود.

ادامه از صفحه اول

جَنگ
اين دس��ته از افراد با نظيرس��ازي آلم��ان مدل دهه 
۳۰ميلادي با روسيه مدل ۲۰۲۲، تلاش مي كردند، 
شباهتي ميان تحولات اين دو دوره پيدا كنند. اما در 
نقطه مقابل برخي از تحليلگران نيز با اشاره به تغيير 
وضعيت جهاني و نحوه مواجهه كش��ورهاي غربي با 
حمله روسيه به اوكراين، خطر وقوع يك منازعه فراگير 
را بسيار بعيد ارزيابي كردند. در اين ميان روايت هاي 
مختلفي در خصوص دلاي��ل اصلي وقوع اين نبرد در 
خبرگزاري هاي بين المللي و محافل تحليلي مطرح 
شده است، برخي تحليلگران معتقدند اين كشورهاي 
غربي و اعضاي ناتو هستند كه با تحريك و تشويق دولت 
غربگراي اوكراين به رهبري ولاديمير زلنسكي، روسيه 
را در ورطه جنگ فرسايشي عليه اوكراين كشاندند تا با 
ورود روسيه به بحران هاي فزاينده اقتصادي و امنيتي، 
زمينه را براي رويارويي نهايي غرب با چين آماده كنند. 
در نقطه مقابل اما گروه ديگري از كارشناسان قرار دارند 
كه تاكيد مي كنند، بحران اوكراين به دليل عدم درك 
درست كش��ورهاي غربي از تحولات رخ داده در نظام 
بين الملل رخ داده اس��ت، چرا كه غرب بدون توجه به 
تحولات اخير در نظام بين الملل با روس��يه بر اساس 
همان راهبردهايي رفتار مي كرد كه پيش از اين در زمان 
فروپاشي اتحاد جماهير شوروي از آن بهره مي برد. اين 
روند باعث شد تا روس ها براي تامين امنيت خود، اقدام 
به ورود به اوكراين و محكم تر كردن كمربند امنيتي 
خود در شرق اروپا كنند. بايد ديد نهايتا، سرانجام اين 
بحران به چه سمت و سويي ميل خواهد كرد. آيا روسيه 
پس از فتح كامل بحران، جبهه اي را كه در شرق اروپا 
گشوده است  تداوم بخشيده و به ساير كشورها از جمله 
لهستان نيز حمله خواهد كرد يا اينكه مذاكرات مورد 
نظ��ر اروپا و امريكا نتيجه داده و بح��ران مهار خواهد 
شد؟هركدام از ين گزاره ها كه به وقوع بپيوندد، جهان 

بدون ترديد وارد دوران جديدي شده است. 



گروه راه و شهرسازي|
»از حدود يك س��ال پيش قيمت مس��كن در شهر 
تهران هر ماه ۱.۵ درصد افزايش يافته در حالي كه 
تورم عمومي و افزايش قيمت مصالح س��اختماني 
بين ۲.۵ تا ۳ درصد بوده است؛ يعني حدود دو برابر 
افزايش قيمت مس��كن.« بر اساس اين داده آماري 
متناقض، گروهي از كارشناس��ان بر اين باورند كه 
قيمت مس��كن در حال تخليه اس��ت و تا يك سال 
آين��ده نيز چنين وضعيتي خواهد داش��ت. اگر چه 
اين پيش بيني مي تواند درس��ت باشد، اما يكسره 
نبايد آن را پذيرفت و ش��روطي را بايد به آن افزود. 
چه آنكه كاهش انتظارات تورمي طي س��ال ۱400 
ناشي از آغاز مذاكرات هسته اي در دو مقطع بهار و 
پاييز سال جاري بوده است و طي هفته ها و روزهاي 
اخير نيز به دليل انتش��ار اخب��ار مثبت از مذاكرات 
هسته اي، انتظارات تورمي حتي متعادل تر هم شده 
است. اما هنوز در حوزه هسته اي و سياست خارجي، 
توافقي امضا نشده و برخي اخبار نگران كننده هنوز 
نيز به گوش مي رس��د. به ويژه آنكه با حمله روسيه 
به اوكراين و شرايط ايجاد شده در غرب اروپا به نظر 
نمي رسد، توافق هسته اي به زودي به نتيجه برسد 
و در واقع، مساله پرونده هسته اي ايران غامض تر از 
قبل شده است. افزون بر اين، موتور توليد نقدينگي، 
بر اس��اس آمارهاي رس��مي از تحولات بازار پول، 
نش��ان مي دهد كه تورم به زودي مهار نخواهد شد 
و در نتيجه قيمت كالاها همچنان روندي صعودي 
خواهند داشت. در كنار اين دو ريسك كلان، مساله 
رشد جهش وار قيمت مصالح ساختماني در تابستان 
و تداوم آن در ماه هاي گذش��ته نيز قابل تامل است 
و مي تواند نقش��ي منفي در افت قيمت هاي واقعي 
مسكن، به ويژه براي واحدهاي نوساز بر جاي گذارد، 
چه آنكه تح��ت اين جهش قيم��ت مصالح، هزينه 
تمام ش��ده واحدهاي نوساز نيز به طور چشمگيري 

افزايش يافته است.

    مسير متفاوت قيمت مسكن
و مصالح ساختماني

به گفته مهدي سلطان محمدي، كارشناس مسكن، 
از آبان ماه سال گذش��ته به اين طرف بازار مسكن 
وارد يك روند افزايش آرام ولي مستمر شده و ميزان 
نرخ رشد قيمت آن از تورم كمتر بوده است. به طور 
متوس��ط از حدود يك س��ال و نيم گذشته قيمت 
مس��كن در ش��هر تهران هر ماه ۱.۵ درصد افزايش 
يافت��ه در حالي كه تورم عموم��ي و افزايش قيمت 
مصالح س��اختماني بين ۲.۵ تا ۳ درصد بوده است؛ 

يعني حدود دو برابر افزايش قيمت مسكن.

     حباب قيمت در حال تخليه تدريجي 
وي در گفت وگ��و ب��ا ايس��نا اف��زود: وضعيتي كه 
هم اكنون در بازار مسكن وجود دارد معمولا در دوره 
ركودي مس��كن اتفاق مي افتد. در اين مدت حباب 

دوره رونق به طور آرام تخليه مي شود.
اين كارش��ناس بازار مس��كن تصريح كرد: يكي از 
تفاوت هاي بازار مس��كن با س��اير بازارها اين است 
كه به دليل چس��بندگي قيمت ها در بازار مسكن، 
تغييرات قيمت در جه��ت تخليه حباب، به كندي 
صورت مي گيرد. دوره ركود عموما با كاهش قيمت 
اسمي مسكن همراه نيست ولي ميزان رشد آن آرام 

مي شود و از تورم عمومي جا مي ماند.
س��لطان محمدي با بيان اينكه عليرغم رشد حدود 
۲0 درصد قيمت مس��كن در ش��هر ته��ران حباب 
قيمت آن نيز حدود ۲0 درصد تخليه ش��ده است، 
پيش بيني كرد: اين روند براي يك س��ال آينده هم 
احتمالا تداوم مي يابد. به دليل فش��ارهاي تورمي، 
افزايش قيمت خانه را خواهيم داش��ت اما افزايش 
كمت��ر از تورم خواهد بود. البت��ه اين در ميان مدت 
ممكن است متغيرهايي منجر به شوك هاي مثبت 

و منفي شود و روند با نوسانات ماهيانه همراه باشد. 
يعني در ماه هايي شاهد ش��يب بالا يا شيب پايين 
باشيم، ولي انتظار داريم روند افزايشي با شيب كمتر 

از تورم ادامه يابد.

    نهضت ملي مسكن تاثيري بر بازار ندارد
وي برنامه دولت براي س��اخت يك ميليون واحد 
مس��كوني در قالب ط��رح نهضت ملي مس��كن را 
فاقد اثرگذاري لازم دانس��ت و گف��ت: معمولا اين 
ن��وع برنامه ه��ا نمي تواند ب��ازار مس��كن را به طور 
بنيادي��ن تغيير دهن��د. به خصوص ك��ه به دليل 
كمبود زمين در ش��هرهاي بزرگ از جمله تهران، 
اين طرح ها كارآيي زيادي ندارد. تجربه هم نش��ان 
داده ك��ه تكميل اي��ن پروژه ها طولاني مي ش��ود. 
 مس��كن مهر حدود ۱4 س��ال طول كشيد و هنوز 

در بخش هايي ناقص است.
اين كارشناس بازار مسكن تاكيد كرد: ميزان نقش 
دولت در عرضه مسكن معمولا محدود بوده و نقش 
اصلي را خانوارها و سرمايه گذاران بخش خصوصي بر 
عهده داشتند. در آينده نيز همين خواهد بود. از طرف 
ديگر قيمت هايي كه از س��ال گذشته براي مسكن 
ملي پيش بيني مي كردن��د، در اين مدت تقريبا دو 
برابر شده است. ميزان وام نيز عملا تغييري نداشت 
و خانوارها بايد هزينه ساخت پروژه را تامين كنند. 
سوال اين اس��ت كه آيا خانوارها قادر به تامين اين 
منابع هس��تند؟ خير. به نظر مي رسد اين مطالعات 

در طرح نهضت ملي مسكن سنجيده نشده است.
س��لطان محمدي، س��مت و س��وي بازار مسكن با 
طرح هاي آمايش س��رزمين را فاقد هماهنگي لازم 
دانست و گفت: در طرح آمايش، بيشترين تمركز در 
منطقه جنوبي و منطقه زاگرس در نظر گرفته شده 
است. در حالي كه نيازها فعلا در جاهاي ديگر است. 
اين عدم تطابق بازار با طرح هايي كه براي اين پروژه ها 
مي شود و نبود منابع، مشكلاتي هستند كه كارآيي 
پروژه هاي دولتي را كاهش مي دهد. بنابراين به طور 
خلاصه وضعي��ت بازار از طري��ق پروژه هاي دولتي 

به طور بنيادين تغيير نخواهد كرد.

   تصور ورود ميليون ها خانه خالي به بازار 
وي درب��اره اثر پايه ه��اي ماليات��ي از جمله ماليات 
خانه هاي خالي، عايدي سرمايه و خانه هاي لوكس 
بر بازار مس��كن نيز گفت: تاثير اين نوع ماليات ها در 

بازار مسكن بسيار بسيار ناچيز خواهد بود. موضوع 
خانه هاي خالي عملا به جايي نرس��يده است؛ چرا 
كه شناسايي اين واحدها بس��يار دشوار است و اين 
تصور كه ميليون ها خانه خالي به بازار وارد مي شود، 
به نوعي خيالات ب��ود. ماليات واحدهاي لوكس نيز 
به دليل آنكه تعدادش��ان چندان زياد نيست عملا 

تاثيري در وضعيت كلي بازارندارد.

    نگراني مالياتي سازندگان رفع شد
اين كارشناس بازار مسكن در عين حال تصريح كرد: 
يكي از نگراني هاي فعالان صنعت ساختمان ماليات 
ساخت و ساز بود كه خوشبختانه با بخشنامه جديد، 
نگراني ها و ابهامات تا حدي برطرف ش��ده اس��ت. در 
گذشته وقتي ماليات سازندگان را مي خواستند تعيين 
كنند قيمت زمين را بر اساس قيمت هاي روز استخراج 
و مي��زان فروش را از هزينه ها ك��م مي كردند. چيزي 
كه باقي مي ماند تحت عنوان سود محاسبه و ماليات 
بر درآمد اعمال مي ش��د. بر اين اساس ارزيابي قيمت 
زمين و هزينه هاي س��اخت، آن هم در بازاري كه هر 
لحظه تغيير مي كرد كار بسيار دشواري بود كه بعضا 
مميزي بر اساس سليقه شخصي خودش ميزان ماليات 
را جابه جا مي كرد. يكي از دلايل كاهش سرمايه گذاري 
در بخش ساختمان همين ابهامات بود.  به گفته سلطان 
محمدي، خوشبختانه در بخش��نامه درصد ثابتي از 
قيمت فروش را به عنوان ماليات در نظر گرفته اند كه 
اين باب فساد را تا اندازه اي مي بندد. بنابراين هم وصولي 
دولت بيشتر مي ش��ود و هم براي سازندگان تكليف 

ماليات روشن و شفاف خواهد بود.

    مصايب بي پايان مسكن دولتي 
اگرچه دول��ت نرخ هر متر واحده��اي نهضت ملي 
مس��كن را از ۲.۷ ميليون تومان در تابس��تان سال 
گذشته به 4.۷ ميليون تومان در حال حاضر رسانده، 
ولي سازندگان در جديدترين بررسي از هزينه هاي 

متري ۷.۱ ميليون تومان سخن مي گويند.
ب��ه گزارش ايس��نا، قيمت واحده��اي نهضت ملي 
مس��كن به محل اختلاف نظر تبديل ش��ده است. 
تامين زمي��ن واحدهاي طرح جهش توليد و تامين 
مس��كن )نهضت ملي مس��كن( از طريق اجاره ۹۹ 
س��اله اس��ت و بر اين اس��اس مهم ترين مولفه در 
تعيين قيمت اين واحدها نرخ نهاده هاي ساختماني 
خواهد بود؛ چرا كه بنا به گفته مسوولان وزارت راه 

و شهرس��ازي، پروژه مذكور از تخفيفاتي در بخش 
ماليات، عوارض س��اختماني و انشعابات برخوردار 
است. اما آمار و ارقامي كه از نرخ رشد قيمت مصالح 
ساختماني به گوش مي رسد برآورد نرخ واحدهاي 
طرح جهش توليد و تامين مس��كن را دشوار كرده 
و نگراني هايي بابت طولاني ش��دن احتمالي برنامه 
وجود دارد. همي��ن حالا هم پروژه از اهداف مدنظر 
عقب مانده است. شاهد اين مدعا آن است كه 400 
هزار واحد طرح اقدام مل��ي كه با طرح نهضت ملي 
مسكن تلفيق شده و شهريورماه ۱۳۹۸ كلنگ زني 
شد، قرار بود شهريورماه امسال به اتمام برسد اما با 
اينكه آمار دقيقي از تعداد افتتاح ها در دست نيست 
بررس��ي ها از اعدادي بين ۱۱ هزار تا 40 هزار واحد 
حكايت دارد. بنياد مس��كن هم وعده داده تعدادي 

واحد را در ارديبهشت ۱40۱ بهره برداري كند.

    رشد تا ۱۰۰ درصدي 
قيمت مصالح ساختماني

با توجه به همبستگي قيمت نهاده هاي ساختماني با 
ن��رخ تورم نقطه به نقطه اگر تورم مركز آمار را در نظر 
بگيري��م قيمت مصالح س��اختماني به طور ميانگين 
طي يك سال گذشته ۳۵ درصد افزايش يافته است. 
درخصوص محاسبات جديد هزينه هاي توليد مسكن، 
فرش��يد پورحاجت، دبير كانون انبوه س��ازان گفت: 
در يك سال گذش��ته قيمت مصالح ساختماني بين 
۳0 تا ۵0 درصد افزايش يافته اس��ت؛ س��يمان سال 
گذش��ته پاكتي ۲۳ هزار تومان بود و الان به 4۷ هزار 
تومان رسيده، يعني شاهد رشد بيش از ۱00 درصد 
آن بوده ايم. هر قالب س��فال در س��ال گذشته حدود 
۱۲00 تومان قيمت داش��ت ك��ه هم اكنون به بالاي 
۲۵00 تومان رسيده است.وي تصريح كرد: هزينه هاي 
صدور پروانه، نظام مهندسي، دستمزد و غيره هم روند 
صعودي ب��ه خود گرفت. در حال حاضر بدون در نظر 
گرفتن قيمت زمين، ص��دور پروانه و ديگر مجوزها، 
هزينه س��اخت هر متر مسكن در كشور ۷.۱ ميليون 
تومان شده اس��ت. تازه اين عدد براي ساختمان تا ۵ 
طبقه اس��ت و اگر ارتفاع بالاتر ب��رود، قيمت افزايش 
مي يابد. اگر دولت بتواند برخ��ي هزينه هاي جانبي 
مثل صدور پروانه، انش��عابات و خدمات مهندسي را 
كاهش دهد به طور خلاصه مي توان گفت همين حالا 
هزينه توليد واحدهاي نهضت ملي مسكن بين ۶ تا ۷ 

ميليون تومان در هر متر مربع خواهد بود.
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شرط پذيرش
افزايش كرايه حمل و نقل

غلامحس��ين آرام، معاون عمراني فرمانداري تهران 
گفت: هيات تطبيق فرمان��داري تهران افزايش نرخ 
كرايه هاي حمل و نقل عموم��ي در تهران را بالاتر از 
نرخ تورم نمي پذيرد.آرام در گفت وگو با ايسنا، درباره 
روند بررسي افزايش نرخ كرايه حمل و نقل عمومي 
و موافقت هي��ات تطبيق فرمانداري تهران با مصوبه 
شوراي شهر تهران مبني بر افزايش ۲۵ درصدي نرخ 
كرايه حمل و نقل عمومي، گفت: شوراي اسلامي شهر 
تهران روز س��ه شنبه ۳ اسفندماه سال جاري لايحه 
افزايش نرخ كرايه حمل و نقل عمومي را مصوب كرده 
است و هنوز به فرمانداري تهران ابلاغ نشده است.وي 
افزود: بر اساس آن چيزي كه برخي اعضاي شوراي 
شهر تهران اطلاع رساني كرده اند و رسانه ها نيز اعلام 
كرده اند افزايش در مرز حداكثر ۲۵ درصد است؛ اگر 
افزايش در مرز حداكثر ۲۵ درصد باشد با توجه به اينكه 
نظر استاندار تهران، معاونان استاندار و سياست هاي 
عمومي دولت روي همين عدد است، مشروط بر اينكه 
نرخ كرايه ها كمتر از درصد تورم باشد، بلامانع است؛ 

البته هيات تطبيق نيز بايد اين رقم ها را بپذيرد.

تشكيل مجمع معتمدين محلي
پرويز سروري، رييس ش��وراي عالي استان ها گفت: با 
نظر ش��هردار تهران مجمع معتمدين محلي تشكيل 
شده تا به عنوان بازوي كمكي شهرداري تصميم سازي 
و ايده پردازي كنند.به گزارش مهر، سروري در جريان 
بازديد از منطقه ۱۳، با بيان اينكه در تلاشيم شوراياري ها 
ظرفيت قانوني يابند، گفت: ب��ا تدابير زاكاني، مجمع 
معتمدين محلي تشكيل شده تا به عنوان بازوي كمكي 

شهرداري تصميم سازي و ايده پردازي كنند.

درخواست برخورد با
مديران بي عمل در شهرداري

عضو شوراي ش��هر تهران در پي مرگ كودك شش 
ساله در كانال آب عباس آباد، خواستار برخورد قاطع 
با مديران بي عمل شد. به گزارش مهر، ناصر اماني، عضو 
شوراي شهر تهران در حساب شخصي خود در توئيتر 
نوشت: »درباره حادثه كانال آب محله عباس آباد؛ در 
گزارش بازديد از محله عباس آباد شهر ري به تاريخ 
سوم مهرماه ۱400 در جلسه علني شوراي شهر تهران 
از خطرات كانال آب اين محله س��خن گفتم. حال با 
كمال تأسف خبر فوت كودكي شش ساله در اين كانال 
رسيده،  برخورد قاطع با مديران بي عمل را خواستارم.«

وعده صدور پروانه ساخت
 در چارچوب طرح تفصيلي

رييس كميس��يون برنامه و بودجه شوراي شهر تهران 
درباره سازوكار صدور پروانه در پايتخت در سال آينده 
توضيحاتي ارايه كرد.  محمد آخوندي، رييس كميسيون 
برنامه و بودجه شوراي شهر تهران در گفت وگو با ايلنا 
درباره  ع��دم دريافت س��هم ماليات ب��ر ارزش افزوده 
شهرداري از دولت و اختصاص ۷ هزار ميليارد از بودجه 
شهرداري به ماليات اظهار كرد: شهرداري پول خود را 
گرفته است. سهم ما از آن چيزي كه دولت به ما مي دهد 
بيشتر است و به دنبال افزايش آن هستيم. او ادامه داد: بر 
همين اساس دوستان پيش بيني مي كنند از رقم ۷ هزار و 
۷00 ميلياردي سهم ماليات بر ارزش افزوده كه در بودجه 
سال آينده لحاظ كرديم نيز سهم بيشتري تحقق پيدا 
كند. رييس كميسيون برنامه و بودجه شوراي شهر تهران 
افزود: براساس همان مواردي كه دولت در بودجه سال 
آينده تاييد كرده است، سهم شهرداري از رقم ماليات بر 
ارزش افزوده از ۷ هزار و ۷00 ميليارد بيشتر مي شود؛ چرا 
كه در سال گذشته نيز بيش از ۶ هزار ميليارد در اصلاحيه 
به سهم بودجه از ماليات در نظر گرفته شد، بنابراين اصلا 
افزايش زيادي نسبت به سال جاري نيست. آخوندي 
درباره پرداخت س��هم ش��هرداري از ماليات بر ارزش 
افزوده گفت: س��ه درصد دولت، سه درصد شهرداري و 
يك درصد نيز وزارت بهداشت از ماليات بر ارزش افزوده 
سهم دارند كه به صورت ماهانه و مستقيم از اداره ماليات 
به حساب شهرداري واريز مي شود. رييس كميسيون 
برنامه و بودجه در پاسخ به سوال ديگري درباره افزايش 
يك درصدي س��هم حوزه ش��هرداري در درآمدهاي 
شهرداري نسبت به سال جاري و از طرفي اعلام افزايش 
نزديك ب��ه دوبرابري رقم صدور پروانه در س��ال آينده 
چگونه سهم درآمدي اين حوزه تنها يك درصد نسبت به 
سال جاري در بودجه سال آينده افزايش مي يابد؟ اظهار 
كرد: عدد يك درصد افزايش پيدا نكرده است، بلكه سهم 
آن در بودجه يك درصد افزايش يافته است. رقم بودجه 
حوزه شهرسازي از ۱۶ هزار ميليارد به ۲۲ هزار ميليارد 
افزايش يافته است. او ادامه داد: نظر شهرداري مبلغ ۲۸ 
هزار ميليارد بود و پيش بيني ما اين بود كه اگر شهرداري 
بتواند به ۲۲ هزار ميليارد برسد عدد منطقي تري است 
و همين را تصويب كرديم اما به شهرداري نيز گفتيم اگر 
بيش از اين درآمد در حوزه شهرس��ازي كسب كرد در 
حوزه هاي زيرساختي و حمل و نقل هزينه كند. آخوندي 
درباره سازوكار صدور پروانه در سال آينده و خارج نشدن 
از چارچوب طرح تفصيلي گفت: اصلا نبايد از چارچوب 
خارج شود و شوراي شهر چنين چيزي را نمي پذيرد. الان 
نيز شهرداري چند لايحه داده است كه در كميسيون 
شهرسازي در حال بررسي است و قرار است در صحن 
مطرح شود. طبعا ملاك اصلي طرح تفصيلي است و 
براس��اس همان قوانين و لوايح تصويب مي شود. او در 
پاسخ به اينكه برمبناي طرح تفصيلي ظرفيت صدور 
۱۲ هزار پروانه ديده شده است گفت: در مورد اين عدد 
ذهنيتي ندارم. ما ۱۶ هزار ميليارد تومان درآمد از حوزه 
شهرسازي در سال ۱400 كسب كرديم و سهم آن را 
در بودجه يك درصد افزايش داديم. به شهرداري نيز 
گفتيم كه براساس طرح تفصيلي پروانه صادر كنند. چرا 
كه حداقل صدور پروانه را در سال جاري داشتيم. اگر نرم 
عادي صدور پروانه را براي سال بعد در نظر بگيريم، حتما 

اين درآمد در سال آينده محقق خواهد شد. 

تعيين عوارض صدور پروانه هاي 
ساختماني در بودجه ۱4۰۱ 

نمايندگان مجلس شوراي اسلامي در مصوبه اي 
عوارض صدور پروانه هاي ساختماني، صنعتي و 
تجاري در سال آينده را تعيين كردند.به گزارش 
ايس��نا، نمايندگان مجلس ش��وراي اسلامي در 
جلسه علني روز پنجش��نبه و در جريان بررسي 
بخش هاي درآم��دي بودجه ۱40۱، بند الحاقي 
4 تبصره ۶ را تصوي��ب كردند.طبق اين مصوبه، 
شهرداري هاي ش��هرهاي بالاي پانصد هزار نفر 
جمعيت موظفن��د بابت صدور هرفق��ره پروانه 
ساختماني اعم از مسكوني، صنعتي و تجاري، دو 
درصد )۲%( مازاد بر عوارض ش��هرداري مربوطه 
از متقاضي��ان پروانه وصول و به حس��اب درآمد 

عمومي نزد خزانه داري كل واريز نمايد.

سهم ايران از سوخت رساني 
دريايي ۵ درصد است

دبير انجمن بانكرينگ ايران گفت: قرار بود تا پايان 
برنامه ششم توسعه سهم ۵0 درصدي را كسب كند 
اما در حال حاضر تنها ۵ درصد بانكرينگ كشتي هايي 
عب��وري از خليج فارس در اختيار ماس��ت. محمد 
جعفر عابدي نژاد در گفت وگو با مهر درباره وضعيت 
كنوني صنعت بانكرينگ كشور اظهار كرد: به رغم 
موارد مندرج در قانون برنامه ششم توسعه مبني بر 
حمايت از توسعه صنعت بانكرينگ، متأسفانه اين 
حمايت ها به اندازه كافي صورت نگرفته است. وي 
افزود: بند »ب« ماده 4۸ قانون برنامه ششم توسعه 
مي گويد سهم ايران از بانكرينگ منطقه بايد به ۵0 
درصد برس��د؛ اما متأسفانه اين عدد در حال حاضر 
زير ۵ درصد اس��ت كه به دلايل مختلف اين اتفاق 
رخ داده است؛ از جمله اين دلايل مي توان به »عدم 
حمايت لازم از طرف دولت هاي مجري قانون برنامه 
ششم توسعه«، »برخي شرايط تحريمي«، »قوانين 
IMO )سازمان جهاني دريانوردي( مبني بر الزام به 
اس��تفاده از سوخت كم سولفور از سوي كشتي ها« 
و… اشاره كرد. اين فعال صنعت بانكرينگ تأكيد 
كرد: س��هم ما از بانكرينگ منطقه در سال ۱۳۹4 
حدود 4.۵ ميليون تن سوخت كشتي ها بود اما در 
پايان سال ۱۳۹۹ اين سهم به ۸00 هزار تن كاهش 
يافت؛ پيش بيني مي شود تا پايان سال جاري هم به 
همين رقم )۸00 هزار تن سوخت كشتي( يا حتي 
كمتر از آن برس��يم.به گفته عابدي ن��ژاد، در بندر 
فجيره سالانه 4۸ تا ۵0 ميليون تن سوخت بانكرينگ 
مي شود.دبير انجمن بانكرينگ ايران درباره اينكه در 
كدام بنادر جايگاه هاي بانكرينگ داريم، اضافه كرد: 
عمده عمليات بانكرينگ در بندر شهيد رجايي انجام 
مي شود؛ بخش كوچكي هم در بندر عسلويه داريم.

عابدي نژاد درباره اينكه چرا علي رغم بالا بودن تعداد 
كشتي هاي حامل كالاي اساس��ي ورودي به بندر 
امام خميني)ره( كه به بيش از ۲00 فروند در سال 
مي رسد، اما در اين بندر بانكرينگ نداريم، گفت: چون 
كشتي ها مجبورند براي ساير خدمات جانبي از جمله 
تأمين غذا يا ساير نيازهاي خود در ديگر بنادر جنوبي 
خليج فارس پهلوگيري كنندو در هر بار پهلوگيري، 
هزين��ه پرداخت كنند، لذا براي دريافت س��وخت 
كش��تي خود به بنادر جنوبي خليج فارس مراجعه 
مي كنند.وي در خصوص نقش صنعت بانكرينگ 
در افزايش درآمدهاي ارزي كشور گفت: اين صنعت 
يكي از مهم ترين صنايع دريايي است كه نقش مهمي 
در اش��تغالزايي، امنيت ملي، توس��عه حمل و نقل 
دريايي و رونق بنادر دارد؛ ايران پتانسيل بسيار بالايي 
براي توسعه صنعت بانكرينگ دارد.عابدي نژاد با بيان 
اينكه صنعت بانكرينگ به تنهايي سوخت رساني 
مستقيم به كشتي ها نيست، يادآور شد: اين صنعت 
شامل خدمات جانبي به كشتي ها هم مي شود؛ اين 
خدمات جانبي شامل تأمين ابزار و قطعات كشتي، 
تعميرات شناورها، تأمين آب و غذا و تأمين خدمه 
كشتي هاس��ت كه تمامي اين خدمات هم در بنادر 
و ه��م روي دريا امكان ارايه دارن��د.وي ادامه داد: از 
سوي ديگر اگر سيس��تم عرضه مستقيم سوخت 
به كشتي ها را بتوانيم توسعه و صنعت بانكرينگ را 
گسترش دهيم، از طريق اين سوخت رساني، علاوه 
بر ايجاد اشتغال، كشور تا حد زيادي از فروش نفت 
خام بي نياز مي شود؛ چرا عرضه فرآورده هاي نفتي، 
درآمدزايي بسيار بيشتري نسبت به فروش نفت خام 
دارد.دبير انجمن بانكرينگ ايران در خصوص جايگاه 
ايران در منطقه و نحوه رقابت بانكرينگ ايران با بنادر 
امارات تصريح كرد: متأسفانه عدم حمايت از صنعت 
بانكرينگ از س��وي دولت ها در سال هاي گذشته 
سبب شده تا ايران نسبت به رقباي منطقه اي جايگاه 
ضعيف تري داشته باشد؛ بندر فجيره هم از اين فرصت 
استفاده كرد و توانست رتبه اول منطقه و دوم دنيا در 

صنعت بانكرينگ را به خود اختصاص دهد.

هند براي توسعه بندر چابهار 
جدي نيست

مديركل بنادر و دريانوردي سيستان و بلوچستان 
خواستار اقدامات جدي و عملي طرف هندي براي 
تجهيز بندر چابهار و برداشتن گام هاي عملي توسعه 
بازار، ايجاد ترافيك كالا و كانتينر با هدف استفاده 
مطلوب از ظرفيت هاي بندر چابهار شد.به گزارش 
تسنيم، بهروز آقايي در نشست با مديرعامل شركت 
IPGL هند، با اشاره به فعاليت هاي اپراتور هندي 
طي سه س��ال گذشته در بندر چابهار تاكيد كرد با 
حضور اپراتور بين الملل��ي انتظار مي رفت ضريب 
دسترس��ي بندر چابهار به بازار جهاني حمل و نقل 
درياي��ي افزاي��ش و ترافيك كالاه��اي ترانزيتي و 
صادراتي كانتينري در بندر چابهار افزايش مي يافت.

وي ادامه داد: با انتخاب تيم جديد مديريت شركت 
IPGL مشكلات قبلي برطرف و روند ترافيك و كالا 
و كانتينر در اين بندر به صورت مستمر افزايش يابد.

سلطان محمدي: بازار مسكن تا يك سال ديگر آرام است

 مسوولان دولتي در واكنشي ديرهمگام براي بازگرداندن ايراني هاي حاضر در اوكراين اعلام آمادگي كردند

تناقض قيمتي در بازار مسكن

دستور انتقال سريع ايرانيان مقيم اوكراين
گروه راه و شهرسازي|

در حالي كه اغلب كشورها از حدود دو هفته قبل، به 
اتباع خود در كش��ور اوكراين اطلاع و هشدار دادند 
كه اين كشور ترك كنند، اما مسوولان دولت ايران 
هيچ گونه هش��داري به شهروندان ايراني حاضر در 
اوكراين ندادند. علت اطلاع رس��اني نكردن در اين 
باره مش��خص نيست. برخي از ناظران بر اين باورند 
كه دولت ايران اطلاعي از حمله روسيه به اوكراين 
نداشته و نتوانس��ته اين رويداد را پيش بيني كند و 
به همين دليل نيز به اتباع خود هشدار نداده است. 
در هر حال، مقام هاي ايراني از عصر پنجشنبه، و به 
فاصله چند س��اعت از آغاز حمله روسيه به اوكراين 

بر لزوم كمك به خروج اتباع ايراني تاكيد كردند.
رستم قاس��مي، وزير راه و شهرسازي از تمهيدات 
لازم دول��ت براي انتقال ايراني��ان مقيم اوكراين از 
طريق پروازه��اي هواپيمايي جمهوري اس��لامي 

ايران خبر داد.
به گزارش تسنيم، وزير راه و شهرسازي طي پيامي 
در توئيت��ر در واكنش ب��ه اتفاقات اخي��ر اوكراين 
نوش��ت: در س��ريع ترين زمان ممك��ن براي حفظ 
امني��ت و انتقال هموطنان عزيز مقي��م اوكراين از 
طريق پرواز هم��ا اقدام خواهي��م كرد.با همكاري 
وزارت امور خارجه در حال رايزني با همتايان خود 

در كشورهاي روسيه و اوكراين هستيم.وي تأكيد 
كرد: صيانت از جان و امنيت ايرانيان عزيز در اولويت 

دولت مردمي است.

    ۱۶۸ ايراني
 درخواست بازگشت  به كشور را دارند

در تحولي ديگر، حسن خوشخو، معاون هوانوردي و 
امور بين الملل سازمان هواپيمايي با بيان اينكه پس 
از سانحه هواپيمايي اوكراين پرواز مستقيم تهران- 
كي يف لغو ش��د، گفت: ۱۶۸ ايراني مقيم اوكراين 
برگش��ت خواس��تار برگشت به كش��ور هستند اما 
هنوز تاريخي براي برقراري پرواز اعلام نشده است.

خوشخو در گفت وگو با ايلنا درباره آخرين تصميمات 
درباره برقراري پرواز به كي ي��ف براي بازگرداندن 
ايراني هاي مقيم اوكراين اظهار داشت: تصميم در 
اين باره بستگي به ارزيابي هاي وزارت امور خارجه 

و سفراي ايران در اوكراين و روسيه دارد. 
وي با بيان اينكه روز گذش��ته ش��ركت هواپيمايي 
جمهوري اس��لامي اي��ران آمادگي خ��ود را براي 
برق��راري پرواز ب��ه اوكراي��ن جه��ت بازگرداندن 
ايراني هاي مقيم آن كش��ور اعلام ك��رد، ادامه داد: 
براي برقراري پرواز تهران- كي يف منتظر تصميم 
و ارزياب��ي وزارت ام��ور خارج��ه هس��تيم.  معاون 

هوانوردي و امور بين الملل س��ازمان هواپيمايي با 
تاكيد بر اينكه هنوز تاريخ��ي براي انجام اين پرواز 
اعلام نشده اس��ت، افزود: طبق آخرين اطلاعات از 
وزارت امور خارجه ۱۶۸ ايران��ي مقيم در اوكراين 

درخواست بازگشت به كشور را دارند. 
خوشخو گفت: از آنجايي كه شرايط جنگي در اين 
كش��ور حاكم اس��ت بايد فضاي امني براي پرواز به 
كي يف ايجاد شود تا امكان برقراري پرواز بازگشت 

ايراني ها را داشته باشيم. 
و ي در پاسخ به اينكه چرا از يك هفته قبل از اعلام 
جنگ و در روزهايي كه روس��يه هش��دار جنگ را 
مي داد اين پرواز برقرار نشد، تاكيد كرد: پس از وقوع 
سانحه هواپيمايي اوكراين بين ايران و اوكراين ديگر 
پرواز مس��تقيمي برقرار نب��ود و از آنجايي كه پرواز 
مستقيم بين تهران- كي يف برقرار نبود امكان انجام 

پرواز بازگشت ايراني ها را نداشتيم. 
معاون س��ازمان هواپيمايي كشوري درباره آخرين 
وضعيت پروازهاي ايران و روس��يه گفت: پروازهاي 
مس��تقيم ايران به روسيه برقرار است و روز گذشته 
هم پرواز از تهران به مس��كو انجام ش��د اما از طرف 
روس��يه به دليل رعايت پروتكل هاي مقابله با كرونا 
در آن كشور فعلا برقراري پرواز مستقيم به ايران به 

حالت تعليق درامده است. 

    انجام پرواز بازگشت
به محض صدور مجوزها

حس��ين جهاني، مدي��ركل روابط عمومي ش��ركت 
هواپيمايي جمهوري اسلامي ايران اما گفت: به محض 
صدور مجوزهاي لازم، پرواز بازگشت انجام خواهد شد. 
او تاكيد كرد كه ناوگان هما آماده بازگرداندن ايراني هاي 
مقيم اوكراين است.جهاني درباره آخرين تصميمات 
جهت بازگرداندن ايراني هاي مقيم اوكراين اظهار داشت: 
ناوگان شركت هواپيمايي جمهوري اسلامي ايران )هما( 
آماده انجام پرواز به كي يف براي بازگرداندن ايراني هاي 
مقيم اوكراين است. وي ادامه داد: در حال حاضر با توجه 
 )CLEAR( آسمان شرايط جنگي آسمان كشور اوكراين
است و هيچ پروازي در فضاي عبوري آسمان اين كشور 
انجام نمي شود و نه تنها ايرلاين هاي ايراني، بلكه شركت 
هواپيمايي هيچ كشوري اجازه پرواز به سمت اوكراين را 
ندارد. مديركل روابط عمومي هما گفت: از سوي ديگر 
هموطنان مان در اوكراين درخواس��ت بازگشت به 
ايران را دارند از اين رو هماهنگي هاي بين دستگاهي 
در حال انجام اس��ت ت��ا اولين پرواز براي برگش��ت 
ايراني هاي مقيم اوكراين انجام شود. جهاني با بيان 
اينكه ناوگان هما آمادگي انجام پرواز كي يف را دارد 
گفت: به محض صدور مجوز اولين پرواز به اوكراين را 

براي بازگرداندن ايراني ها انجام مي دهيم. 



قيمت بيت كوين نس��بت به بالاترين سطح تاريخي 
خود در ماه نوامبر حدود ۴۹ درصد كاهش يافته است 
و آخرين ضربه بيت كوين در بحبوحه تشديد بحران 
بين روسيه و اوكراين و به دنبال افت شديد ديگري 
در ژانويه رخ داد. بيت كوين پس از حمله روس��يه به 
اوكراين س��قوط كرد و اين پايين ترين سطح از ٢٠ 
جولاي اس��ت كه قيمت ها به كمتر از ۳۰ هزار دلار 
كاهش يافت. اين ارز ديجيتال نس��بت به بالاترين 
قيمت ماه نوامبر خود يعني ۶۹ هزار دلار فاصله زيادي 
دارد. همبستگي بيت كوين با بازار سهام ايالات متحده 
مي تواند يكي از دلايل كاهش قيمت فعلي آن باشد؛ 
اما از طرف ديگر كاهش ارزش پول هاي اروپاي شرقي 
نيز بيت كوين را به پوششي در برابر بحران و محافظي 

براي سرمايه ها تبديل مي كند.
در روزهاي گذشته، مردم جهان روز خود را با ديدن 
اخباري س��رخ ش��روع كردند؛ اما اين سرخي تنها 
مربوط به نمودارهاي قيمت در بازارهاي مالي نبود؛ 
بلكه اخب��ار تكان دهنده حمله روس��يه به اوكراين 
نيز س��رخط خبرهاي امروز بود. در هفته گذش��ته 
بازارهاي مالي سنتي همراه با بازار ارزهاي ديجيتال 
روندي نزولي داش��تند. روز پنجش��نبه، اين روند 
كاهشي سرعت بيش��تري نيز گرفت. هرچند نفت 
خام با بالاترين بهاي خود در ۸ سال گذشته معامله 
ش��د و از ۱۰۰ دلار نيز فراتر رفت، اكثر شركت هاي 
بازارهاي سهام امريكا بيش از ۵ درصد ارزش خود 
را از دس��ت دادند. تهاجم روسيه به اوكراين در ۲۴ 
فوريه )۵ اسفند( مسبب فروش ۵۰۰ ميليارد دلاري 
ارزهاي ديجيتال شد. اين امر موجب شد كه بيشتر 
ارزهاي ديجيتال مقاومت هاي خود را شكسته و در 
پايين ترين قيمت سه ماهه خود معامله شوند. ارزش 
كل بازار ارزهاي ديجيتال در ساعات اوليه معاملات 
صبحگاهي آسيا در روز پنج ش��نبه، با كاهشي ۱۰ 

درصدي به زير ۱.۵ تريليون دلار رسيد. 

    تحليل قيمت بيت كوين 
در بحبوحه بحران اوكراين

ادوارد مويا، تحليلگر ارش��د ش��ركت اآُن��دا گفت كه 
ارزهاي ديجيتال در دو ماه گذشته به دليل سياست 
س��خت گيرانه فدرال رزرو و ريسك هاي ژئوپليتيكي 
آسيب ديده است. از سوي ديگر اگرچه بيت كوين به 
عنوان ي��ك محافظ در برابر تورم ها و بحران ها در نظر 
گرفته مي شود و بسياري از كارشناسان انتظار داشتند 

كه قيمت بيت كوين در زمان بحران منعطف تر باشد. 
با اين حال، س��م بنكمن فراي��د، مديرعامل صرافي 
ارزه��اي ديجيتال  FTX، كاه��ش قيمت بيت كوين 
را تعجب آور نمي داند. فرايد معتقد اس��ت از آنجا كه 
جنگ باعث ايجاد بحران نقدينگي در بازار شده است، 
بازارهاي س��نتي و ارزهاي ديجيتال با كاهش قيمت 
مواجه شده اند. كاهش قيمت بيت كوين نيز به ارتباط 
 SP و )NASDAQ( رو به رش��د آن با شاخص نزدك
۵۰۰ نسبت داده مي شود كه اين همبستگي اخيراً به 
بالاترين حد خود در دو س��ال گذشته رسيده است. 
فرايد طي رشته توييتي در اين باره نوشت: »شاخص 
S&P ۵۰۰ حدود ۴ درصد و بيت كوين حدود ۸ درصد 
كاهش قيمت داش��ت. چرا؟ بديهي است كه قيمت 
سهام ها كاهش يابد، چون جنگ شده است و جنگ 
به طور كلي بد اس��ت. بيت كوين چرا با كاهش قيمت 
مواجه شده است؟ چون اگر وضع دنيا بدتر شود، مردم 
پول نقد كمتري دارند. اساساً فروش بيت كوين و سهام 
براي پرداخ��ت هزينه هاي جانبي پس از وقوع جنگ 
است.« بنكمن فرايد ضمن اشاره به بي ثباتي ارزهاي 
اروپاي شرقي در اين شرايط، به سرمايه گذاران اروپاي 
شرقي پيشنهاد داد كه از بيت كوين به عنوان جايگزين 
ارزهاي اين كشورها اس��تفاده كنند. فرايد در همين 
زمينه مي افزايد: »ارزها و به طور كلي سيس��تم هاي 
مالي اروپاي ش��رقي بي ثبات شده اند. سرمايه گذاران  
آن جا ممكن است به دنبال جايگزيني مناسب باشند. 
اگر در حال حاضر در اوكراي��ن بوديد، پول خود را در 
كجا سرمايه گذاري مي كرديد؟« سرمايه گذاران به دو 
دسته فاندامنتال و الگوريتمي تقسيم مي شوند. فرايد 
به اين نكته اشاره داشت كه سرمايه گذاران فاندامنتال 
به وضعيت و احساس��ات بازار هم نگاه مي كنند، حال 
آنكه س��رمايه  گذاران الگوريتمي ترجيح مي دهند از 
داده ها استفاده كنند. تحليل گران فاندامنتال پيشنهاد 
خريد بيت كوين را مي دهند؛ زيرا بيت كوين به عنوان 
محافظي در برابر بحران شناخته مي شود. در حالي كه 
سرمايه گذاران الگوريتمي توصيه به فروش بيت كوين 
مي كنند؛ زي��را داده ها با توجه به همبس��تگي بالاي 
بيت كوين با بازار سهام، نس��خه اي واحد براي هر دو 
مورد دارند. بر همين اس��اس قيمت فعلي بيت كوين 
حاصل فشار و كش��ش قيمت توسط سرمايه گذاران 
بنيادي و الگوريتمي است. فرايد در اين باره مي گويد: 
»نبرد فشار و كشش بين سرمايه گذاران فاندامنتال و 
سرمايه  گذاران الگوريتمي وجود دارد. فاندامنتاليست ها 

معتقد به خريد بيت كوين و معامله گران الگوريتمي 
قائل به فروش بيت كوين ان��د. بيت كوين با ۸ درصد 
كاهش قيمت، به جايي  رسيد كه فشار اين دو به تعادل 
مي رسد.« با وجود اين، روز گذشته قيمت بيت كوين 
نش��انه هايي از بهبود نشان داد و در حالي كه به سطح 
۳۴,۴۵۹ دلاري س��قوط كرده بود، توانست بار ديگر 
خود را به بالاي سطح قيمتي ۳۸۰۰۰ دلاري برساند.

    تا وقتي بالاي ۳۰ هزار دلار هستيم 
جاي نگراني نيست

جوهال مايلز، تحليلگ��ر و معامله گر ارزهاي ديجيتال، 
از فعالان بازار خواس��ت آرامش خ��ود را حفظ كنند و 
گفت: »شايد اين حرفم تكراري و خسته كننده باشد؛ اما 
نمي توانم اين همه احس��اس نزولي را در بازار باور كنم. 
آن همزماني كه بيت كوين نه تنها ناحيه ۳۰,۰۰۰ دلار 
را نشكسته، بلكه هنوز به آن برخورد هم نكرده است.« 
تحليلگر و كاربر ناشناس ديگري به نام پلن سي موافقت 
خود را با صحبت هاي مايلز اعلام و و دلايل خود را براي 
صعودي ش��دن بازار در آينده ارايه كرده است. او گفته 
اس��ت:  »تا وقتي كه قيمت بيت كوين به زير ۳۰,۰۰۰ 
دلار سقوط نكند و براي هفته ها زير اين محدوده نماند، 
همچنان فكر مي كنم رون��د اين ارز ديجيتال صعودي 
خواهد بود. شايان ذكر اس��ت كه در تاريخچه قيمتي 
بيت كوين، محدوده ۲۸,۰۰۰ تا ۳۰,۰۰۰ دلار به مدت 
يك سال به عنوان حمايتي بسيار قوي عمل كرده است.« 
تحليلگر ناش��ناس ديگري با نام مس��تعار كريپتو  فايو  
مكس احساسات موجود در بازار بيت كوين را بررسي و 
گفته است كه بر اين اساس، پايان روند نزولي بيت كوين 
نزديك به نظر مي رسد. او شاخص پيشرفته »NVT« را 
بررسي كرده است. در اين شاخص، ارزش بازار بيت كوين 
بر ميانگين متحرك ۹۰ روزه ارزش معاملات روزانه آن 
تقسيم مي شود. كريپتو  فايو  مكس در توييتر نوشته است: 
»البته كه قيمت بيت كوين ممكن است در يك محدوده 
مشخص نوسان كند؛ مانند سال ۲۰۲۱ كه قيمت بارها 
محدوده مقاومت يا حمايت خود را آزمايش مي كرد. با 
اين حال داده هاي زيادي نشان مي دهند كه بيت كوين 
به كف روند نزولي خود رسيده است. البته مثل هميشه 
شما مي توانيد هر طور كه مي خواهيد فكر و عمل كنيد؛ 
اما من دوست دارم به ترس موجود در بازار توجه كنم و 
برداشتم اين باشد كه روند بيت كوين صعودي مي شود.« 
ارزش كل بازار ارزهاي ديجيتال در حال حاضر ۱.۶۹۳ 
تريليون دلار و نرخ تسلط بيت كوين ۴۲.۲ درصد است.

    زمان خوبي
 براي سرمايه گذاري بلندمدت است

يكي از شاخص هاي تحليلي مشهور بيت كوين نشان 
مي دهد س��طوح فعلي قيمت براي سرمايه گذاري 
بلندمدت بسيار مناسب هستند. اين در حالي است 
كه هولدرهاي بلندم��دت بيت كوين نيز همچنان 
تمايلي به فروش ندارن��د. بيت كوين در هفته هاي 
اخير آنقدر سقوط كرده است كه يكي از معروف ترين 
ابزارهاي تحليل��ي موجود نش��ان مي دهد قيمت 
فعلي آن براي س��رمايه گذاري طولاني  مدت بسيار 
مناس��ب اس��ت. ش��اخص ضريب ماير در حالي به 
پايين ترين سطح خود از ژوييه )تير( ۲۰۲۱ رسيد 
كه ژوييه )تير( زماني بود كه بيت كوين جهش خود 
از محدوده ۲۹,۰۰۰ دلار را شروع كرده بود. ضريب 
ماير قيم��ت فعلي بيت كوين را با ميانگين متحرك 
۲۰۰ روزه آن مقايس��ه مي كند. تريس ماير، خالق 
آن، باور دارد كه اگر اين ضريب به زير ۲.۴ برس��د، 
مي تواند نشان دهنده فرصت سرمايه گذاري بسيار 

سودآوري باشد.
علاوه بر اين، ه��ر چه اين ضريب ع��دد كمتري را 
نش��ان دهد، احتمال اينكه خريد يا سرمايه گذاري 
براي بلندمدت مفيدتر و س��ودآورتر باشد، بيشتر 
مي ش��ود. ضريب ماير يكي از ابزارهايي است كه از 
آن براي بررسي اصلاح عظيم سال ۲۰۲۱ بيت كوين 
هم استفاده مي شود. اين شاخص در حال حاضر به 
رقم ۰.۷۶ رس��يده و نسبت به نوامبر ۲۰۲۱ )آبان( 
كه بيت كوين در اوج ۶۹,۰۰۰ دلاري قرار داش��ت، 
نصف ش��ده است. ضريب ماير در اكثر اوقات بيشتر 
از ۰.۸ اس��ت و از سال ۲۰۱۱ تاكنون در ۸۷ درصد 
مواقع بيش��تر از س��طح فعلي خود بوده اس��ت. در 
هفته گذشته نيز، كاهش ضريب ماير توجه كاربران 
رس��انه هاي اجتماعي مختلف را به خود جلب كرد. 

بررسي يك ابزار تحليل قيمت بيت كوين كه نشان 
مي دهد اكنون زمان سرمايه گذاري بلندمدت است.

    آخرين وضعيت هولدرهاي بلندمدت 
بيت كوين

در عين حال، به نظر مي رسد سرمايه گذاران فعلي 
بيت كوين به ط��ور قاطعانه اي تصميم گرفته اند كه 
سرمايه خود را هولد كنند و بررسي يك ابزار تحليل 
قيمت بيت كوين كه نش��ان مي ده��د اكنون زمان 
س��رمايه گذاري بلندمدت اس��ت. ب��ا اينكه قيمت 
بيت كوي��ن خيلي كمتر از زمان مش��ابه در س��ال 
۲۰۲۱ اس��ت، تعداد واحدهاي دس��ت نخورده اي 
كه يك س��ال يا بيش��تر از خريد آنها گذشته است، 
رفته رفته افزايش مي يابد. گلسنود در توييتر خود 
نوشت: »سهم واحدهاي بيت كوين كه بيش از يك 
س��ال جابه جا نش��ده اند، ب��ه اوج ۱۴ ماهه خود در 
۶۰.۹۹۸ درصد رسيده است.« با توجه به سهم اندك 
س��رمايه گذاران خرد از بازار، تحليلگران مي گويند 
وضعي��ت كنوني چيزي اس��ت كه تا ح��د زيادي 
بازارس��ازان آن را ديكته كرده اند. ميگنولت، يكي 
از تحليلگران مجموعه كريپتو كوانت، گفته است: 
»حجم س��فارش هاي خريد بازارپذي��ر بيت كوين 
در ماه مه )ارديبهش��ت( سال گذش��ته به اوج خود 
رس��يد و از آن زمان تاكنون اين رون��د نزولي بوده 
است. يك سال است كه بيت كوين برخلاف انتظار 
معامله گران و تحليلگ��ران حركت مي كند و حجم 
نقدينگي كاهش يافته اس��ت. ميزان س��پرده ها و 
سرمايه گذاري هاي جديد هم همچنان رو به كاهش 
است. منظور از بازارپذير معامله گري است كه خريد 
يا فروش خ��ود را در قيمت لحظه اي انجام مي دهد 
و سفارش خود را به صورت محدود و در قيمت هاي 

متفاوت از قيمت لحظه اي بازار ثبت نمي كند.«
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تقدير همراه اول از برگزيدگان 
نخستين جايزه پايان نامه سال

مهندسي كامپيوتر و فناوري اطلاعات
بيس��ت وهفتمين كنفرانس بين الملل��ي كامپيوتر با 
حمايت همراه اول برگزار و از برگزيدگان نخس��تين 
جايزه پايان نامه سال مهندس��ي كامپيوتر و فناوري 
اطلاعات، تقدير و تجليل ش��د. به گ��زارش اداره كل 
ارتباطات شركت ارتباطات سيار ايران، حميد بهروزي 
قائم مقام مديرعامل همراه اول در اختتاميه بيس��ت و 
هفتمين كنفرانس بين المللي كامپيوتر كه در هشت 
محور علمي تحقيقاتي مختلف علوم كامپيوتري روز 
پنجشنبه ۵ اسفند ۱۴۰۰ در دانشگاه صنعتي شريف 
تهران برگزار شد، طي س��خناني با محوريت »تحول 
ديجيتال در همراه اول« اظهار كرد: تحول ديجيتال به 
صورت كلي حداقل داراي دو مولفه »تحول در شبكه ها و 
سيستم هايي كه از ديجيتالي شدن فرآيندهاي كسب و 
كار حمايت مي كنند« و »تحول در خود اين فرآيندهاي 
كس��ب و كار« اس��ت. اين عضو هيات علمي دانشگاه 
صنعتي شريف با اشاره به مدل هاي جديد كسب و كار 
اپراتورها نيز گفت: موسسه مكنزي اعلام كرده كه تحول 
ديجيتال اپراتورها به معناي پايان معماري بس��ته در 
اپراتور سنتي است. در مدل جديد كسب و كار اپراتورها، 
پلتفرم هاي باز و API هاي س��هل الوص��ول هم براي 
حمايت از توسعه خدمات خود برند اپراتور و هم توسعه 
خدمات طرف سوم نقش حياتي دارند. وي ادامه داد: 
تحول ديجيتال همچنين براي شركت هاي مخابراتي 
مويد اين نكته اس��ت كه آنها بايد س��بد پورتفوليوي 
خدمات خود را براي ارايه مجموعه هاي جديد خدمات 
ديجيتال باز كنند؛ اين ام��ر با ورود به بازارهاي جديد 
عمودي كه پتانسيل رشد درآمد بالايي داشته باشند، 
محقق مي شود. قائم مقام مديرعامل همراه اول تحول 
در تجربه مشتري، ظهور فرصت هاي جديد داده محور، 
همكاري ها و هم افزايي هاي جديد در اپراتور، چابكي 
و نوآوري بيشتر، تخصص گرايي و تقويت فرآيندها و 
عمليات ها را از فوايد تح��ول ديجيتال براي اپراتورها 
دانست. بهروزي مقاصد اپراتورها در تحول ديجيتال 
را مبتني بر دو نوع »زيرساخت« و »خدمات« دانست 
 TeleManagement و با اشاره به محتواي مجمع
عنوان كرد: يك اپراتور بسته به نيازهاي جامعه هدف، 
توانمندي ها و استراتژي هاي كلان خود، مي تواند به 
يكي از دو سمت اين طيف در تحول خود حركت كند. 
قائم مقام مديرعامل همراه اول همچنين در باب اهميت 
آينده نگاري فناوري هاي نو نظير هوش مصنوعي در 
تعيين مسير تحول ديجيتال، ابراز كرد: برخي روندهاي 
هوش مصنوعي در س��ال ۲۰۲۲ به گ��زارش فوربس 
شامل نيروي كار فزاينده در حوزهAI، مدلسازي زباني 
بهتر و گسترده تر، حضور موثر AI در امنيت سايبري، 
كمك AI به متاورس، گسترش اتومبيل هاي خودران 

و... است.

كاهش قيمت ارزهاي ديجيتال به دنبال بحبوحه تشديد بحران بين روسيه و اوكراين

ضربهجنگبهپيكربيتكوين

ويژه

ش��ركت فولاد مباركه در نوزدهمي��ن همايش ملي 
تعالي سازماني، موفق شد براي چهارمين بار تنديس 
زرين جايزه ملي تعالي سازماني را از آن خود كند. به 
گزارش خبرنگار فولاد، نوزدهمين همايش ملي تعالي 
س��ازماني روز سه شنبه ۳ اسفندماه ۱۴۰۰ با موضوع 
»تعالي و نوآوري پايدار سازماني« و با حضور جمعي از 
مقامات، مديران شركت ها و صاحب نظران اين حوزه 
در مركز همايش هاي سازمان مديريت صنعتي كشور 
برگزار شد و سازمان هاي سرآمد در بخش هاي ساخت و 
توليد، خدمات، آموزش و عمومي پس از ارزيابي توسط 
كارشناسان انتخاب گرديدند كه شركت فولاد مباركه 
توانست در بخش توليد موفق به كسب تنديس زرين 
جايزه ملي تعالي سازماني شود؛ اين در حالي است كه 
شركت فولاد مباركه تنها برنده تنديس زرين جايزه 
ملي تعالي سازماني در سال ۱۴۰۰ بود و اين موفقيت 
را در بخش س��اخت و توليد و در سطح سازمان هاي 
بزرگ اين رويداد به دست آورد. محمدياسر طيب نيا 
مديرعامل شركت فولاد مباركه در حاشيه نوزدهمين 
همايش ملي تعالي سازماني در گفت وگو با خبرنگار 
فولاد اظهار كرد: مسير تعالي يك مسير بي انتها است 
و شركت هاي پيش��رو در اين عرصه بايد رشد و تعالي 
خود را به صورت مستمر ادامه دهند. وي افزود: فولاد 
مباركه و شركت هاي زيرمجموعه ما در همايش ملي 
جايزه ملي تعالي سازماني حضوري چشم گير داشتند 
و پس از ارزيابي هاي صورت گرفته در دريافت بسياري از 
جوايز اين همايش نيز سهيم بودند. مدير عامل شركت 
فولاد مباركه خاطرنشان كرد: شركت فولاد مباركه در 
اين مسير رشد و تعالي را براي خود ترسيم كرده تا با 
توليد پايدار بتواند در مقياس جهاني به نقش محوري 

خود در صنعت فولاد كشور ادامه دهد.

     دست يابي به تعالي سازماني 
هميشه پيشرو بوده  است

طيب نيا ادامه داد: رسيدن به جايگاه تراز جهاني يكي از 
اهداف مهم شركت فولاد مباركه است و براي دست يابي 
به اين هدف ما بايد فعاليت هاي خود را بيش از پيش 
توس��عه دهيم و در اين راس��تا با افزايش بهره وري به 
دنبال س��رآمدي در مقياس بين المللي هستيم. وي 
اذعان داشت: در اين مس��ير به دنبال رقابت با رقباي 
جهاني هستيم و در ارزيابي هاي عملكرد شركت فولاد 
مباركه در رشد و توس��عه پايدار دايمي شركت براي 
دست يابي به تعالي سازماني هميشه پيشرو بوده ايم. 
مدير عامل ش��ركت فولاد مباركه بيان كرد: امروز در 
جهان شركت هاي پيشرو به صنعت سبز توجه جدي 
دارند و ش��ركت فولاد مباركه با در نظر گرفتن همين 

سياست، در درجه نخست با نگاه ملي برنامه هاي توسعه 
خود را تعريف و به دنبال تحقق آن اس��ت.  وي عنوان 
كرد: در حال حاضر برنامه برخي از شركت ها در كشور 
با گردش مالي بالا يك نگاه بخشي و منطقه اي است اما 
شركت فولاد مباركه تاكنون ثابت كرده كه نگاهش ملي 
و بين المللي است و در طرح هاي توسعه اي به وسعت 
ايران با نگاه به آمايش سرزميني به توليد صنعت سبز 
و رعايت مسائل زيس��ت محيطي توجه جدي دارد. 
مديرعامل شركت فولاد مباركه در پايان تاكيد كرد: در 
راستاي تحقق توسعه پايدار و تعالي سازماني شركت 
فولاد مباركه هم اكنون ۵۰ درصد آب مورد نياز خود 
را از طريق بازچرخاني و جمع آوري پساب هاي شهري 
تأمين مي كند و در دوره هاي مختلف س��عي كرديم 
الگوي ملي بنگاه داري را در كشور براي توسعه پايدار 

به خوبي رعايت كنيم.

     حفظ سطوح بالاي تعالي
 از دست يابي به آن سخت تر است

محمد ناظمي هرندي، معاون تكنولوژي شركت فولاد 
مباركه نيز در گفت وگو با خبرنگار فولاد با اش��اره به 
موفقيت اين سازمان در كس��ب چهارمين تنديس 
زرين جايزه ملي تعالي سازماني، نگرش سيستمي 
و توسعه قابليت هاي سازماني را رمز موفقيت فولاد 
مباركه در مس��ير تعالي سازماني دانس��ت و اظهار 
كرد: از بدو تأس��يس كارخانه ب��ا نگاهي كه مديران 
دوران س��اخت و بهره برداري به اين بنگاه داشته اند، 
همواره نگرش سيس��تمي در سازمان به عنوان يك 
ارزش، پشتيباني و تقويت ش��ده و اكنون به صورت 
يك فرهنگ در س��ازمان نهادينه ش��ده است. وي با 
اشاره به نقش رهبران در ايجاد فرهنگ تعالي افزود: 
نقش اصلي در تعالي سازمان ها بر عهده رهبران آن 
سازمان هاس��ت و مولفه هايي همچون آينده نگري 
و الهام بخش��ي از ابعاد اصلي شايستگي رهبران در 
س��ازمان هاي متعالي مي باشد؛ اين رهبران سازمان 
هستند كه از طريق ايجاد دلبس��تگي در كاركنان، 
اهداف و اس��تراتژي هاي س��ازمان را در جهت خلق 
ارزش براي ذي نفعان راهب��ري و هدايت مي كنند. 
معاون تكنولوژي شركت فولاد مباركه، حفظ سطوح 
بالاي تعالي را از دست يابي به آن سخت تر دانست و 
گفت: در فولاد مباركه از طريق طراحي سيستم هاي 
مديريتي، توسعه فرهنگ مشاركت و حل مساله، كار 
تيمي و ايجاد ساختار تحول همواره تلاش شده تا به 
حركت در مسير رش��د و تعالي خللي وارد نشود كه 
حضور در سطوح بالاي تعالي سازماني طي ۲۰ سال 

گذشته نشان از موفقيت اين الگو است.

     گسترش فرهنگ تعالي و توسعه قابليت هاي 
سازماني سياست  اصلي گروه فولاد مباركه

وي با اشاره به اينكه در حال حاضر فولاد مباركه با رشد و 
توسعه در حوزه هاي مختلف به گروهي به وسعت ايران 
تبديل شده اس��ت، گسترش فرهنگ تعالي و توسعه 
قابليت هاي س��ازماني در سطح گروه فولاد مباركه را 
از سياس��ت هاي اصلي اين سازمان برشمرد و حضور 
۱۰ ش��ركت از گروه فولاد مباركه در فرآيند ارزيابي 
سال ۱۴۰۰ را ناشي از اين مهم دانست. ناظمي هرندي 
از كلي��ه كاركنان فولاد مباركه كه نقش اصلي در اين 
موفقيت را ايفا كردند، تش��كر و قدرداني كرد و گفت: 
مسير تعالي پايان ندارد و اميدواريم بتوانيم به عنوان 
الگوي ملي بنگاه داري نقش خود را در رشد و توسعه 

صنعتي كشور به خوبي ايفا كنيم.

     مدل هاي تعالي سازماني در دنيا 
كاربردهاي روزافزوني پيدا كرده اند

س��يامك ش��جاعي، مدير تضمين كيفيت و تعالي 
سازماني ش��ركت فولاد مباركه نيز در خصوص اين 
دستاورد، در گفت وگو با خبرنگار ايراسين اظهار كرد: 
مدل هاي تعالي س��ازماني در دنيا متناسب با فضاي 
كسب و كار به عنوان چارچوبي براي ارزيابي عملكرد 
و س��نجش ميزان موفقيت س��ازمان ها در استقرار 
سيستم هاي نوين مديريتي، كاربردهاي روزافزوني 
پيدا كرده اند. وي افزود: اين مدل ها در واقع با ايجاد 
يك زبان مش��ترك عملكرد س��ازمان ها در كس��ب 

نتايج مورد انتظار را مورد سنجش قرار مي دهند كه 
قديمي ترين م��دل در دنيا مدل دمينگ و متعلق به 
كشور ژاپن اس��ت، مدلي كه از سال ۱۹۵۰ طراحي 
و اجرا ش��ده اس��ت. مدير تضمين كيفي��ت و تعالي 
س��ازماني ش��ركت فولاد مباركه ادامه داد: در ايران 
نيز مدل تعالي سازماني و جايزه ملي تعالي سازماني 
از س��ال ۱۳۸۲ توسط موسسه مطالعات و بهره وري 
منابع انساني راه اندازي ش��د؛ چارچوب اصلي مدل 
تعالي سازماني ايران برگرفته از مدل تعالي سازماني 
يا همانEFQM است كه طي ساليان اخير چندين 
بار مورد بازبيني قرار گرفته و آخرين ويرايش آن در 

سال ۱۴۰۰ معرفي شده است.

    مفاهيم بنيادين، معيارها و منطق ارزيابي
از اركان اصلي مدل تعالي سازماني

وي، مفاهيم بنيادين، معياره��ا و منطق ارزيابي را 
اركان اين الگو دانست و بيان كرد: مفاهيم بنيادين 
در واقع ارزش ها و اصول اين الگو بوده كه معيارهاي 
مدل مبتني بر آنها طراحي ش��ده اس��ت. شجاعي 
خاطرنش��ان ك��رد: معياره��اي م��دل در ۲ بخش 
طراحي ش��ده اند كه بخش اول شامل رويكردهاي 
يك س��ازمان متعالي در حوزه رهبري، استراتژي، 
كاركنان، قابليت ها، مش��تريان و عمليات و بخش 
دوم شامل نتايج حوزه ذي نفعان شامل مشتريان، 
كاركنان، جامعه، همكاران تجاري و تأمين كنندگان 

و همچنين نتايج سازماني است. 

     سنجش رويكرد سازمان ها
با توجه به مولفه هاي متنوع

وي اذعان داشت: روش ارزيابي معيارها مبتني بر منطقي 
به نام منطق رادار طراحي ش��ده ك��ه رويكردها و نتايج 
سازمان را با توجه به مولفه هاي متنوعي مورد سنجش قرار 
مي دهد و در نهايت سطح تعالي سازمان با توجه به امتياز 
كسب شده در بازه هزار امتيازي مشخص مي شود. مدير 
تضمين كيفيت و تعالي سازماني شركت فولاد مباركه با 
اشاره به سطوح تعالي تعريف شده براي اين جايزه تأكيد 
كرد: سطح گواهي تعهد به تعالي، تقديرنامه يك ستاره 
)امتياز بيش از ۲۵۰(، تقديرنامه ۲ ستاره )امتياز بيش از 
۳۰۰(، تقديرنامه ۳ ستاره )امتياز بيش از ۳۵۰(، تقديرنامه 
۴ س��تاره )امتياز بيش از ۴۰۰(، تنديس بلورين )امتياز 
بيش از ۴۵۰(، تنديس س��يمين )امتياز بيش از ۵۵۰(، 

تنديس زرين )امتياز بيش از ۶۵۰( است.

     ايجاد فضاي رقابتي براي تعالي سازمان ها 
يكي از اهداف برگزاري اين همايش است

وي با بيان اينكه از اهداف برگزاري اين همايش مي توان 
به ايجاد فضاي رقابتي براي تعالي سازمان ها، كمك به 
شناسايي نقاط قوت و زمينه هاي قابل بهبود در سازمان 
و ايجاد فضايي براي تبادل تجربيات موفق اشاره كرد، 
گفت: فرآيند ارزياب��ي بدين صورت اس��ت كه ابتدا 
سازمان ها گزارشي تحت عنوان اظهارنامه تعالي كه 
مبتني بر معيارهاي مدل، تهيه شده به دبيرخانه جايزه 
ارسال مي كنند و پس از آن سازمان متقاضي توسط تيم 

ارزيابي كه از مديران و يا كارشناسان ساير حوزه هاي 
كسب و كار مي باشند مورد ارزيابي قرار مي گيرد.

ش��جاعي بيان كرد: تي��م ارزيابي ابت��دا اظهارنامه تعالي 
سازماني را مورد بررسي قرار داده و سپس جهت رفع ابهام 
و دريافت پاسخ س��والات خود در محل شركت متقاضي 
حضور مي يابد؛ در نهايت بر اساس اجماع تيم ارزيابي امتياز 
نهايي سازمان مش��خص و گزارش بازخورد شامل نقاط 
قوت و حوزه هاي قابل بهبود بر اساس معيارهاي مدل به 
سازمان ارايه مي ش��ود. گروه فولاد مباركه در نوزدهمين 
همايش ملي تعالي سازماني جوايز متعددي كسب كرد كه 
ازجمله مي توان به كسب تنديس بلورين در بخش ساخت 
و توليد در سطح سازمان هاي بزرگ توسط شركت فولاد 
هرمزگان اشاره كرد؛ همچنين تقديرنامه تعالي سازماني ۳ 
ستاره براي تعالي در بخش ساخت و توليد نيز به شركت 
ورق خودرو چهارمحال و بختياري و ش��ركت صنعتي و 
معدني فولادسنگ رسيد. تقديرنامه ۲ ستاره براي تعالي در 
بخش خدمات به شركت بين المللي مهندسي سيستم ها و 
اتوماسيون )ايريسا( تعلق گرفت؛ همچنين به شركت صنايع 
معدني فولاد سنگان براي تعالي در بخش ساخت و توليد، 
تقديرنامه يك ستاره و به شركت هاي فني مهندسي فولاد 
مباركه و س��رمايه گذاري توكافولاد براي تعالي در بخش 
خدمات، تقديرنامه يك ستاره اهدا شد. شركت هاي فولاد 
متيل، فولاد مباركه سپاهان و فلز تدارك نيز گواهي تعهد 

به تعالي در بخش خدمات را دريافت كردند.

     مروري بر پيشينه اين جايزه ملي
همايش تعالي س��ازماني از سال ۱۳۸۲ به همت سازمان 
مديريت صنعتي آغاز شد كه فولاد مباركه پيش از نيز در 
سال هاي ٩١، ٩٣ و ۹۸ موفق به كسب تنديس زرين جايزه 
ملي تعالي سازماني شده بود. فولاد مباركه از سال ۱۳۸۲ و 
از نخستين دوره اين همايش در اين فرآيند شركت كرده 
و موفق ش��ده به عنوان اولين ش��ركت و پس از ۱۰ دوره 
حضور متوالي در سال ۱۳۹۱ تنديس زرين اين جايزه را 
دريافت و پس از آن در سال هاي ۹۳ و ۹۸ موفق به كسب 
اين عنوان شود؛ در ميان شركت هاي ايراني تنها شركت 
فولاد خوزس��تان در س��ال ۹۷ موفق شده تنديس زرين 
جايزه ملي تعالي س��ازماني را كسب كند. در سال ۱۴۰۰ 
نيز با حضور يك تيم ۷ نفره از ارزيابان جايزه به مدت ۶ روز، 
ارزيابي برگزار و كليه رويكردهاي سازمان مبتني بر مدل 
تعالي سازماني مورد ارزيابي قرار گرفت و در نهايت فولاد 
مباركه موفق شد براي چهارمين بار، تنديس زرين جايزه 
ملي تعالي سازماني را دريافت كند.  شركت فولاد اميركبير 
كاشان در س��ال ۱۳۹۹ و شركت فولاد هرمزگان در سال 
۱۴۰۰ از گروه فولاد مباركه موفق به كسب تنديس بلورين 

تعالي سازماني شده اند.

فولاد مباركه تنديس زرين جايزه ملي تعالي سازماني را از آن خود كرد

فولاد مباركه با تعالي سازماني مستمر به دنبال سرآمدي در عرصه جهاني است
درخشش گروه فولاد مباركه در همايش ملي تعالي سازماني
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تعادل | فرشته فريادرس |
مطابق آمار اعلامي گمرك، رسوب كالا از 5.869 تا 
پايان آذرماه به 4.968 ميليون تن تا هفدهم بهمن 
ماه رس�يده؛ يعني كاهش 901هزار تن�ي. ارزيابي 
اين آمارها نش�ان مي دهد، در اين بازه زماني روند 
ترخيص وكاهش رسوب به كندي صورت گرفته و 
همچنان ميزان قابل توجهي كالا در گمركات كشور 
رس�وب كرده اند. اما دليل اين ميزان رس�وب كالا 
علي رغم ادعاي وزير اقتصاد دولت سيزدهم مبني 
بر تس�هيل فرايندها براي خ�روج كالا از گمركات 
چيست؟ پرسش مهمي كه براي دريافت به پاسخ به 
آن به گفت وگو با متولي سازمان گمرك پرداختيم. 
سازمان اموال تمليكي كه چند وقتي است پايش به 
پرونده رسوب كالاها باز شده، معتقد است كه تاخير 
در انجام تشريفات رويه متروكه و تنظيم و ارسال 
اظهارنامه هاي متروكه از س�وي گمرك به سازمان 
اموال تمليكي موجب شده تا در حال حاضر با رسوب 
كالا روبرو شويم. اما رييس گمرك ايران، ضمن رد 
اين ادعا، درباره دليل انباشت كالاها، سازمان اموال 
تمليكي را مقصر اين فرايند مي داند و اينطور توضيح 
مي دهد: »تعداد اظهارنامه هاي تنظيمي و ارسالي 
به س�ازمان جمع آوري نش�ان دهنده آن است كه 
تعللي در گمرك وجود ندارد، اما از آنجايي كه اين 
سازمان انبارهاي لازم براي نگهداري همه كالاهاي 
متروكه را ندارد؛ مراحل فروش آنها را همانجا انجام 
مي دهد ت�ا بعد از تش�ريفات ف�روش، بتواند اين 
كالاها را خارج كنند.« به گفته عليرضا مقدسي، در 
برخي مواقع بعضي از كالاها متروكه نيستند، بلكه 
بحث قاچاق مطرح اس�ت، كه بر مشكلات موجود 
دامن زده؛ چراكه نياز به رسيدگي بيشتر و تعيين 
تكليف دارند. او درعي�ن حال مي گويد كه چرايي 
عدم خروج كالاهاي متروكه و عدم تعيين تكليف 
اين كالاها را بايد از سازمان اموال تمليكي پيگيري 
كرد. مقدس�ي همچنين در اين مصاحب�ه به ارايه 
توضيحاتي درباره مواردي چ�ون »چرايي فروش 
كالاهاي ممنوعه مثل خودروهاي لوكس بالاي2500 
سي سي توسط سازمان اموال تمليكي، صدور مجوز 
تردد به خودروهايي با حجم موتور بيش از 2500 سي 
سي لاكچري در برخي گمركات، پرونده باز كره هاي 
وارداتي، ثبت س�فارش برخي كالاهاي ممنوعه با 
تعرفه هاي مجاز، دلايل عدم به روزرساني شناسه 
ارزش بسياري از كالاها، تعدد بخشنامه هاي مزاحم 
در ام�ر تج�ارت و درنهايت چرايي تغيي�ر نرخ ارز 
محاسبه ارزش گمركي كالاها براساس نرخ سامانه 
مبادله الكترونيكي )اي.تي. اس( « پرداخت. مشروح 

اين گفت وگو را در ادامه بخوانيد: 

  آقاي مقدس�ي، ميزان دقيق موج�ودي كالاها 
در گمركات و بنادر از زمان�ي كه گمرك را تحويل 
گرفتي�د، چقدر ب�وده و هم اكنون به چ�ه ميزاني 

رسيده است؟
 تا پايان آذرماه س��ال جاري، مجموع كالاهاي اساس��ي 
موجود در بنادر و گمركات بالغ بر 5/869 ميليون تن بوده 
است كه براساس آمار دريافتي در تاريخ ۱۷ بهمن ۱۴۰۰، 
مجموع كالاهاي اساسي بالغ بر ۴/968 ميليون تن بوده 
كه در مقايس��ه با تاريخ ۳۰ آذرماه ۱۴۰۰ به ميزان 9۰۱ 
هزار تن كاهش يافته اس��ت؛ البته ميزان كالاي موجود 
در انبار نيز از ۳.۳52 ميلي��ون تن به ۳.۰8۱ ميليون تن 

كاهش يافته است. 
  يك مس�اله اي كه درحال حاضر وجود دارد اين 
اس�ت كه برخي كالاهاي ممنوعه را با تعرفه هاي 
مجاز ثبت سفارش مي كنند و گمرك چون به سامانه 
جامع تجارت لينك نيست، وقتي تعرفه صحيح را 
گمرك تشخيص مي دهد كالا با همان رديف تعرفه 

مجاز ترخيص مي شود؛ چرا؟
برقراري ارتباط سيستمي براساس برنامه زمانبندي شده 
توسط دفتر تخصصي مربوطه در دست پيگيري است؛ در 
حال حاضر در صورت مغايرت تعرفه اظهاري و استنباطي، 
گمركات اجرايي از ترخيص كالا خودداري مي كند. علاوه 
بر اين گمرك براس��اس 6 تكليف كه احصا كرده اس��ت، 
اطلاعات و سامانه هاي خود را براساس برنامه زمانبندي 
شده با س��امانه جامع تجارت خارجي در حال هماهنگ 

كردن است. 
   چرا هنوز شناسه ارزش بسياري از كالاها  به روز 

رساني نشده است؟
 با توجه به شرايط موجود كشور، طيف وسيعي از كالا در 
حال حاضر ممنوع الورود است. براساس ماده ۱۴ ق.ا.گ 
»ارزش گمركي كالاه��اي ورودي در همه موارد عبارت 
اس��ت از ارزش بهاي خريد كالا در مبداء به اضافه هزينه 
بيمه و حمل ونقل )سيف( به اضافه ساير هزينه هايي كه 
به آن كالا تا ورود به اولين دفتر گمركي تعلق مي گيرد كه 
از روي سياهه خريد يا ساير اسناد تسليمي صاحب كالا 
تعيين مي شود و براساس برابري نرخ ارز اعلام شده توسط 
بانك مركزي در روز اظهار است. همچنين براساس ماده 
۱5 ق.ا.گ »ه��ر گاه از طرف صاحب كالا س��ياهه خريد 
به گمرك تسليم نشده باش��د و با ارزش مندرج در اسناد 
تسليمي صاحب كالا به استناد دليل و مدارك قابل قبول 
مورد پذيرش گمرك نباشد ارزش كالا بر مبناي يكي از 
روش هاي پنجگانه ذيل اين ماده تعيين مي شود. از اين 
رو، گمركات در زمان ورود كالا موظف به رسيدگي ارزش 
كالاها براساس ماده ۱۴ و ۱5 ق.ا.گ بوده و چنانچه ارزش 
اظهاري به استناد دليل و مدارك قابل قبول مورد پذيرش 
گمرك نباش��د به اس��تناد بندهاي ذيل ماده ۱5 ق.ا.گ 

بررسي مي كند. 

 وجود شناسه در سامانه بانك اطلاعات به عنوان يكي از 
س��وابق ترخيص موضوع ماده ۱5 ق.ا.گ بوده و چنانچه 
ش��روط قانوني به ويژه ش��رط همزمان��ي مطابق ماده 
اخيرالذكر و تعريف مندرج در بن��د ت ماده ۱۰ آ.ا.ق.گ 
مطابقت نداش��ته باش��د، منبع موثقي جهت مقايس��ه 
قانوني نخواهد بود و مالك رسيدگي منابع مستند مندرج 
در مواد قانوني مرتبط اس��ت. اصولا به روزرس��اني بانك 
اطلاعاتي سامانه ارزش براس��اس اطلاعات ارايه شده از 
س��وي گمركات اجرايي صورت مي گيرد، اما در ساليان 
اخير به دليل محدوديت هاي ايجاد شده در مورد طيف 
وس��يعي از كالاها به جهت عدم ورود به كشور امكان به 
روزرس��اني آنها وجود نداش��ته، ولي در موارد اختلافي 
ارزش كالا مستند به مواد ۱۴ و ۱5 قانون امور گمركي و 
آيين نامه هاي مربوطه براساس اطلاعات اظهارنامه هاي 
وارداتي اظهار شده به گمركات اجرايي پس از ارسال به 
 )TSC( اين دفتر رس��يدگي و در بانك اطلاعات ارزش
به عنوان يكي از منابع رس��يدگي به ارزش كالا به عنوان 
بازوي كمكي و به منظور صيانت از منابع ارزي كش��ور، 
شفافيت و برقراري عدالت اجتماعي درج و به روزرساني 
مي گردد. اين فرآيند به صورت مستمر در حال انجام است 
و درخصوص كالاهاي اساسي و ضروري كه عمده اقلام 
وارداتي حال حاضر كشور است با توجه به مصوبات ستاد 
تنظيم بازار و كارگروه نظارت و تخصيص ارز و با رعايت 
شرط همزماني و با تغيير سطح قيمتها در بانك اطلاعات 

ارزش جهت دسترسي قرار دارد. 
  هم اكنون برخ�ي پرونده هاي باز مس�اله دار در 
گمرك وجود دارد كه يك نمونه آن بحث كره هاي 
وارداتي و ش�ركتي كه به جاي روغن، آب ترخيص 

كرده؛ اين پرونده به كجا انجاميده است؟
در م��ورد كره ه��اي وارداتي يا ه��ر كالاي وارداتي ديگر، 
زماني كه صاحب كالا ب��ه اعلام گمرك اجرايي معترض 
مي شود؛ چه در بيشبود ارزش چه در كم اظهاري، طبق 
قانون پرونده به دفتر س��تادي ارجاع مي ش��ود، چنانچه 
حكم اوليه گمرك اجرايي توسط دفتر ستادي تأييد شود 
و صاحب كالا همچنان به پرونده معترض باشد، پرونده به 
كميسيون بدوي حل اختلافات گمركي ارجاع مي شود. 
در آنجا كميس��يون حل اختلافات گمركي كه متشكل 
از دستگاه هاي مختلف ش��امل وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، وزارت امور اقتص��ادي و دارايي، اتاق بازرگاني و 
صنايع و معادن ايران، اتاق تعاون و گمرك هستند به پرونده 
رسيدگي مي كنند و براساس مفاد قانون در اين مورد اسناد 
را بررس��ي و تصميم گيري مي كنند. چ��ون پرونده هاي 
زيادي به اين ش��كل هست كه بررسي اين پرونده نياز به 
بررسي دقيق و كارشناسي دارد. چنانچه مجدداً صاحب 
كالا به رأي كميسيون بدوي اعتراض داشته يا برخلاف 
نظرش بود به كميسيون تجديدنظر گمركي پرونده ارجاع 
مي ش��ود كه اين كميسيون هم متش��كل از وزارت امور 
اقتصادي و داراي��ي، وزارت صنعت، معدن و تجارت، قوه 
قضاييه، اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي ايران، 
اتاق تعاون و گمرك هست و موضوع رسيدگي مي شود. 
البته باز هم اگر صاحب كالا معترض باشد، پرونده به ديوان 
عدالت اداري ارجاع مي شود. اين يكي از ظرفيتهايي است 
كه قانون قرار داده است. در مجموع اين فرآيندي است كه 
براي بررسي پرونده هاي اينچنيني طي مي شود و اعضاي 
اين كميسيون هم مستقل از گمرك فعاليت مي كنند و 
نظر كارشناسي خود را اعلام مي كنند. مشخصاً درخصوص 
رأي پرون��ده صادراتي كره ه��اي وارداتي همين مراحل 
طي شد و در نهايت با توجه به آراي صادره در كميسيون 
مربوطه، پس از بررس��ي ۳۴ فقره پرونده مورد نظر، براي 
9 فقره ارزش اظهاري تأييد شد و مشمول بيشبود ارزش 
تشخيص داده نشد، براي ۷ فقره 2۰ درصد و براي مابقي 
نيز، ش��امل ۱8 فقره پرونده، 5۰ درصد بيش��بود ارزش 
استنباطي مورد تأييد قرار گرفت و مراتب به صاحب كالا 
نيز ابلاغ شد. بديهي است مطابق قانون در صورت اعتراض 
صاحب كالا ظرف م��دت 2۰ روز به رأي مذكور، موضوع 
قابل ارجاع و رسيدگي در كميسيون تجديدنظر اختلافات 

گمركي است. 
  آقاي مقدس�ي مساله ديگر بحث ترانزيت لوازم 
آرايش�ي و تخلي�ه آن در ته�ران اس�ت كه اخير 

رسانه اي شد؛ چه كسي آن را كشف كرد و چرا بعد 
از مدت ها الان مطرح شد؟

 موارد مرتبط با ترانزيت لوازم آرايشي با همكاري اطلاعاتي 
مراجع ذيربط و گمرك شناسايي شده است. در حال حاضر 
نيز پرونده مربوطه براي تحقيقات بيشتر در مراجع ذيصالح 

در دست بررسي است. 
  موضوع ديگر اينكه برخي گم�ركات، )از جمله 
گمرك خوزس�تان( مجوز تردد به خودروهايي با 
حجم موتور بيش از 2500 س�ي سي لاكچري را به 
صورت غيرقانون�ي و پنهاني ص�ادر كرده اند، اگر 
ممكن اس�ت در اين زمينه توضيح دهيد چرا اين 
اتفاق رخ داده و اينكه ص�دور مجوز گذر موقت 6 
ماهه توسط گمرك ايران براي خودروهاي سواري 
فوق لاكچري ده ها ميليارد توماني، چگونه صورت 

گرفته است؟
ورود موق��ت خودروهاي با حجم موت��ور بيش از 25۰۰ 
سي سي ممنوع نيست؛ وصرفاً واردات قطعي آن به موجب 
مصوبه هيات محترم وزيران ممنوع اعلام ش��ده اس��ت. 
همچنين عدم پذي��رش ورود موقت خودروهاي لوكس 

و برندهاي معروف به گمركات اجرايي ابلاغ شده است. 
  برخي خبرها حاكي از ترخيص، فروش و واگذاري 
تعدادي خودروهاي لوكس بالاي2500 س�ي سي 
توس�ط س�ازمان اموال تمليكي ط�ي هفته هاي 
گذشته داش�ت؛ اين در حالي است كه اين كالاها 
ممنوع الورود بوده و بايد به ضبط دولت دربيايد نه 
اينكه واگذار ش�ود؛ گمرك در جريان اين موضوع 

قرار دارد؟ 
اين موضوع در ارتباط با وظايف گمرك ايران نيست و در 
حيطه وظايف و پاسخگويي سازمان جمع آوري و فروش 

اموال تمليكي است. 
  اخير معاون سازمان اموال تمليكي در اظهاراتي 
عنوان كرد كه رسوب كالا به اين دليل رخ مي دهد؛ 
كه وقتي صاح�ب كالا در اظهار كالايش به گمرك 
تعلل مي كند، گمرك بايد به سازمان اموال تمليكي 
اطلاع دهد ت�ا كالا متروكه ش�ود، اما اي�ن اتفاق 
نمي افتد يا با تاخير انجام مي ش�ود، اين اظهارنظر 

را مي پذيريد؟
تع��داد اظهارنامه هاي تنظيمي و ارس��الي به س��ازمان 
جمع آوري نشان دهنده آن اس��ت كه تعللي در گمرك 
وجود ندارد، اما از آنجايي كه سازمان جمع آوري و فروش 
اموال تمليكي انبارهاي لازم براي نگهداري همه كالاهاي 
متروكه را ن��دارد و حجم دپوي كالا از س��نوات قبل نيز 
وجود داش��ته، حتي همين الان كالاه��اي كه متروكه 
اعلام و اظهارنامه آنها تنظيم ش��ده چون سازمان اموال 
تمليكي انباره��اي لازم را ندارند، همانجا در گمركات يا 
بنادر باقيمانده و از همان مكان مراحل فروش آنها را انجام 
مي دهد تا بعد از تشريفات فروش، اين كالاها را خارج كنند. 
البته در برخي مواقع هم بعضي از كالاها متروكه نيستند، 
بلكه بح��ث قاچاق مطرح اس��ت. يعني س��ازمان اموال 
تمليكي هم كالاهاي متروكه دارد و هم كالاهاي قاچاق 
كه در مراجع قضايي مطرح رسيدگي است و بايد درباره 
آنها تصميم گيري ش��ود. يكي از مشكلات ما در برخي از 
گمركات همين گونه كالاهاس��ت و مرتب هم پيگيري 
مي شود و طبق دس��توراتي كه داده شده الان اين كار در 
مراجع قضايي سرعت بيشتري گرفته و به نوعي بسياري 
از اينها تعيين تكليف شده يا در حال تعيين تكليف هستند. 
يكسري از كالاها هم مربوط به قوانين مناطق ويژه و مناطق 
آزاد است. در سال 9۷ قرار شد كالاهايي كه به اين مناطق 
وارد مي شود، اينها هم ش��امل همان ماده 2۴ شوند، اما 
يك سال اين موضوع تعليق شد و دوباره در سال 98 اجرا 
ش��د. چون مناطق آزاد و وي��ژه در بحث تجارت خارجي 
سرزمين اصلي محسوب نمي شود يا نمي شدند، اينگونه 
كالا بعضاً در آنها وجود داش��ته كه الان با توجه به تعيين 
زمان مقرر، در حال پيگيري است. علي ايحال براي دريافت 
اطلاعات كامل درخصوص عدم خروج كالاهاي متروكه 
و عدم تعيين تكليف اين كالاها بايد توسط سازمان مزبور 

پيگيري گردد.
  يكي ديگ�ر از موضوعات بس�يارمهم مرتبط با 
گمرك اينكه براس�اس لايحه بودجه س�ال 1401 

كل كش�ور، نرخ ارز محاسبه ارزش گمركي كالاها 
براساس نرخ سامانه مبادله الكترونيكي )اي.تي. 
اس( تعيين ش�د. اما برخي نس�بت ب�ه اين تغيير 
نرخ هش�دار داده و عنوان كردند، اين اقدام منجر 
به افزايش چند برابري قيمت كالاها مي ش�ود؛ در 
اين زمينه اعتراضي از سوي گمرك صورت گرفته 

است يا خير؟
ملاك عمل گمرك ايران در مورد محاسبه نرخ ارز كالاهاي 
وارداتي ب��راي دريافت حقوق ورودي، مصوبه بيس��ت و 
س��وم فروردين ماه ۱۴۰۰ است كه هيات محترم وزيران 
به موجب بند )۱( مصوبه ش��ماره 5586/ت586۷۱ه� 
م��ورخ ۱۴۰۰/۱/2۳ به گمرك ايران اج��ازه داد تا زمان 
تصويب و ابلاغ سود بازرگاني و حقوق ورودي، موضوع بند 
)د( ماده يك قان��ون امور گمركي بر مبناي قانون بودجه 
س��ال ۱۴۰۰ كل كشور، نس��بت به اخذ حقوق ورودي، 
عوارض و ماليات ارزش افزوده كالاي وارداتي، براس��اس 
مأخذ مندرج در جداول پيوست ايين نامه اجرايي قانون 
 مقررات صادرات و واردات، موضوع تصويب نامه ش��ماره

 ۱56۷۰۴/ت58۴9۰ه��� م��ورخ 99/۱2/28 برمبناي 
نرخ ارز رس��مي معادل ۴2۰۰۰ ريال اقدام كند. با توجه 
به اينكه بند )۱( مصوبه مذكور توس��ط هيات بررس��ي و 
تطبيق مصوبات با قوانين مجلس شوراي اسلامي، مغاير 
با قانون شناخته شد، به جهت تكليف قانون بودجه بايد 
عدم اجراي آن در مراجع بالاتر به گمرك ابلاغ مي گرديد 
كه با پيگيري گمرك مقرر شد، موضوع در جلسه شوراي 
عالي هماهنگي اقتصادي سران محترم قوا مطرح شد؛ كه 
نظر به طرح موضوع در جلس��ه مذكور، پاسخ لازم مبني 
بر عدم اج��راي قانون مزبور تا پايان س��ال ۱۴۰۰ در ماه 
جاري دريافت شد. همان گونه كه بارها اعلام شده است، 
گمرك مجري تصميمات و سياست هاي مراكز و نهادهاي 
بالادستي درچارچوب وظايف و مسووليت هاي محوله در 

حوزه تجارت خارجي است. 
  از ديگر انتقاداتي كه به گمرك وارد است و رهبري 
هم به تازگي به آن اش�اره فرمودن�د، بحث تعدد 
بخشنامه هاي گمركي است به طوريكه از سال 97 
تاكنون 1500 بخش�نامه گمركي صادر ش�ده، آيا 
اقداماتي از سوي گمرك براي كاستن از اين ميزان 

صدور بخشنامه گمركي در دستور كار قرار دارد؟
دستگاه ها و ارگان هاي زيادي در تجارت خارجي كشور 
دخيل هس��تند و گمرك به عنوان مجري سياست هاي 
اقتصادي دولت، اجراكننده بخش��نامه هايي اس��ت كه 
صادر مي شود. با اين حال، با توجه به اينكه ارايه خدمات و 
تسهيلات و سهولت در تشريفات گمركي براي صاحبان 
صنايع و فعالان اقتصادي همواره در دستور كار گمرك قرار 
دارد گمرك به نوبه خود آن مواردي كه در حيطه وظايف 
و مس��ووليت گمرك است نهايت تلاش را انجام مي دهد 
تا با ساده س��ازي رويه ها و فرآيندها، تشريفات ترخيص 
با سرعت بيشتري انجام ش��ود و آنجايي هم كه نيازمند 
تصميم گيري در مراجع بالاتر است، پيشنهادهاي خود را 
ارايه مي دهد. از همين رو، با هدف ساماندهي بخشنامه هاي 
ابلاغي از سوي سازمان هاي دخيل در امر تجارت، پيشنهاد 
گرديده با تشكيل كميته يا كارگروهي در سطح معاونت 
حقوقي رياس��ت جمهوري با حضور دستگاه هاي دولتي 
مرتبط و فعالان اقتصادي و توليدكنندگان، بخشنامه ها 
قبل از ابلاغ، بررسي و س��پس ابلاغ شود. ذكر اين نكته 
ضروري است، گمرك به عنوان سازمان مجري براي 
اجراي دستورالعمل ها و ضوابط مربوط براي صادرات 
كالا اس��ت و در راس��تاي تبصره ۴ مقررات صادرات و 
واردات كليه ضوابطها، بخشنامه ها و دستورالعملها براي 
فرآيند تجارت بايد از طريق وزارتخانه هاي صادركننده 
و سياست گذار به دفتر مقررات اعلام و پس از ابلاغ آن 
دفتر به گمرك، جهت اجرا به گمركات ابلاغ مي شود. 
بنابراين در سياس��ت گذاري و وضع مقررات در حوزه 
تجارت، س��ازمان هاي مختلفي نق��ش دارند. ولي در 
جلس��ات مربوطه گمرك همواره خواس��تار كاهش 
صدور مقررات مذكور بوده است. گمرك ايران مجري 
دستورالعمل ها و مصوبات و بخشنامه هاي ابلاغي است. 
در صورت ثبات مقررات و كاهش بخشنامه هاي ابلاغي 

به سمت تسهيل تجارت گام برمي داريم. 

خبراخبار
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آيا صمت و گمرك در نظارت
بر ترخيص كالاها كوتاهي كردند؟ 

 ميلياردها دلار پرونده باز 
در گمرك!

از سال ۱۳9۷ و با تغيير سياسيت ارزي دولت، واردات 
بدون انتقال ارز ممنوع ش��د و فقط در موارد اس��تثنا و 
تعيين شده اين امكان وجود داشت كه از جمله آن در 
آبان ماه سال گذشته بر اساس مصوبه شوراي هماهنگي 
اقتصادي دولت جهت تس��ريع در ترخيص كالاهاي 
اساسي اعلام ش��د كه »ترخيص 9۰ درصد كالاهاي 
اساسي و اقلام مربوط به واحدهاي توليدي در گروه هاي 
2۱ تا 2۴ و حتي از گروه 25 - با اولويت اعلامي از سوي 
وزارت صمت - قبل از ادامه روند و تشريفات گمركي و 
تعيين تكليف رويه گمركي )ارز اشخاص يا واردات مقابل 
صادرات يا سيستم بانكي( كه در صف »تخصيص« يا 
»تامين« ارز قرار دارند اقدام كند«، اما ظاهرا اين فرايند 
در اجرا دچار نوسان و تغيير بوده و هماهنگي لازم بين 
دستگاه هاي ذيربط وجود نداش��ته است. حال اتفاق 
خطرناكي كه در ارتباط با ترخيص 9۰ درصدي كالاها 
در جريان است، اينكه صاحبان اكثر كالاها پولي از طريق 
بانك جابه جا نكرده اند؛ به عبارتي ديگر، كالا را خريداري 
و وارد گمرك كردند وسپس با استناد به مصوبه ترخيص 
9۰ درصدي، كالاي خود را از گمرك خارج مي كنند. 
حال از آنجايي كه به بانك مراجعه نمي كنند و كد ساتا 
ندارند؛ ترجيح مي دهند بي خيال آن ۱۰ درصد از كالايي 
وارداتي مانده در گمرك شوند و آن را ترخيص نكنند. به 
عبارتي ديگر، اجازه مي دهند كالا متروكه يا فاسد شود. 
از آنجايي كه بانك اصلا از وجود چنين كالايي خبر ندارد؛ 
صاحبان كالا، محصولاتشان را بدون مشخص كردن 
منشأ ارز و مراجعه به بانك از گمرك خارج مي كنند و 
كسي هم از اين موضوع خبر ندارد. البته صاحبان كالاها 
حقوق ورودي ۱۰۰ درصد كالا را پرداخت مي كنند و آن 
۱۰ درصد باقي مانده هم نسبت به آن 9۰ درصد مبلغ 
قابل توجهي نيست.در واقع صاحبان كالا با اين مصوبه 
گمرك، بانك و وزارت صمت را دور مي زنند، موضوعي 
كه به گفته مهرداد جمال ارونقي، موجب شده تا شاهد 
5۳۰۰ فقره اظهارنامه باز در گمرك با بيش از 2 ميليارد 

دلار باشيم كه هنوز تعيين تكليف نشده اند. 

   ترخيص ۹۰۰ ميليون دلار كالا
 بدون ثبت سفارش!

در همين راس��تا، معاون وقت گمرك ايران در برنامه 
گفت وگوي ويژه خبري شبكه دو سيما با اشاره به اين 
موضوع و با بيان اينكه واردات بدون انتقال ارز از گمرك 
انجام مي شود، به ارايه توضيحاتي پرداخت وگفت: بر 
اساس بند يك ماده ۳8 آيين نامه اجراي قانون مقررات 
صادرات و واردات، كالا هايي كه بر اين اساس ترخيص 
شده اند، ثبت سفارش نداشته اند.  بنابراعلام مهرداد 
جمال ارونقي در س��ال 99 از يكي از گمركات تهران 
9۰۰ ميليون دلار كالا بدون ثبت سفارش و به عنوان 
نمونه ترخيص ش��د. لازم به توضيح است كه رهبري 
رييس مركز توسعه تجارت الكترونيك وزارت صمت در 
اين برنامه طي اظهاراتي گفته بود كه تلاش كرده ايم 9۰ 
درصد كالا هايي را كه بدون مشخص كردن منشأ ارز 
و مراجعه به بانك ترخيص مي شود در سامانه گمرك 
كنترل كنيم. رهبري تاكيد داشت كه نظارت كامل از 
سوي وزارت صمت بر جريان صدور مجوز واردات كالا 
وجود دارد گفت كه ب��ا اين حال در برخي از مصاديق 
قانون��ي مجوز خاص براي ترخيص ب��دون انتقال ارز 
وج��ود دارد يا در مواردي رييس كل گمرك مي تواند 
در برخي موارد با اختيارات خود، خارج از تش��ريفات 
حكم ترخيص كالا را ص��ادر كند. او همچنين با بيان 
اينكه نمي توانيم ادعا كنيم كه در گمرك يا در برخي 
فرايندها در وزارت صمت تخلفي رخ نمي دهد و بايد آن 
را به طور موردي بررسي كرد تاكيد كرد كه به هر صورت 
در سامانه جامع تجارت هنگام ثبت سفارش به صورت 
سيستمي رويه ارزي چك مي شود يا سامانه گمرك 
بايد هنگام اظهار، ثبت سفارش را چك كند و كنترل 
ديگر هنگام صدور مجوز خروج صورت مي گيرد.  اين 
اظهارات درحالي اس��ت كه گفته هاي ارونقي حاكي 
از اين اس��ت، كه وزارت صمت نمي توان��د ادعا كند، 
سامانه جامع تجارت بر همه اين كالاها نظارت دارد. 
چراكه بنابر اعلام ارونقي، هرچند به اس��تناد مصوبه 
س��تاد هماهنگي اقتصادي دولت، ب��ه گمرك اجازه 
داده ش��ده، كالا ها را تا 9۰ درصد به تشخيص وزارت 
صمت از گمرك ترخيص كند، اما بر اس��اس گزارش 
سازمان بازرسي كل كشور، 5۳۰۰ فقره اظهارنامه باز 
در گمرك وجود دارد كه بيش از دو ميليارد دلار است. 
معاون وقت گمرك با بيان اين مطلب در ادامه توضيح 
داد: اينها ثبت سفارش هايي هستند كه شخص كالا را 
دريافت و ثبت سفارش خام را در گمرك اظهار و بدون 
مشخص كردن منش��أ و مراجعه به بانك، 9۰ درصد 
كالا ها را ترخيص كرده، ۱۰ درصد نيز در گمرك باقي 
مانده است. به گفته او، اكنون فقط ثبت سفارش خام 
به صورت استعلامي و به وسيله گمرك بررسي مي شود 
و كالاي��ي كه در صف تخصيص و تأمين ارز اس��ت به 
گمرك ارسال نمي شود و از اين نظر هيچ ارتباطي وجود 
ندارد. از سوي ديگر، به گفته ارونقي تشخيص تجاري 
غيرتجاري بودن كالا بعهده گمرك است، اينكه ادعا 
مي شود، به محض ثبت سفارش، فورا منشأ تامين ارز 
اين كالاها در سامانه جامع تجارت از سوي بانك بررسي 
وتاييد مي ش��ود وبه گمرك ارايه مي شود، نيز ادعاي 
نادرستي است،؛ چراكه اين خود صاحب كالا است كه 
بايد كد ساتا )كد منشأ ارز( را به گمرك ارايه كندو اينكه 
بيش از 5۰۰۰ هزار فقره اظهارنامه باز و در چريان به 
ارزش 2 ميليارد دلار وجود دارد، كه هنوز كد منشأ ارز 
آنها به گمرك ارايه نشده، و صاحب كالا مجبور شده، 
9۰ درصد از كالاي خودش را از گمرك ترخيص و ۱۰ 
درصد باقيمانده را متروكه شود، نشان مي دهد، ارتباطي 
با بانك به صورت سيستمي در اين زمينه وجود ندارد.  
چراكه به گفته ارونقي، اگر اين ارتباط وجود داشت، 
صاحب كالا مي توانست به محض اظهار كالا نسبت به 

تشريفات گمركي و ترخيص كالاي خود، اقدام كند.

سردرگمي توليدكنندگان
مناطق آزاد با اجراي قانون جديد

رييس كميسيون صنايع اتاق بازرگاني چابهار و رييس 
هيات مديره انجمن كارخانه هاي فرآوري و بسته بندي 
برنج مناطق آزاد با بيان اينكه ب��ا اجراي قانون جديد 
ماليات بر ارزش افزوده و تفس��ير اشتباه از اين قانون، 
توليدكنندگان مناطق آزاد ت��ا ۷ برابر واردكنندگان 
ماليات مي دهند، گفت كه اين شرايط قدرت رقابت را از 
توليدكنندگان گرفته است. يحيي ميربلوچ، در گفت وگو 
با ايس��نا، اظهار كرد: با اجراي قان��ون ماليات بر ارزش 
افزوده، صنايع مستقر در مناطق آزاد كه بخشي از مواد 
اوليه آنها وارداتي است و بخشي از سرزمين اصلي منتقل 
مي شود، دچار مشكلات بسيار شدند. تاكنون مواد اوليه 
واردات��ي در بدو ورود از گم��رك ترخيص و ماليات بر 
ارزش افزوده نيز همان جا دريافت مي شد. اما به گفته 
وي با اجراي قانون جديد، بعد از اينكه اين مواد اوليه در 
محدوده مناطق آزاد توليد مي شود، گمرك مجددا از 
توليدكنندگان ماليات بر ارزش افزوده مي گيرد. براي 
مثال برنج فرآوري نشده از گمرك ترخيص و همانجا به 
ازاي هر كيلو ۳6۷ تومان ماليات دريافت مي شود، اما بعد 
از توليد در كارخانه هاي منطقه آزاد، گمرك مي گويد 
اين كالا، كالاي داخلي است كه هر كيلو از آن 285۰۰ 
تومان قيمت دارد و بنابراين توليدكنندگان براي خارج 
كردن محصول نهاي��ي خود از مناطق آزاد و انتقال آن 
به انبارها در سرزمين اصلي بايد 9 درصد از 28 هزار و 
5۰۰ تومان را منهاي ۳6۷ تومان دوباره پرداخت كنند. 
در اينجا 9 درصد 28 هزار و 5۰۰ تومان معادل 2۷۰۰ 
تومان است كه با كسر ۳6۷ تومان، اين مبلغ به حدود 
2۴۰۰ تومان مي رسد. يعني واحد توليد برنج مستقر 
در منطقه آزاد براي خارج كردن هركيلوبرنج خود از 
اين منطقه بايد 2۴۰۰ تومان ماليات پرداخت كند. 
رييس كميس��يون صنايع اتاق بازرگاني چابهار با 
بيان اينكه وارد كننده كالاي نهايي كه ارز بيشتري از 
كشور خارج مي كند، فقط همان ۳6۷ تومان ماليات 
به ازاي هر كيلو برنج را پرداخت و بعد كالاي خود را 
در بازار مي فروشد، تصريح كرد: اما توليدكنندگان در 
نهايت به ازاي هر كيلو برنج بايد 2۴۰۰ تومان معادل 
هفت برابر مالياتي كه وارد كننده مي دهد، پرداخت 
كنند. در اين شرايط قيمت تمام شده توليد كننده 
بيشتر از وارد كننده مي شود و ديگر توان رقابت براي 
توليد كنندگان وجود ندارد. اين مشكل در كالاهاي 

ديگر از جمله چاي هم وجود دارد.

شناسايي تخلف اضافه بار
 در جاده هاي استان مركزي 

۱۲ درصد افزايش يافت
»علي اميري« گفت: ۷۱9 فقره تخلف اضافه بار از ابتداي 
سال جاري تاكنون در جاده هاي استان مركزي شناسايي 
شد كه اين رقم نس��بت به سال گذشته روند افزايشي 
داشته  است. وي ادامه داد: جاده ها از جمله سرمايه هاي 
ملي بوده و عدم رعايت تناژ استاندارد توسط ناوگان حمل 
و نقل كالا، آسيب هاي جدي به زيرساخت  راه ها در شبكه 
حمل و نقل جاده اي را به همراه داشته و اين مهم موجب 
هزينه هاي زيادي براي سازمان راهداري و حمل و نقل 
جاده اي استان مي ش��ود.  معاون حمل و نقل اداره كل 
راهداري و حمل و نقل جاده اي استان مركزي گفت: در 
راستاي پيشبرد اهداف طرح سراسري گشت دروازه اي، 
تيم هايي متشكل از كارشناسان حمل و نقل و پليس راه 
با استقرار در پاسگاه هاي پليس راه و در قالب گروه هاي 
سيار با استفاده از سامانه باسكول سيار، متخلفين داراي 
اضافه بار را شناسايي و به كميسيون رسيدگي به تخلفات 
رانندگان معرفي مي شوند. اميري اظهار داشت: استفاده  از 
سامانه هاي هوشمند نظارتي از ديگر راهكارهاي كنترل 
اضافه بار در جاده هاي استان مركزي بوده و در اين راستا 
جاده هاي استان به چهار سامانه هوشمند توزين تجهيز 
شده  اس��ت. وي ادامه داد: بر اساس تحليل بازديدهاي 
 )wim( ميداني و خروجي سامانه هاي هوشمند توزين
2 شهرستان دليجان و اراك بيشترين تخلف حمل كالا 
با اضافه تناژ را به خود اختصاص داده  و نياز اس��ت براي 
كنترل اين مهم، نظارت ها با جديت بيشتري تداوم يابد.

راه اندازي 
مركز اسناد و كتابخانه ملي

در خراسان جنوبي ضروري است
بيرجند خبرن�گار اعتماد| علي احس��اني مقدم، 
پژوهشگر و كارشناس بررسي اسناد و مدارك كشوري، 
محقق و آرشيويست سازمان اس��ناد و كتابخانه ملي 
ايران در گفت وگوي با خبرنگار فارس از بيرجند در مورد 
ضروريات و اهداف راه اندازي مركز اسناد و كتابخانه ملي 
در خراسان جنوبي، اظهارداشت: سنت ها و دانش بشري 
به صورت مختلف، نس��ل به نسل انتقال يافته و شكل 
مكتوب آن همواره داراي نقش و اهميت ويژه اي بوده و 
در اين ميان اسناد به عنوان معتبرترين منابع شناخت 
جوامع و فرهنگ ها، نقش انكارناپذير در انتقال ميراث 
بشري به نسل هاي بعدي داشته و از طرفي به مثابه ابزاري 
جهت انجام امور دولت ها و همچنين وسيله اثبات حق و 
حقوق مردمان به شمار مي رود.  وي با بيان اينكه حفظ و 
نگهداري اين ميراث گرانبها همواره مورد توجه دولت ها 
و افراد ذينفع بوده اس��ت، تصريح كرد: امروزه آرشيوها 
چنين مسووليت سنگيني را بر عهده گرفته و علاوه بر 
آن خدمات ويژه اي را نيز ارايه مي دهند.  اين محقق با 
اشاره به اينكه آرشيوها قسمت اعظم اسناد خود را 
از بين مكاتبات و پرونده هاي دستگاه هاي دولتي 
تهيه مي كنند، گفت: زيرا وزارتخانه ها و سازمان هاي 
دولتي محل رويش انبوه اسناد و مكاتبات گوناگون 
مي باشند و پس از آنكه كارايي اداري خود را از دست 

دادند بالطبع نيازي به آنها نخواهد بود.

رييس گمرك ايران به 10پرسش كليدي »تعادل« پاسخ  داد 

برخلاف ادعاي وزير اقتصاد، آمارها حكايت از كندي ترخيص كالاها دارد

مقصر جديد رسوب كالا در گمرك
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خبرروز

عاملان سنگ پراني در بزرگراه غدير شناسايي شدند
در پي انتشار ويديويي از سنگ پراني به سمت تعدادي از خودروهاي عبوري در اتوبان غدير، پليس تهران از شناسايي عاملان 
اين اقدام خبر داد. پليس پايتخت با اعلام اينكه عاملان سنگ پراني در بزرگراه غدير مورد شناسايي قرار گرفته اند، اعلام كرد: 
به زودي اين افراد از سوي پليس دستگير خواهند شد و انگيزه و هدف آنان نيز اعلام مي شود. بنابر گزارش اعلام شده به پليس 
دست كم پنج دستگاه خودروي سبك و سنگين در پي سنگ پراني در اين بزرگراه، دچار خسارت ريالي شدند اما خسارت جاني 
ناشي از اين اقدام گزارش نشده است. پيش از اين نيز در اواخر دي ماه امسال، مردي كه با پرتاب سنگ در برخي از بزرگراه هاي 

تهران منجر به مرگ دو تن و آسيب ديدگي به چندين خودروي عبوري شده بود، بازداشت شد. 

شهرداریپرندبهاستنادمجوزشماره002397مورخ1400/11/23صادرهازشورایاسلامیشهرپرند؛درنظردارد
احداثپارکبانوانراازطريقمناقصهعمومیبهپیمانکاراندارایحداقلرتبهپنجرشتهابنیهازسازمانمديريت

وبرنامهريزیکشوروباشرايطذيلواگذارنمايد.
١-موضوعمناقصه:احداثپارکبانوانازاعتباراتداخلی

2-محلاجراءپروژه:شهرپرند
3-مدتزماناجرا:ششماه

4-مبلغاعتبار:45/000/000/000ريال)چهلوپنجمیلیاردريال(
5-مهلتومحلتوزيعوعودتاس�ناد:محلدريافتاس�نادواحدامورپیمانهایشهرداریپرندمیباشد.مهلت
فروشوتوزيعاسنادبهمدت5روزازتاريخ1400/12/07لغايتپايانساعتاداریروزچهارشنبهمورخ1400/12/11
میباشدومهلتتحويلوعودتاستادبهشهرداریپايانساعتاداریروزسهشنبهمورخ1400/12/17میباشد.

6-مبلغتضمینشرکتدرمناقصه:2/500/000/000ريال)دومیلیاردوپانصدمیلیونريال(
7-محلوتاريخگشايشپاکاتپیشنهادقیمت:بازگشايیپاکاتروزچهارشنبهمورخ1400/12/18شهرداریپرند

میباشد.
8-شهرداریدرقبولياردهريکازپیشنهاداتمختاراست.

9-هزينهچاپآگهیبهعهدهبرندهمناقصهمیباشد.
10-هزينهدريافتاسنادمناقصه1/300/000ريالمیباشد.

11-ارائهمعرفینامهوگواهیصلاحیتمعتبردررش�تهموردنیازوتصويرآخرينتغییراتشرکتجهتدريافت
اسنادالزامیاست.

لازمبهذکراستدرصورتعدمتمايلنفراتاولودوموسومبرندهدرمناقصهجهتانعقادقراردادسپردهايشانبهنفع
شهرداریضبطخواهدشد،اطلاعاتتکمیلیدراسنادمناقصهذکرگرديدهومتقاضیانمیتوانندجهتدريافتاسناد
مناقصهبهآدرسکیلومتر30اتوبانتهران-ساوه،شهرجديدپرند،میدانبصیرت،ساختمانشهرداریمراجعهنمايند.

نوبتچاپاول:1400/11/30
نوبتدومچاپ:1400/12/07

آگهی مناقصه عمومی

حمیدرضاالهياری-شهردارپرند

نوبت دوم

 آگهی تجديد فراخوان عمومی
 ارزيابی کیفی مناقصه گران

شرکتپالايشگازپارسیاندرنظرداردفراخوانارزيابیکیفیجهتبرگزاریمناقصهعمومیيکمرحلهایپروژهتکمیلوتجهیزاتاقبحرانوسالنجلسات
ساختمانتوسعهعملیاتیمرکزیپالايشگاهواتاقمديريتبهشماره2000092416000095راازطريقسامانهتدارکاتالکترونیکیدولتبرگزارنمايد.کلیه
مراحلبرگزاریفراخوانارزيابیکیفیازدريافتوتحويلاسناداستعلامارزيابیکیفیتاارسالدعوتنامهجهتسايرمراحلمناقصه،ازطريقدرگاهسامانه
تدارکاتالکترونیکیدولت)ستاد(بهآدرسwww.setadiran.irانجامخواهدشد.لازماستمناقصهگراندرصورتعدمعضويتقبلی،مراحلثبتنامدر
سايتمذکورودريافتگواهیامضایالکترونیکیراجهتشرکتدرمناقصهمحققسازند.تاريخانتشارفراخواندرسامانهتاريخ1400/12/07میباشد.اطلاعات

واسنادمناقصهعمومیپسازبرگزاریفرآيندارزيابیکیفیوارسالدعوتنامهازطريقسامانهستادبهمناقصهگرانارسالخواهدشد.
مهلتدريافتاسناداستعلامارزيابیکیفی:ساعت:18:30روزپنجشنبهتاريخ1400/12/12
مهلتارسالپاسخاستعلامارزيابیکیفی:ساعت:18:30روزپنجشنبهتاريخ1400/12/26

اطلاعاتتماسدستگاهمناقصهگزار:آدرساستانفارس–شهرستانمهر–شركتپالايشگازپارسیان
)کدپستی:7449184831(وتلفن36الي071-52724134

اطلاعاتتماسسامانهستادجهتانجاممراحلعضويتدرسامانه:
مرکزتماس:41934-021دفترثبتنام:88969737و85193768

نوبتاول:1400/12/04نوبتدوم:1400/12/07

شركتمليگازايران
شركتدولتیپالايشگازپارسیان

نوبت دوم

شناسه آگهي : 1279545

روابطعمومیشرکتدولتیپالايشگازپارسیان

آگهی مناقصه عمومی همزمان با ارزيابی کیفی )فشرده(

موضوعمناقصه:تهیهمصالحوگازرسانیبهروستاهایپراکنده)ازرت-مزرعهسفلیوعلیا-سرخدوزک-مرتضیآباد-خرمالآباد-حمیدآباد(
)شمارهمناقصه:1400-41(

شرکتگازاستانقزويندرنظرداردمناقصهعمومیهمزمانباارزيابیکیفی)فشرده(پروژهتهیهمصالحوگازرسانیبهروستاهایپراکنده)ازرت-مزرعهسفلیوعلیا-سرخدوزک-مرتضیآباد-
خرمالآباد-حمیدآباد()شامل:1-لولهگذاريشبكهپلياتیلنبهاقطار90،63و125میلیمتربهمتراژ16200متر2-ساختونصب190عددانشعاب(بهشماره)2000091335000085(رااز
طريقسامانهتدارکاتالکترونیکیدولتبرگزارنمايد.کلیهمراحلبرگزاریمناقصهازدريافتاسنادمناقصهتاارائهپیشنهادمناقصهگرانوبازگشايیپاکتهاازطريقدرگاهسامانهالکترونیکی
دولت)ستاد(بهآدرسwww.setadiran.irانجامخواهدشد.لازماستمناقصهگراندرصورتعدمعضويتقبلی،مراحلثبتنامدرسايتمذکورودريافتگواهیامضایالکترونیکیرا

جهتشرکتدرمناقصهمحققسازند.تاريخانتشارمناقصهدرسامانهتاريخ1400/12/07میباشد.
-مهلتزمانیدريافتاسنادمناقصهازسايت:تاپايانوقتاداريروزشنبه)ساعت:16:00(مورخ1400/12/14

-مهلتزمانیارسالپیشنهادات:تاساعت19:00روزشنبهمورخ1401/01/20.
-زمانومحلبازگشاييپاكاتارزيابیکیفی:روزيکشنبهساعت9:00مورخ1401/01/21-سالنجلساتساختمانمرکزی.

-زمانومحلبازگشاييپاكاتمناقصه)الفوبوج(:روزچهارشنبهساعت10:00مورخ1401/01/24-سالنجلساتساختمانمرکزی.
-شرايطمناقصهگران:

1-1:داشتنشخصیتحقوقي
2-1:داش�تنگواهینامهصلاحیتپیمانكاريمعتبربارتبه5يابالاتردررشتهتاسیساتوتجهیزاتوياداشتنگواهینامهصلاحیتپیمانكاريمعتبربارتبه5يابالاتردررشتهنفتوگازاز

سازمانمديريتوبرنامهريزيكشور)سازمانبرنامهوبودجهكشور(.
3-1:ارايهتصويرگواهینامهايمنیکارازادارهكلتعاون،کارورفاهاجتماعی

4-1:داشتنظرفیتآزادارجاعکارحداقلمعادلمبلغ39.000.000.000ريالدريکیازرشتههایذکرشدهدربند1-2.
-تضمی�نشركتدرفرآيندارجاعکار:طبقمصوبهشماره123402/ت50659همورخ1394/09/22هیأتوزيرانبهمبلغ1.950.000.000ريال.

-محلتامیناعتبار:بندق
-قیمتهایپیشنهادیمناقصهگرانمیبايستمتناسبباکالایساختداخلبالحاظکیفیتارايهگردد.

-بهاينپیمانمطابقآيیننامهتضمینمعاملاتدولتي،مصوبههیاتوزيرانبهشماره123402/ت50659همورخ1394/09/22،پیشپرداختمعادل15%مبلغاولیهپیمانتعلقخواهدگرفت.
اطلاعاتتماسسامانهستادجهتانجاممراحلعضويتدرسامانه:

مرکزتماس:021-41934
دفترثبتنام:88969737و85193768

کداقتصادیشرکتگازاستانقزوين:411117188779
شناسهملیشرکتگازاستانقزوين:10101891762

ازشرکتهایواجدصلاحیتدعوتمیشودبهمنظوردريافتاطلاعاتتکمیلیبهنشانیwww.nigc-qazvin.irوياپايگاهاطلاعرسانیمناقصات)http://iets.mporg.ir(مراجعهنمايند.

شركتمليگازايران
شركتگازاستانقزوين

نوبت اول

شناسه آگهي : 1279417

روابطعمومیشرکتگازاستانقزوين

كد فراخوان پايگاه اطلاع رساني مناقصات : 53/109/702 

نوبت اول

شناسه آگهي :1281038

مشخصاتمناقصه:

ارزيابیکیفیمناقصهگران:

نحوهدريافت/تحويلاسنادمناقصه:

تضمینشرکتدرمناقصه)فرآيندارجاعکار(:

www.nidc.irکانالهایاطلاعرسانیشرکتملیحفاریايران http://sapp.ir/nidc_pr

 آگهی مناقصه عمومی يک مرحله ای
 به روش معمولی 

مبلغبرآورد)ريال(شمارهمرجعسامانهستادناممناقصهگزار

665ر074ر287ر2000093985001208940شرکتملیحفاریايران

دريافتوتحويلاسناد
از1400/12/09لغايت1400/12/14تاريخشروعوپاياندريافتاسناد

از1400/12/15لغايت1400/12/28تاريخشروعوپايانتحويلاستعلامهایارزيابیکیفی

آدرس–اهواز–بلوارپاسداران–بالاترازمیدانفرودگاه–شرکتملیحفاریايران-ساختمانپايگاهعملیاتی–طبقهاول–پارتA-ادارهقراردادهاآدرسمناقصهگزارجهتدريافتاطلاعات
شمارهتلفنکارشناسپرونده:061-34146140

هفدهمیلیاردودومیلیون)000ر000ر002ر17(ريال.مبلغتضمین

انواعتضامینقابلقبول
ضمانتنامههایمطابقآئیننامهتضمینمعاملاتدولتیبهشماره50659/123402ه�تاريخ1394/09/22واصلاحاتبعدیآن.

اصلفیشواريزوجهنقدبهحسابشماره4001114006376636وشمارهشباIR350100004001114006376636نزدبانکمرکزیجمهوریاسلامیايرانتحتعنوان
تمرکزوجوهسپردهشرکتملیحفاریايران

مدتاعتبارپیشنهاد/
روز)برایيکباردرسقفمدتاعتباراولیهقابلتمديدباشد(تضمین 90

1-براساسحداقلامتیاز)50(مربوطبهمعیارهایموجوددراستعلامهایارزيابیکهتوسطمتقاضیانشرکتدرمناقصهتکمیلمیشود،انجاممیگردد.روشارزيابی

کلیهمراحلبرگزاریمناقصهازدريافتوتحويلاسنادمناقصهوبازگشايیپاکاتپیشنهادیازطريقسامانهتدارکاتالکترونیکیدولت)ستاد(بهآدرسwww.setadiran.irانجاممیشود.

شركتملينفتايران شركتمليحفاريايران
سهاميخاص

موضوع مناقصه :  تامین غذا و خدمات اردوگاهی مورد نیاز دستگاه حفاری خشکی به شماره های 92-56-29

گليماندگار|
 دنيا حال خوش��ي ندارد، كرونا كه دو 
سال تمام است تا توانس��ته از سراسر 
جه��ان قرباني گرفت��ه و البته ما ه��م از اين قاعده 
مس��تثني نبوده ايم، حالا هم جنگ و لشكر كشي و 
روسيه به اوكراين وضعيت در هم آشفته اي را براي 
همه رقم زده است، شايد بگوييم جنگ در كشوري 
ديگر به ما ربطي ندارد اما اگر يادمان باش��د كه دنيا 
سال هاي سال است به دهكده اي جهاني تبديل شده 
و سرعت انتقال اخبار و اطلاعات خيلي بيشتر از آن 
چيزي است كه بتوانيم تصور يا حتي آن را صيانت 
كنيم، به اين نتيجه مي رسيم كه همه اتفاق ها حتي 
در دورتري��ن نقطه همه مي تواند ب��ه همه ما در هر 
كجاي اين جغرافيا كه سكونت داشته باشيم مربوط 
باش��د. وقتي جنگ باعث افزايش نرخ جهاني طلا و 
نفت مي ش��ود، پس به ما و محدوده جغرافيايي ما 
هم ربط پيدا مي كند، همانطور كه گرم شدن زمين 
حالا ما را گرفتار كرده و ايران به يكي از كانون هاي 

خشكسالي و فرونشت زمين تبديل شده است.
كم آبي طي س��ال هاي اخير اتفاق هاي زيادي را در 
كشور رقم زده است، از اعتراضات مردمي گرفته تا 
ضررهاي جاني و مالي كه به دليل خشكس��الي به 
مردم وارد شده اس��ت، از سيل هاي خانمان برانداز 
تا فرونشس��ت زمين ك��ه همه و همه ب��ه نوعي به 
خشكسالي و كم شدن س��فره هاي آب زيرزميني 
ارتباط پيدا مي كنند. در واقع نمي توانيم س��رمان 
را پايين بيندازيم و اي��ن طور وانمود كنيم كه هيچ 
اتفاقي رخ نداده است. حالا روزي نيست كه خبر فرو 
نشس��ت زمين در يكي از شهرها و حتي محله هاي 
پايتخت به گوش��مان نخورد، اي��ن اتفاق بي دليل 
رخ نمي ده��د. آن زماني كه كارشناس��ان و فعالان 
محيط زيست به برداشت هاي بي رويه آب هاي زير 
زميني اعتراض مي كردند، آن زماني كه بس��ياري 
از صاحب نظران روش هاي قديمي كش��اورزي در 
كشور را زير س��وال مي بردند، مسوولان فقط نگاه 
كردند و هيچ چاره اي نينديش��يدند و حالا در اين 
شرايط و وضعيت انتظار داريم معجزه اي رخ بدهد 

و به ناگاه هم سفره هاي آب زيرزميني پر شوند، هم 
خشكسالي تمام شود و هم ديگر بحران آب در هيچ 
نقطه اي از كشور صداي اعتراض مردم را بلند نكند. 
در حال حاضر بحران خشكسالي و فرونشست زمين 
هر روز حادتر مي شود و بايد ديد آيا واقعا مسوولان 
مي توانند براي حل اين مشكل چاره اي بينديشند.

    نگراني تامین آب شروع شده است
در اين ش��رايط رييس مركز مل��ي اقليم و مديريت 
بحران خشكسالي از نگراني براي تامين آب در فصل 
بهار و تابستان 1401 خبر مي دهد. به گفته او ايران 
در حال حاضر نزديك به خشكس��الي شديد است، 
ميزان بارش ها كاهش پيدا كرده، ميزان ذخيره آب 
سد ها به قدري پايين آمده كه ديگر نمي توان از آب 
سد لتيان براي آبياري مزارع استفاده كرد و اين آب 
فقط بايد براي تامين آب شرب استان تهران ذخيره 
شود.  احد وظيفه به ايسنا گفت: درباره خشكسالي 
غالب بر كش��ور اظهار كرد: در طبيع��ت چهار نوع 
خشكسالي هواشناسي، كشاورزي، هيدرولوژيك، 
اقتصادي و اجتماعي وجود دارد كه كشور ما درگير 
هر چهار نوع خشكسالي است كه ميان اين چهار نوع، 
خشكسالي هواشناسي زودتر از ساير خشكسالي ها 

ظهور مي كند.
او افزود: خشكسالي هواشناسي به صورت هفتگي، 
ماهانه و س��الانه در مقايس��ه با ميزان بارش نرمال 
يك منطقه بررس��ي مي ش��ود و در ص��ورت كمتر 
ش��دن اين ميزان بارش، خشكسالي رخ داده است 
و اگر اين روند يك تا س��ه ماه ادامه يابد، اثر اين نوع 
خشكسالي در كشاورزي به خصوص در كشت ديم 
ظاهر مي ش��ود كه در فصول مختلف س��ال ميزان 
خشكسالي متفاوت است. رييس مركز ملي اقليم و 
مديريت بحران خشكسالي درباره تاثير خشكسالي 
هواشناسي بر كش��اورزي گفت: در فصل پاييز كه 
س��طح اراضي زير كش��ت مي رود، اگر باران نبارد 
خس��ارات زيادي ب��ه محصولات كش��اورزي وارد 
مي ش��ود و در فصل بهار كه نزديك به بار رسيدن 
محصول كش��اورزي و تشكيل دانه و گلدهي است 

اگر ميزان ب��ارش كمتر از حد نرمال باش��د، تاثير 
منفي بسيار زيادي به نسبت كاهش باران در فصل 
زمس��تان دارد. او در ادامه اظهاركرد: هنگامي كه 
كمبود بارش به س��ه ماه مي رسد دچار خشكسالي 
كش��اورزي مي ش��ويم كه اكنون در اس��تان هايي 
همچون كرمانشاه، ايلام، بخش هاي شرقي لرستان، 
خراس��ان رضوي و خراس��ان ش��مالي، گلستان و 
بخش هايي از ش��مال اردبيل ش��اهد خشكسالي 
كشاورزي هستيم. اما مس��اله اينجاست كه غالب 
اس��تان ها درگير هر چهار نوع خشكسالي هستند 
چراكه از ميان ۳1 استان بيش از ۲1 استان بارندگي 
كمتر از حد نرمال را تجربه كرده اند و داراي درجات 

مختلفي از خشكسالي هستند.

    خشك شدن تالاب ها و رودها
بس��ياري از تالاب هاي كشور در حال خشك شدن 
هستند، رودهاي بزرگ يا خشك شده اند يا ميزان 
آبي كه در آنها جريان دارد بسيار كم شده است، اين 
اتفاق مربوط به يك س��ال و دوس��ال نيست و رويه 
اشتباهي كه در تمام طول اين سال ها از سوي مردم 
و مس��وولان در پيش گرفته شده باعث بروز چنين 

مشكلاتي شده است.
فريده اكبري، كارشناس محيط زيست در اين باره 
به »تع��ادل« مي گويد: نمي توانيم بگوييم كه كمي 
بارش ها تنها دليل وضعيتي است كه در حال حاضر 
كشور در مساله آب با آن مواجه شده است. سال هاي 
سال است كه كارشناس��ان حوزه محيط زيست به 
اشتباه بودن ادامه كشاورزي به روش سنتي در كشور 
اشاره كرده اند. كاشت محصول هايي كه نياز به آب 
زياد دارند در مناطقي كه از ك��م آبي رنج مي برند، 
بي توجه��ي به ميزان ه��در رفت آب در سيس��تم 
كشاورزي و... همه و همه دست به دست هم داده اند 
تا امروز شاهد بروز چنين خشكسالي بزرگي در كل 
كشور باشيم. چطور ممكن است شهرهاي شمالي 
ايران كه هميش��ه كانون بارش هاي كشور بوده اند 
با بحران آب مواجه ش��وند. چه دليلي ممكن است 
باعث بروز اين همه فرونشس��ت در سراس��ر كشور 

ش��ود. زلزله اي خاموش كه هر لحظه ممكن است 
قسمتي از يك شهر را فرو بكشد.  او مي افزايد: اينكه 
ما از مردم مي خواهيم تا در مصرف آب صرفه جويي 
كنند درست است اما بايد اين واقعيت را باور كنيم 
كه بيش از 97 درصد هدررفت آب در كشور در حوزه 
كشاورزي صورت مي گيرد و به اين ترتيب مصرف 
ش��هري نمي تواند عامل بروز خشكسالي در كشور 
باشد. از بين رفتن سفره هاي آب زير زميني، از بين 
بردن درخت��ان و تبديل جنگل ها به س��اختمان، 
ساخت وساز هاي بي رويه در حاشيه رودها و... باعث 
شده تا علاوه بر خشكسالي ما هر سال با سيل هاي 
بزرگ مواجه بوده و ش��اهد خسارات مالي و جاني 

اين سيل ها بر مردم باشيم. 
اين كارش��ناس محيط زيست به تحقيقات جهاني 
در زمينه كمبود منابع آبي در ايران اش��اره كرده و 
مي گويد: از س��وي ديگر بح��ران آب در ايران وارد 
مرحله تازه اي ش��ده و حالا به يك��ي از بحران هاي 
جدي در كشور تبديل شده است. در حالي كه بار ها 
س��ازمان هاي بين المللي و از جمله »آكادمي ملي 
علوم ايالات متح��ده امريكا« به ص��ورت جدي به 
ايران اخطار داده بودند كه وضعيت وخيم است، اما 
در اخطار هاي تازه مساله منابع آب زيرزميني كشور 

نيز مطرح شده است. اخطار هاي سازمان هاي جهاني 
حداقل در سال هاي اخير نشان مي دهد كه وضعيت 
ايران هر سال بدتر مي شود و وضعيت نشان از بحران 
جدي در آب هاي زيرزميني كش��ور دارد. اكنون به 
نظر مي رسد كه منابعِ آبِ تجديدپذير براي زندگي 
۸۵ ميليون ايراني كافي نبوده و در نتيجه بخشي از 

بار بر روي آب هاي زيرزميني بوده است.

     صنايع آب بر در كوير ايران، بحران زايي 
كه مي تازد

فري��ده اكبري س��پس ب��ه اتفاق ه��اي اصفهان و 
اعتراضات كش��اورزان اين اس��تان ب��ه انتقال آب 
زاينده رود اش��اره مي كند و مي افزايد: متاس��فانه 
انتقال آب زاين��ده رود به ي��زد و كارخانجات اين 
منطقه يكي ديگر از مشكلاتي است كه بي توجهي 
مس��وولان باعث بروز اين مشكلات شده است. در 
واقع چندين دهه است كه برنامه ريزي هاي كلان 
اقتصادي در راستاي توسعه صنعت فولاد در ايران 
اصل قرار گرفته اس��ت و با توجه به اقليم كش��ور و 
آب بر ب��ودن اين صنعت، تاثي��رات ويرانگيز آن بر 

محيط زيست غيرقابل انكار است.
با در نظر گرفتن ظرفيت توليد س��الانه حدود ۳0 

ميليون تن ف��ولاد در ايران، صنعت ف��ولاد ايران 
سالانه به حدود ۲1 تريليون ليتر آب احتياج دارد 
و سوال اين است، اين آب را چطور بايد تامين كرد؟ 
در سال هاي اخير چقدر انديشيده شده كه راه هاي 
جايگزيني براي تامين اين آب ايجاد شود؟ چقدر 
ديگر قرار اس��ت از جان و خاك و نف��س ايران، از 
منابع آب زيرزميني برداشت شود تا صنايع آب بر 
به تنفس مصنوعي خود ادام��ه دهند و وقتي اين 

آب ديگر نباشد چه خواهند كرد؟

     وضعیت آبي كدام استان ها
 بحراني است؟

بحران آب در ايران به دلي��ل متفاوت بودن اقليم و 
عدم توازن در بارندگي ها در تمام استان هاي كشور 
يكسان نيس��ت؛ به گونه اي كه ش��رايط آبي برخي 
استان ها مساعد و شرايط برخي ديگر وخيم است. 
در حال حاضر س��ه سد كش��ور واقع در استان هاي 
اصفهان، فارس و خراس��ان رض��وي وضع بحراني 
دارند؛ به طوري كه در  سال آبي جاري ورودي آب سد 
زاينده رود در استان اصفهان با كاهش ۵0  درصدي و 
سدهاي درودزن در فارس و سد دوستي در خراسان 

رضوي با كاهش ۲۵ درصدي روبرو است. 

گزارش
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